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ՀՀ  ԱԶԳԱՅԻՆ  ԺՈՂՈՎԻ  ՄՇՏԱԿԱՆ  ՀԱՆՁՆԱԺՈՂՈՎՆԵՐՈՒՄ ԵՎ ԼԻԱԳՈՒՄԱՐ ՆԻՍՏՈՒՄ ՀՀ  2015  ԹՎԱԿԱՆԻ  ՊԵՏԱԿԱՆ   

ԲՅՈՒՋԵԻ  ՆԱԽԱԳԾԻ  ՔՆՆԱՐԿՄԱՆ  ԱՐԴՅՈՒՆՔՆԵՐՈՎ  ՀՀ ԱԶԳԱՅԻՆ  ԺՈՂՈՎԻ ՄՇՏԱԿԱՆ  ՀԱՆՁՆԱԺՈՂՈՎՆԵՐԻ,  

ՊԱՏԳԱՄԱՎՈՐԱԿԱՆ  ԽՄԲԵՐԻ,  ԽՄԲԱԿՑՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐԻ  ԵՎ ԱՆՀԱՏ ՊԱՏԳԱՄԱՎՈՐՆԵՐԻ  ԿՈՂՄԻՑ  ՀՀ  ԿԱՌԱՎԱՐՈՒԹՅՈՒՆ  

ՆԵՐԿԱՅԱՑՎԱԾ  ԱՌԱՋԱՐԿՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐԻ  ԵՎ  ԵԶՐԱԿԱՑՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐԻ   

 

 

 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

1. ՀՀ Ազգային ժողովի  

սոցիալական հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծում 10-րդ 

բաժնի 06 խմբի 01 դասի «Բնակարանային ապահովում» 

ծրագրին 500 մլն դրամի փոխարեն նախատեսել 2.5 մլրդ 

դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

2. ՀՀ Ազգային ժողովի  

սոցիալական հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծում 10-րդ 

բաժնի 07 խմբի 01 դասի  «06. ՀՄՊ մասնակիցներին, 

ՀՄՊ և այլ պետություններում մարտական գործողու-

թյունների ընթացքում զոհված զինծառայողների ընտա-

նիքներին տրվող և 25.11.1998 թ. ՀՕ-258 օրենքի 34.1 

հոդվածով սահմանված դրամական օգնության տրա-

մադրում» ծրագրին հատկացված 10.409.460,0 դրամ 

գումարն ավելացնել  այնքան, որ այդ ծրագրով  պետա-

կան կենսաթոշակ չստացող՝ այլ պետություններում այդ 

թվում Աֆղանստանում մարտական գործողությունների 

մասնակիցներին, ինչպես նաև ՀՀ պաշտպանության 

մարտական գործողությունների մասնակիցներին տրա-

մադրվող 5000 դրամ դրամական օգնությունը դառնա 

10000 դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

3. ՀՀ Ազգային ժողովի  

սոցիալական հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծում 10-րդ 

բաժնի 07 խմբի ծրագրերում նախատեսել «Բռնադատ-

վածների կամ նրանց առաջին հերթի ժառանգների կող-

մից բնակարանային անհատական շինարարության նպա-

տակով կամ անավարտ բնակելի տան շինարարությունն 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ելքերի առաջնահեր-

թությունից: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ավարտին հասցնելու, ինչպես նաև բնակարան ձեռք 

բերելու կամ վերանորոգելու համար» ծրագիրը և դրա 

համար հատկացնել 100.0 մլն դրամ: 

Առաջարկությունը ներկայացվում է «ՀՀ կառավարության 

2000 թվականի հուլիսի 20-ի թիվ 410 որոշման մեջ 

փոփոխություն կատարելու մասին» որոշման համաձայն: 

4. ՀՀ Ազգային ժողովի  

սոցիալական հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծում 10-րդ 

բաժնում նախատեսել համապատասխան գումար՝  

Աֆղանստանում մարտական գործողությունների մաս-

նակիցների անդամավճարներն ԱՊՀ երկրների համա-

պատասխան կառույցներին փոխանցելու նպատակով: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

5. ՀՀ Ազգային ժողովի 

Գիտության, կրթության, 

մշակույթի, երիտասարդու-

թյան և սպորտի հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

 «Կրթական օբյեկտների հիմնանորոգում և շինարարու-

թյուն» բյուջետային ծախսերի գործառնական դասա-

կարգման՝ 09 բաժնի, 06 բաղադրիչի 01 դասի 31-րդ 

ծրագրում լրացնել 100 մլն դրամ՝ ՀՀ Արմավիրի մարզի 

Հայթաղի միջնակարգ դպրոցի մարզադահլիճը և հանդի-

սությունների դահլիճը վերանորոգելու նպատակով։  

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Հայթաղի 

միջնակարգ դպրոցի մարզադահլիճի և հանդիսություն-

ների դահլիճի վերանորոգման նպատակով նախատեսվել 

է 100.0 մլն դրամ: 

6. ՀՀ Ազգային ժողովի 

Գիտության, կրթության, 

մշակույթի, երիտասարդու-

թյան և սպորտի հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

 «Գիտության և գիտատեխնիկական ծրագրերի գծով 

ծախսերի» 01 բաժնի, 04 խմբի 01 դասում՝  լրացնել 15 մլն  

դրամ՝ «Հայկական հանրագիտարան՝ հրատարակութ-

յուն» ՊՈԱԿ –ի պահպանում» ծախսային ծրագրով (ըստ 

հավելված 1, Աղյուսակ N 22-2)։   

«Հայկական հանրագիտարան՝ հրատարակություն» 

ՊՈԱԿ-ին ՀՀ 2015թ. պետական բյուջեից հատկացվելու է 

29190.7 հազ. դրամ` գիտական և գիտատեխնիկական 

գործունեության ենթակառուցվածքի պահպանման և 

զարգացման ծրագրի շրջանակներում:  Լրացուցիչ ֆի-

նանսական միջոցների հատկացումը 2015թ. բյուջեի 

շրջանակներում հնարավոր չէ, իսկ գիտական և գիտա-

տեխնիկական գործունեության բազային որևէ ծրագրի 

առկայության դեպքում, այն կքննարկվի ընդհանուր մո-

տեցման շրջանակներում` միջգերատեսչական հանձնա-

ժողովի կողմից: 

7. ՀՀ Ազգային ժողովի 

Առողջապահության, 

    Առաջարկում ենք հատկացնել հավելյալ 50.0 մլն դրամ 

07 առողջապահության բաժնի 02 խմբի 03 դասի՝ 

Առաջարկությունը ընդունվել է:                                          

«Ստոմատոլոգիական բժշկական օգնության ծառայու-
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

մայրության և մանկության 

հարցերի մշտական 

հանձնաժողով 

Ստոմատոլոգիական ծառայություններ ծրագրին:  

   Դեռևս 2014 թվականի պետական բյուջեով ընդլայնվել 

էր բնակչության սոցիալապես անապահով և հատուկ 

խմբերում ընդգրկված անձանց ցանկը` 36.0 և ավելի 

անապահովության միավորները  իջեցվել են մինչև 30.0 

անապահովության միավորների: Սակայն, այս նոր խմբի 

շահառուները 2014 թվականին զրկված են եղել անվճար 

ստոմատոլագիական ծառայություններ ստանալու իրա-

վունքից, քանի որ  համապատասխան միջոցներ  հատ-

կացված չեն եղել: Հաշվի առնելով այդ հանգամանքը, 

առաջարկում ենք Ստոմատոլոգիական ծառայություն-

ներ  ծրագրին հատկացնել հավելյալ 50.0 մլն դրամ, որը 

կնպաստի լիարժեք իրականացնել այս խմբում ընդգրկ-

ված անձանց անվճար ստոմատոլոգիական բժշկական 

ծառայությունները: 

թյուններ» ծրագրի գծով ավելացվել է 50.0 մլն դրամ ի 

հաշիվ «Բնակչության առողջության առաջնային պահ-

պանման ծառայություններ» ծրագրի: 

8. ՀՀ Ազգային ժողովի 

Առողջապահության, 

մայրության և մանկության 

հարցերի մշտական 

հանձնաժողով 

Առաջարկում ենք հատկացնել հավելյալ 50.0 մլն դրամ 07 

առողջապահության բաժնի 06 խմբի 01 դասի՝ Դժվա-

րամատչելի ախտորոշիչ հետազոտություններ ծրագրին:  

Ինչպես և վերը նշված դեպքում 2014 թվականի պետա-

կան բյուջեով բնակչության սոցիալապես անապահով և 

հատուկ խմբերում ընդգրկված անձանց ցանկը ընդլայն-

վել էր՝ 36.0 և ավելի անապահովության միավորները  

իջեցվել էր մինչև 30.0 անապահովության միավորների: 

Սակայն, այս նոր խմբի շահառուները 2014 թվականին 

զրկված են եղել անվճար դժվարամատչելի ախտորոշիչ 

Առաջարկությունը ընդունվել է:                                         

Դժվարամատչելի ախտորոշիչ հետազոտություններ 

ծրագրի գծով ավելացել է 50.0 մլն դրամ ի հաշիվ Լաբո-

րատոր-գործիքային ախտորոշիչ հետազոտություններ 

ծրագրի:                                                        
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

հետազոտություններ ստանալու իրավունքից, քանի որ  

համապատասխան միջոցներ հատկացված չեն եղել: 

Հաշվի առնելով այդ հանգամանքը, առաջարկում ենք 

Դժվարամատչելի ախտորոշիչ հետազոտություններ  

ծրագրին հատկացնել հավելյալ 50.0 մլն դրամ, որը 

կնպաստի լիարժեք իրականացնել այս խմբում ընդգրկ-

ված անձանց անվճար բժշկական ծառայությունները: 

9. ՀՀ Ազգային ժողովի 

Առողջապահության, 

մայրության և մանկության 

հարցերի մշտական 

հանձնաժողով 

Առաջարկում ենք հատկացնել հավելյալ 12.0 մլն դրամ 07 

առողջապահության բաժնի 06 խմբի 01 դասի՝ Պաթա-

նատոմիական ծառայություններ ծրագրին: 

 Հաշվի առնելով այն հանգամանքը, որ Բնակչության 

բժշկական օգնության և սպասարկման մասին Հայաս-

տանի Հանրապետության օրենքով սահմանված է պար-

տադիր ախտաբանաանատոմիական հերձումներ իրա-

կանացնել պերինատալ մահացության դեպքերում, ուստի 

ավելացվող գումարը հնարավորություն կտա լիարժեք 

իրականացնել օրենքով սահմանված պահանջը: 

Առաջարկությունը ընդունվել է:                                        

Պաթանատոմիական ծառայություններ ծրագրի գծով 

ավելացել է 10.5 մլն դրամ ի հաշիվ Լաբորատոր-գործի-

քային ախտորոշիչ հետազոտություններ ծրագրի: 

10. ՀՀ Ազգային ժողովի 

Առողջապահության, 

մայրության և մանկության 

հարցերի մշտական 

հանձնաժողով 

    Առաջարկում ենք հատկացնել  հավելյալ 15.0 մլն դրամ 

07 առողջապահության բաժնի 06 խմբի 01 դասի՝ Մար-

դասիրական օգնության կարգով ստացվող դեղերի և դե-

ղագործական արտադրանքի ստացման, մաքսազերծման 

և բաշխման ծառայություններ ծրագրին: 

    Մարդասիրական օգնության կարգով ստացվող դեղե-

րի և դեղագործական արտադրանքի ստացման, մաքսա-

Առաջարկությունը ընդունվել է:                                        

Մարդասիրական օգնության կարգով ստացվող դեղերի 

և դեղագործական արտադրանքի ստացման, մաքսա-

զերծման և բաշխման ծառայություններ ծրագրի գծով 

ավելացել է 15.0 մլն դրամ ի հաշիվ Տուբերկուլյոզի դեմ 

պայքարի ազգային ծրագրի համակարգման ծառայու-

թյուններ ծրագրի: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

զերծման և  բաշխման ծառայությունները իրականացվում 

են ՀՀ ԱՆ Մարդասիրական  օգնության հանրապետա-

կան կենտրոնի կողմից: Կենտրոնի ջեռուցման ծախսերը 

մինչ այժմ անհատույց հոգացել է Էրեբունի ԲԿ-ն: Ներկա-

յումս, այս ծախսերը անհրաժեշտ է ներառել  կենտրոնի 

2015 թվականի բյուջեի ծախսերում: Ուստի 2014-2015 

թվականների կենտրոնի ջեռուցման ծախսերը առաջարկ-

վում է ներառել Մարդասիրական օգնության կարգով 

ստացվող դեղերի և դեղագործական արտադրանքի 

ստացման, մաքսազերծման և բաշխման ծառայություն-

ներ ծրագրի մեջ՝ 15.0 մլն դրամի չափով: 

11. ՀՀ Ազգային ժողովի 

Առողջապահության, 

մայրության և մանկության 

հարցերի մշտական 

հանձնաժողով 

   Առաջարկում ենք հատկացնել հավելյալ 17.0 մլն դրամ 

07 առողջապահության բաժնի 02 խմբի 02 դասի՝ Մտա-

վոր, հոգեկան, լսողական, ֆիզիկական, շարժողական և 

այլ զարգացման խանգարումներով երեխաների գնա-

հատման և վերականգնողական բուժման ծառայություն-

ներ ծրագրին:  

   Մտավոր, հոգեկան, լսողական, ֆիզիկական, շարժո-

ղական և այլ զարգացման խանգարումներով երեխաների 

գնահատման և վերականգնողական բուժման ծրագիրը 

միջազգային կազմակերպությունների կողմից գնահատ-

վել է որպես Արևելյան Եվրոպայի և ԱՊՀ տարածաշրջան-

ներում իրականացվող բացառիկ ծրագիր: Ուստի նշված 

ծրագրի բարելավման և ընդլայնման նպատակով առա-

ջարկվում է հատկացնել հավելյալ 17.0 մլն դրամ, որից 2.5 

մլն դրամը՝ Վանաձորի, 2.5 մլն դրամը՝ Սպիտակի և 12.0 

մլն դրամը՝ Գյումրիի համապատասխան կենտրոնների 

Առաջարկությունը ընդունվել է:                                        

Մտավոր, հոգեկան, լսողական, ֆիզիկական, շարժողա-

կան և այլ զարգացման խանգարումներով երեխաների 

գնահատման և վերականգնողական բուժման ծառայու-

թյուններ ծրագրի գծով ավելացել է 17.0 մլն դրամ ի 

հաշիվ Տուբերկուլյոզի դեմ պայքարի ազգային ծրագրի 

համակարգման ծառայություններ ծրագրի: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

աշխատանքների կազմակերպման  համար: 

12. ՀՀ Ազգային ժողովի 

Առողջապահության, 

մայրության և մանկության 

հարցերի մշտական 

հանձնաժողով 

Առաջարկում ենք պետության կողմից սահմանել միան-

ման գներ բոլոր ծրագրերից ֆինանսավորվող սրտի 

վիրահատությունների համար:  

  Սրտի վիրահատությունների ֆինանսավորումը իրակա-

նացվում է Բնակչության սոցիալապես անապահով և 

հատուկ խմբերում ընդգրկված անձանց, Պետական 

հիմնարկների և կազմակերպությունների աշխատողների 

բժշկական օգնության և սպասարկման ծառայություն-

ների և Զինծառայողներին, ինչպես նաև փրկարար 

ծառայողներին և նրանց ընտանիքի անդամներին բժշ-

կական օգնության ծառայությունների ծրագրերով, 

սակայն տարբեր ծրագրերում սրտի նույնատիպ   վիրա-

հատությունների համար սահմանված են տարբեր գներ: 

Առաջարկում ենք նշված բոլոր ծրագրերով սրտի 

վիրահատություների գները սահմանել միանման, որը 

հնարավոր կդարձնի բարձրացնել հատկացված միջոց-

ների ծախսման արդյունավետությունը: 

Նախնական քննարկումների համաձայն նշված հարցը 

կապված է տարբեր ծրագրերով իրականացվող սրտի 

վիրահատությունները մեկ ընդհանուր ծրագրում հա-

մախմբելու, միասնական փաթեթ սահմանելու և միևնույն 

գներով փոխհատուցելու խնդրի հետ: Հաշվի առնելով, որ 

սրտի վիրահատությունների ծախսերը մեկ ընդհանուր 

ծրագրում համախմբման հարցի քննարկումը հետաձգ-

վում է, ուստի և միասնական գների հարցի քննարկումը 

ներկայումս  օրակարգային չէ:   

13. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

Մարդու իրավունքների 

պաշտպանության և 

հանրային հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

Ծրագրային դասիչը- 1060 ԱԾ01 Աշխատակազմի կող-

մից իրավական ծառայություն ստացած անձանց քանակ 

Քանակական ցուցանիշ -5000  

Որակական ցուցանիշ- Բողոքների ուսումնասիրությունն 

ու քննարկումը կատարվում է պայմանավորված բողոք-

ների բնույթով, առանձնահատկությամբ՝ համաձայն ՀՀ 

Սահմանադրության,  Մարդու իրավունքների պաշտպանի 

մասին ՀՀ օրենքի դրական լուծում ստացած դիմումների 

քանակը 200, այսինքն` 4%-ը, տեսակարար կշիռ: 

  Առաջարկվում է այս ցուցանիշը նախագծի քանակական 

ցուցանիշներից հանել և տեղադրել որակական մասում: 

Ժամկետայնություն- Մարդու իրավունքների պաշտպանի 

    Որակական ցուցանիշ` ուսումնասիրված դիմում-բողոք-

ների մեջ դրական լուծում ստացած դիմում-բողոքների 

քանակը տոկոսային հարաբերակցությամբ կազմում է 

5.7% նշված 4 %-ի փոխարեն (ուսումնասիրված դիմում-

բողոքների քանակը տարեկան ակնկալվում է 3500 

/որում կարող են ներառվել նաև կոլեկտիվ դիմումներ, 

այսինքն՝ 5000 անձանց դիմումները ակնկալվում է, որ 

կլինեն 3500/, նշված ցուցանիշի նկատմամբ հաշվարկ-

վում է 200 դրական լուծում ստացած դիմում-բողոքների 

հարաբերակցությունը %-ային արտահայտությամբ՝ 

200*100/3500=5.7%): 

     Ժամկետայնություն - ընդունվել է մասամբ և 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

աշխատակազմի վարչությունները ստացված դիմումների 

95 տոկոս դեպքերում դիմումներն ուսումնասիրել և 

ընթացք են տվել 3 աշխատանքային օրվա ընթացքում:  

շարադրվել է հետևյալ խմբագրությամբ` 

    «Մարդու իրավունքների պաշտպանի աշխատակազմի 

վարչությունները ստացված դիմումներն ուսումնասիրում 

և ընթացք են տալիս ողջամիտ ժամկետում»: 

     Այդ կապակցությամբ «ՀՀ 2015 թվականի պետական 

բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի վերջնական տարբերակում 

կատարվել են համապատասխան փոփոխություններ: 

14. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

Մարդու իրավունքների 

պաշտպանության և 

հանրային հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

Ծրագրային դասիչը - Oրենսդրության մեջ փոփոխութ-

յունների առաջարկներ և նախագծերի վերաբերյալ եզրա-

կացություններ 

Քանակական ցուցանիշ- 80   

Որակական ցուցանիշ- Ակնկալվում է, որ   օրենսդրական 

առաջարկների 45% -ը կընդունվեն:  

     Որակական ցուցանիշ - չի ընդունվել:  

     Որոշ որակական չափորոշիչների թվային ցուցանիշ-

ներ սահմանելն անհնար է, քանի որ ՀՀ մարդու իրա-

վունքների աշխատակազմի ստորաբաժանումների աշ-

խատանքի որակն ուղղակիորեն կախված է համապա-

տասխան պետական մարմնի կատարած աշխատանքի 

արդյունքից, քաղաքական կամքից, իսկ քանակական 

աճն ուղղակիորեն կախված է պետական ու տեղական 

ինքնակառավարման մարմինների և պաշտոնատար 

անձանց կողմից կատարված խախտումների և քաղա-

քացիների կողմից ստացված դիմում-բողոքների թվից: 

15. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

Մարդու իրավունքների 

պաշտպանության և 

հանրային հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

Ծրագրային դասիչը- Բռնությունների կանխարգելման 

վարչության այցելություններ պետական և տեղական ինք-

նակառավարման մարմիններ, հիմնարկներ,  

կազմակերպություններ` ներառյալ զորամիավորումներ, 

անձանց հարկադրական պահման 

վայրեր (այցերի թիվը) 

Քանակական ցուցանիշ - 250 

Որակական ցուցանիշ - Առաջարկվում է վերցնել նա-

խորդ տարվա տեսակարար կշիռը,  ինչքան բացահայ-

տումներ են ակնկալվում կատարել  և բարելավել  պաշտ-

պանի գրասենյակի կողմից (2013 թվականի 212 այցի  

համեմատ):  

    Որակական ցուցանիշ - չի ընդունվել.  

    Բռնությունների կանխարգելման վարչության 

յուրաքանչյուր այցելության դեպքում արձանագրվում են 

խախտումները, թերությունները, այնուհետև հաջորդ ան-

գամ այցլելությունների և մշտադիտարկումների ժամա-

նակ ստուգվում և արձանագրվում է նախորդ անգամ 

բացահայտված թերությունների լուծված կամ չլուծված 

լինելը, կազմվում հապատատասխան եզրակացություն:  

     Որակական չափորոշիչների թվային ցուցանիշներ 

սահմանելն անհնար է, քանզի ՀՀ մարդու իրավունքների 

աշխատակազմի ստորաբաժանումների աշխատանքի 

որակն ուղղակիորեն կախված է համապատասխան 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պետական մարմնի կատարած աշխատանքի արդյունքից, 

քաղաքական կամքից, իսկ քանակական աճն ուղղա-

կիորեն կախված է պետական ու տեղական ինքնա-

կառավարման մարմինների և պաշտոնատար անձանց 

կողմից կատարված խախտումներից և քաղաքացիների 

կողմից ստացված դիմում-բողոքների թվից: 

16. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

Մարդու իրավունքների 

պաշտպանության և 

հանրային հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

Ծրագրային դասիչը - Արագ արձագանքման վարչության 

այցելություններ պետական և տեղական ինքնակառա-

վարման մարմիններ, հիմնարկներ, կազմակերպություն-

ներ (ներառյալ` զորամիավորումներ, անձանց հարկադ-

րական պահման վայրեր) 

Քանակական ցուցանիշ- 220  

Որակական ցուցանիշ - Այցելությունների արդյունքում 

նախատեսվում է արձանագրել դրական տեղաշարժեր, 

մասնավորապես. մարդու իրավունքների ակնհայտ և 

կոպիտ խախտման դեպքերի նվազում 10% 

Ժամկետայնություն - Ահազանգ ստանալիս Մարդու 

իրավունքների պաշտպանի աշխատակազմում գործող 

արագ արձագանքման խումբը ահազանգերի 95 տոկոսի 

դեպքում դեպքի վայր է հասել ողջամիտ ժամկետում: 

     Որակական ցուցանիշ - չի ընդունվել.  

      Արագ արձագանքման շրջանակներում իրականաց-

վում է. 

     * մարդու իրավունքների խախտման դադարեցում, 

      *մարդու իրավունքների խախտման նախնական 

արձանագրում՝ հետագայում պաշտոնապես պարզաբա-

նումներ ստանալու և պաշտոնատար անձանց պատաս-

խանատվության ենթարկելու նպատակով, 

       *մարդու իրավունքների պարզաբանում և իրավա-

բանական խորհրդատվություն: 

       Այցելությունների արդյունքում նախատեսվում է 

արձանագրել դրական տեղաշարժեր, մասնավորապես. 

        -մարդու իրավունքների ակնհայտ և կոպիտ խախտ-

ման դեպքերի նվազում,  

        -մարդկանց իրավագիտակցության դրական փոփո-

խություն, իրավական գիտելիքների ավելացում՝ հատկա-

պես իրավունքների և պարտականությունների իրազեկ-

ման ձևով, 

        -մարդու իրավունքները խախտած պաշտոնատար 

անձանց պատասխանատվության ենթարկում, 

        -պաշտոնատար անձանց գործելաոճի դրական փո-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

փոխություն, մարդու իրավունքների նկատմամբ պատաս-

խանատվության զգացումի առավել ամրապնդում, պաշ-

տոնական պարտականությունների իրականացման 

շրջանակներում գործողությունների առավել զգոնություն: 

      Սակայն ստույգ հնարավոր չէ կանխատեսել որքան 

կնվազեն բացահայտված խախտումները՝ կախված պե-

տական մարմինների կատարած աշխատանքի արդյուն-

քից, քաղաքական կամքից: 

      Ժամկետայնություն - ընդունվել է ճշտումներով 

հետևյալ խմբագրությամբ` 

      «Ահազանգ ստանալիս Մարդու իրավունքների 

պաշտպանի աշխատակազմում գործող արագ արձա-

գանքման խումբը ահազանգերի 95%-ի դեպքում դեպքի 

վայրի է հասնում ողջամիտ ժամկետում՝ կապված հեռա-

վորությունից, թույլատրելի արագությունից, խցանում-

ներից, եղանակային պայմաններից» և «ՀՀ 2015 թվա-

կանի պետական բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի վերջնական 

տարբերակում կատարվել են համապատասխան փոփո-

խություններ: 

  

17. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

Մարդու իրավունքների 

պաշտպանության և 

հանրային հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

Ծրագրային դասիչը - Տեղեկատվական ծառայություններ 

և հասարակության հետ կապեր  

Որակական ցուցանիշ - Վեբ կայքի թարմացումներ  10 

հատ  

Ժամկետայնություն- Շաբաթական 

      Որակական ցուցանիշ - «Վեբ կայքի թարմացումներ 

10 հատ» չի ընդունվել, քանի որ կախված քաղաքական 

իրավիճակից,  խախտումների վերաբերյալ որոշումների 

ընդունումից և հայտարարությունների տարաբնույթ 

լինելուց, հնարավոր չէ ստույգ կանխատեսել վեբ կայքում 

թարմացումների քանակը: «Տեղեկատվական ծառայու-

թյուններ և հասարակության հետ կապեր բաժնում`  

Մարդու իրավունքներին վերաբերող տեղեկատվական 

նյութերի տեղակայում ինտերնետային կայքում – 540» 

քանակական ցուցանիշից հետո ավելացվել է` 

       «Որակական ցուցանիշ - Վեբ կայքի պարբերաբար 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թարմացումներ,  Ժամկետայնություն- Շաբաթական»:      

18. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

Մարդու իրավունքների 

պաշտպանության և 

հանրային հարցերի 

մշտական հանձնաժողով 

Ծրագրային դասիչը - 1060 ԱԾ02 Ծրագրային դասիչը: 

Վերապատրաստման ծառայություններ:  

 Քանակական ցուցանիշ- 30  

Որակական ցուցանիշ- Մասնակիցների գիտելիքի նախ-

նական և վերջնական գնահատում, որի արդյունքում  

90%-ով բարձրացել է մասնակիցների գիտելիքներն ու 

կարողությունները: 

      Որակական ցուցանիշ - ընդունվել է և «ՀՀ 2015 թվա-

կանի պետական բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի վերջնական 

տարբերակում կատարվել են համապատասխան փոփո-

խություններ: 

 

 

19. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

տարածքային 

կառավարման և տեղական 

ինքնակառավարման 

հարցերի մշտական 

հանձնաժողով 

Մարզերում կրթության ոլորտում կատարված ծախսերի 

արդյունավետությունը գնահատելու նպատակով ներկա-

յացվում են բյուջետային ցուցանիշներ՝ 2015թ. մարզերի 

բյուջեներում ներառելու նպատակով:  

Ցուցանիշները կազմվել են հանձնաժողովի կողմից 

2014թ. կատարված վերլուծության հիման վրա: 

Ուսումնասիրվել են նաև կրթության բնագավառում մարզ-

պետների կողմից ներկայացված հաշվետվությունները: 

Առդիր 15 էջ: 

Ցուցանիշների ներդրումը կպահանջի որոշակի ժամա-

նակահատված՝ կապված ինչպես ՀՀ մարզերում միաս-

նական տեղեկատվական բազայի ստեղծման, այնպես էլ 

ծրագրերի ներկայացման ձևաչափի լրամշակման հետ: 

Միաժամանակ, նոր ցուցանիշների ներառումը բյուջե-

տային փաստաթղթերում ենթադրում է այդ ցուցանիշ-

ների գծով հստակ պատասխանատվությունների սահմա-

նում, ներառյալ պլանավորումը, համապատասխան վի-

ճակագրության վարումը և մոնիթորինգի իրականացումը, 

ցուցանիշների ապահովումը, հաշվետվողականությունը և 

շեղումների հիմնավորումը: Ուստի  հարցը կքննարկվի  

ՀՀ 2016-2018 թվականների բյուջետային գործընթացի 

շրջանակներում: 

20. ՀՀ Ազգային ժողովի  

սոցիալական հարցերի 

մշտական հանձնաժողով  

 

ՀՀ Ազգային ժողովի   

գիտության, կրթության, 

մշակույթի, երիտասարդու-

թյան և սպորտի հարցերի 

Առաջարկում ենք հատկացնել հավելյալ 22.620 մլն դրամ 

10 սոցիալական պաշտպանության ոլորտի բաժնի 04 

խմբի 01 դասի՝ Երեխաների խնամքի ցերեկային կենտ-

րոնների կողմից կյանքի դժվար իրավիճակում հայտնված 

երեխաների սոցիալական հոգածության ծառայություն-

ներ ծրագրին:  

ՀՀ կառավարության որդեգրած Ներառական կրթու-

թյան ռազմավարության, ինչպես նաև Երեխաների և 

Հարցը կքննարկվի  ՀՀ 2016-2018 թվականների 

ՄԺԾԾ շրջանակներում:  
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

մշտական հանձնաժողով   

 

ՀՀ Ազգային ժողովի   

առողջապահության, 

մայրության և մանկության 

հարցերի մշտական 

հանձնաժողով 

դեռահասների առողջութան և զարգացման ռազմա-

վարության շրջանակներում հատուկ կարիքներ ունեցող 

երեխաների համար նախակրթական պայմանների 

ստեղծման և  բարելավման նպատակով Երևանի Մալա-

թիա Սեբաստիա համայնքի թիվ 92 նախադպրոցական 

ուսումնական հաստատությունում ստեղծվում է ներա-

ռական խմբերի և ցերեկային խնամքի կենտրոն, որի 

ստեղծման  իրականացմանը մասնակցություն են ցուցա-

բերում ՀՀ առողջապահության նախարարությունը, ՀՀ 

աշխատանքի և սոցիալական հարցերի նախարարու-

թյունը, Երևանի քաղաքապետարանը, ինչպես նաև 

«Արաբկիր» բժշկական համալիր - Երեխաների և 

դեռահասների առողջության ինստիտուտը, «Արաբկիր» 

միացյալ մանկական բարեգործական հիմնադրամը և 

«ՔՐՈՆԻՄԵՏ» բարեգործական հիմնադրամը: Նշենք, որ 

«ՔՐՈՆԻՄԵՏ» բարեգործական հիմնադրամը ներդրել է 

100,0 մլն դրամ, «Արաբկիր» բժշկական համալիր -

Երեխաների և դեռահասների առողջության ինստիտուտը 

և «Արաբկիր» միացյալ մանկական բարեգործական 

հիմնադրամը՝ 15,0 մլն դրամ, Երևանի քաղաքապետա-

րանը՝ 28.0 մլն դրամ: Առաջարկում ենք հատուկ կարի-

քներ ունեցող երեխաների ցերեկային խնամքի կենտրոնի 

գործունեության ֆինանսավորման համար Երեխաների 

խնամքի ցերեկային կենտրոնների կողմից կյանքի դժվար 

իրավիճակում հայտնված երեխաների սոցիալական 

հոգածության ծառայություններ ծրագրին հատկացնել 

հավելյալ 22.620 մլն դրամ: 

21. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

Վանաձոր քաղաքի Խնձորուտ-Բազում թաղամասի գե-

րեզմանոց տանող մի հատվածի, գերեզմանոցի նա-

խահրապարակի և այն գերեզմանոցին կապող ընդհա-

նուր մակերեսով ճանապարհահատվածների վերանո-

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Լոռու մարզի Վանաձոր քաղա-

քի Խնձորուտ-Բազում թաղամասի գերեզմանոց տանող 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան   

 

րոգում՝ /4650 քմ / -  61 մլն ՀՀ դրամ:  

 

մի հատվածի, գերեզմանոցի նախահրապարակի և այն 

գերեզմանոցին կապող ճանապարհահատվածների վե-

րանորոգման նպատակով նախատեսվել է 61.0 մլն դրամ, 

որը ներառված է «Հայաստանի Հանրապետության 2015 

թվականի պետական բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի № 1 հա-

վելվածի № 13 աղյուսակի 04 բաժնի 05 դասի 01 խմբի 

«01. Պետական նշանակության ավտոճանապարհների 

հիմնանորոգում» ծրագրի «1.4. Այլ ճանապարհների» 

գծով նախատեսված գումարում: 

22. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան   

 

Վանաձորի Ներսիսյան թաղամասի թիվ 31 նախադպրո-

ցական ուսումնական Հաստատություն ՀՈԱԿ-ի շենքի 

կապիտալ հիմնանորոգում - 60 մլն ՀՀ դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Լոռու մարզի Վանաձոր քա-

ղաքի Ներսիսյան թաղամասի թիվ 31 նախադպրոցական 

ուսումնական հաստատության շենքի հիմնանորոգման 

նպատակով նախատեսվել է 60.0 մլն դրամ: 

23. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Գագիկ Մելիքյան  

 Ք. Երևան թիվ 22 հիմնական դպրոց ՊՈԱԿ-ի դասա-

սենյակների և սանհանգույցների համար – 70 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում Երևանի թիվ 22 հիմնական դպրո-

ցի դասասենյակների և սանհանգույցների վերանորոգ-

ման նպատակով նախատեսվել է 70.0 մլն դրամ: 

24. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Արթուր Ստեփանյան  

 

Ք. Երևան թիվ 44  դպրոցի դահիճի և ընդհանուր դպրոցի 

հիմնանորոգում – 44.8 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Երևանի թիվ 44 դպրոցի հիմնանորոգման աշխատանք-

ները ներառված են ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և արդիա-

կանացման ենթակա կրթական, մշակութային և մարզա-

կան օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու մասին» 

N 28 արձանագրային որոշման III փուլի աշխատանքների 

ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

25. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Արթուր Ստեփանյան  

 

Ք. Երևան թիվ 158 մանկապարտեզ ՀՈԱԿ – 33 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

26. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Արթուր Ստեփանյան  

 

Ք. Երևան թիվ 159 մանկապարտեզ ՀՈԱԿ – 48.8 մլն ՀՀ 

դրամ:  

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

27. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Արթուր Ստեփանյան  

 

Ք. Երևան թիվ 160 մանկապարտեզ ՀՈԱԿ – 65.3 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

28. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Արթուր Ստեփանյան  

 

Ք. Երևան թիվ 158 մանկապարտեզ ՀՈԱԿ – 33 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

29. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Ռուզաննա Մուրադյան 

 

Գր. Զոհրապի անվան թիվ 43 ավագ դպրոցի կիսատ 

մնացած վերանորոգման աշխատանքների ավարտին 

հասցնելու և դպրոցի նկուղային հարկը վերանորոգելու 

համար:          

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

Երևանի Գր. Զոհրապի անվան թիվ 43 դպրոցի հիմնանո-

րոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ կառավա-

րության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, 

կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթական, 

մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հա-

վանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման 

օբյեկտների ցանկերում: 

30. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Մնացական  

Մնացականյան 

 

Կապված Հյուսիս-հարավ ավտոճանապարհի Աշտարակ-

Թալին հատվածի շինարարության ընթացքում առաջա-

նում է երթևեկության կազմակերպման դժվարություններ, 

իսկ ձմռան ընթացքում առավել ևս դժվարանում է 

ճանապարհի պահպանումը, ուստի հրատապ ենք 

համարում, որպես շրջանցող ճանապարհ շարունակել 

Թալին-Քարակերտ Մ9 միջպետական ավտոճանապարհի 

վերանորոգման աշխատանքները՝ 19 կմ-ից վերանորոգ-

վել է 8 կմ և անհրաժեշտ է վերանորոգել մնացած 11 կմ-ը: 

 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

31. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Սուքիաս Ավետիսյան 

Գյումրի քաղաքի Անտառավան 3 թաղ. 26 շենքը 1988 

թվականի ավերիչ երկրաշարժի արդյունքում վնասվելուց 

հետո գտնվում է վթարային 3-րդ աստիճանում  և ունի 

վերանորոգման անհրաժեշտություն – 400 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

Հայաստանի Հանրապետությունում առկա են 3-րդ աս-

տիճանի վնասվածություն ունեցող թվով 450 բազմաբնա-

կարան շենքեր, որոնց վերականգնման համար, խոշո-

րացված հաշվարկներով, կպահանջվի ավելի քան 200 

մլրդ դրամ: Խնդրի լուծումը պահանջում է ծրագրային 

մոտեցում: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

32. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Սուքիաս Ավետիսյան 

Գյումրու Կարա-Մուրզայի պետական երաժշտական քոլեջ 

ՊՈԱԿ-ում ջեռուցման համակարգ անցկացնելու համար – 

4 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Շիրակի մարզի Գյումրի քա-

ղաքի Կարա-Մուրզայի անվան պետական երաժշտական  

քոլեջի ջեռուցման համակարգի անցկացման նպատակով 

նախատեսվել է 4.0 մլն դրամ: 

33. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Սուքիաս Ավետիսյան 

M1 – Հայրենյաց-Հայկասար-Տուֆաշեն-Հ 21 10կմ երկա-

րությամբ ճանապարահատվածի ավազակոպչային տար-

բերակով երթևեկելի դարձնելու համար – 120 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

34. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հակոբ Ռ. Հակոբյան  

Գեղարքունիքի մարզի Մարտունի քաղաքի թիվ 2 միջն. 

դպրոցի հիմնանորոգման նախագծանախահաշվային 

փաստաթղթերը կազմելու համար – 15.0 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Մար-

տունի քաղաքի թիվ 2 միջնակարգ դպրոցի հիմնանորոգ-

ման աշխատանքների նախագծանախահաշվային փաս-

տաթղթերի կազմման  նպատակով նախատեսվել է 15.0 

մլն դրամ: 

35. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հակոբ Ռ. Հակոբյան  

Գեղարքունիքի մարզի Զոլաքար համայնքի թիվ 2 միջն. 

դպրոցի հիմնանորոգման նախագծանախահաշվային 

փաստաթղթերը կազմելու համար – 15.0 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Զոլա-

քար համայնքի թիվ 2 միջնակարգ դպրոցի հիմնանորոգ-

ման աշխատանքների նախագծանախահաշվային փաս-

տաթղթերի կազմման  նպատակով նախատեսվել է 15.0 

մլն դրամ: 

36. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

Գեղարքունիքի մարզի Աստղաձոր համայնքի միջն. 

դպրոցի վերանորոգման աշխատանքների համար – 

200.0 մլն ՀՀ դրամ: 

 

ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Աստղաձոր համայնքի դպրոցի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կա-

ռավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թյուն 

Հակոբ Ռ. Հակոբյան  

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

2007-2012 թվականներին իրականացվել են 189.8 մլն 

դրամի հիմնանորոգման աշխատանքներ: 2014 թվակա-

նին իրականացվում են դպրոցի ջեռուցման համակարգի 

կառուցման աշխատանքները` 72.1 մլն դրամի: 

Դպրոցի շենքը փաստացի վիճակով հանձնվել է տևական 

շահագործման, իսկ վերակառուցման աշխատանքների 

իրականացման հնարավորության հարցը կքննարկվի ՀՀ 

2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  

37. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հակոբ Ռ. Հակոբյան  

Գեղարքունիքի մարզի Ծովինար համայնքի միջն. դպրոցի 

վերանորոգման աշխատանքների համար – 200.0 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Ծովինար համայնքի դպրոցի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնա-

նորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

2007-2013 թվականներին իրականացվել են 268.7 մլն 

դրամի հիմնանորոգման աշխատանքներ: Այնուհետև օբ-

յեկտը վերանախագծվել է և վերանախագծված նախագ-

ծանախահաշվային փաստաթղթերով նախատեսվում է 

իրականացնել մեծ քանակի կազմաքանդման և կոնստ-

րուկտիվ նոր լուծումներով համակարգերի կառուցման 

աշխատանքներ, որի նախահաշվային արժեքը կազմում է 

1,267.5 մլն դրամ: 

Դպրոցի շենքը փաստացի վիճակով հանձնվել է տևական 

շահագործման, իսկ վերակառուցման աշխատանքների 

իրականացման հնարավորության հարցը կքննարկվի ՀՀ 

2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  

38. ՀՀ Ազգային ժողովի Գեղարքունիքի մարզի Վարդենիկ համայնքի թիվ 2 միջն. ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Վարդենիկ համայնքի թիվ 2  
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հակոբ Ռ. Հակոբյան  

դպրոցի վերանորոգման աշխատանքների համար – 

200.0 մլն ՀՀ դրամ: 

 

դպրոցի հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված 

են ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ 

հիմնանորոգման, կառուցման և արդիականացման են-

թակա կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտ-

ների ցանկերին հավանություն տալու մասին» N 28 

արձանագրային որոշման I փուլի աշխատանքների ցան-

կում: 

2008-2013 թվականներին իրականացվել են 314.2 մլն 

դրամի հիմնանորոգման աշխատանքներ: Այնուհետև 

օբյեկտը վերանախագծվել է և վերանախագծված նա-

խագծանախահաշվային փաստաթղթերով նախատես-

վում է իրականացնել մեծ քանակի կազմաքանդման և 

կոնստրուկտիվ նոր լուծումներով համակարգերի կառուց-

ման աշխատանքներ, որի նախահաշվային արժեքը կազ-

մում է 1,270.0 մլն դրամ: 

Դպրոցի շենքը փաստացի վիճակով հանձնվել է տևական 

շահագործման, իսկ վերակառուցման աշխատանքների 

իրականացման հնարավորության հարցը կքննարկվի ՀՀ 

2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  

39. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հակոբ Ռ. Հակոբյան  

Գեղարքունիքի մարզի Արծվանիստ համայնքի դպրոցի 

վերանորոգման աշխատանքների համար – 200.0 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Արծվանիստ համայնքի դպրո-

ցի հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնա-

նորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

2006-2013 թվականներին իրականացվել են 266.0 մլն 

դրամի հիմնանորոգման աշխատանքներ: Այնուհետև 

օբյեկտը վերանախագծվել է և վերանախագծված նա-

խագծանախահաշվային փաստաթղթերով նախատես-

վում է իրականացնել մեծ քանակի կազմաքանդման և 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

կոնստրուկտիվ նոր լուծումներով համակարգերի կառուց-

ման աշխատանքներ, որի նախահաշվային արժեքը կազ-

մում է 1,139.2 մլն դրամ: 

Դպրոցի շենքը փաստացի վիճակով հանձնվել է տևական 

շահագործման, իսկ վերակառուցման աշխատանքների 

իրականացման հնարավորության հարցը կքննարկվի ՀՀ 

2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  

40. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Կարինե Աճեմյան  

Ք. Երևանի թիվ 153 հիմնական դպրոցի մասնակի 

հիմնանորոգում – 70 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Երևանի Ռ. Իշխանյանին անվան թիվ 153 դպրոցի հիմ-

նանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառա-

վարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգ-

ման, կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթա-

կան, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին 

հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշ-

ման II փուլի աշխատանքների ցանկում: Դպրոցի ամբող-

ջական վերակառուցման նախագծանախահաշվային 

փաստաթղթերով` աշխատանքների նախահաշվային 

արժեքը կազմում է 1,234.4 մլն դրամ: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

41. ՀՀ Ազգային ժողովի 

«Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հայկ Գրիգորյան 

Ք. Գորիսի ծայրահեղ ծանր վիճակում գտնվող 

Ավանգարդ թաղամասի ասֆալտապատում – 50 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Սյունիքի մարզի Գորիս քաղա-

քի Ավանգարդ թաղամասի ասֆալտապատման նպատա-

կով նախատեսվել է 50.0 մլն դրամ, որը ներառված է 

«Հայաստանի Հանրապետության 2015 թվականի պետա-

կան բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի № 1 հավելվածի № 13 

աղյուսակի 04 բաժնի 05 դասի 01 խմբի «01. Պետական 

նշանակության ավտոճանապարհների հիմնանորոգում» 

ծրագրի «1.4. Այլ ճանապարհների» գծով նախատեսված 

գումարում: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

42. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Արմեն Կարապետյան 

 

Կապանի պետական բժշկական քոլեջ ՊՈԱԿ-ին հատ-

կացնել ընդհանուր 60 մլն ՀՀ դրամ, որից՝ 

 Թվով 102 միավոր պատուհաններ /յուր. 5.4 քմ/ - 18 մլն 

ՀՀ դրամ 

 Սպորտ դահլիճի և հանդիսությունների դահլիճի 

տանիք /700 քմ/ վերանորոգում – 15 մլն ՀՀ դրամ 

 Սպորտ դահլիճի հատակը /400քմ/ - 10 մլն ՀՀ դրամ 

 Ուսումնական հնամաշ գույքի ամբողջովին թարմացում 

– 17 մլն ՀՀ դրամ   

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

Կապանի պետական բժշկական քոլեջի հիմնանորոգման 

աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ կառավարության 

18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուց-

ման և արդիականացման ենթակա կրթական, մշակու-

թային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հավանու-

թյուն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման 

օբյեկտների ցանկերում: 

43. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Արմեն Կարապետյան 

 

Սյունիքի մարզի Կապան քաղաքի Արվեստի դպրոց 

ՊՈԱԿ-ի կապիտալ վերանորոգման համար – 62 մլն ՀՀ 

դրամ: 

 

ՀՀ Սյունիքի մարզի Կապանի արվեստի դպրոցի հիմնա-

նորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառավա-

րության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, 

կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթական, 

մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հա-

վանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման 

I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում:  

44. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Կարինե Պողոսյան 

 

 

Արարատի մարզի Արտաշատ քաղաքի փողոցի ջրա-

հեռացման, խողովակների փոխման և ասֆալտապատ-

ման համար /8000 քմ / - 120 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Արտաշատ 

քաղաքի փողոցի ջրահեռացման, խողովակների փոխ-

ման և ասֆալտապատման նպատակով նախատեսվել է 

120.0 մլն դրամ, որը ներառված է «Հայաստանի Հանրա-

պետության 2015 թվականի պետական բյուջեի մասին» 

ՀՀ օրենքի № 1 հավելվածի № 13 աղյուսակի 04 բաժնի 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

05 դասի 01 խմբի «01. Պետական նշանակության 

ավտոճանապարհների հիմնանորոգում» ծրագրի «1.4. Այլ 

ճանապարհների» գծով նախատեսված գումարում: 

45. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Առաքել Մովսիսյան 

Նորակերտի մանկապարտեզ ՀՈԱԿ-ի շենքի հիմնա-

նորոգում -  47.0 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Նորակերտ 

համայնքի մանկապարտեզի հիմնանորոգման նպատա-

կով նախատեսվել է 47.0 մլն դրամ: 

46. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Առաքել Մովսիսյան 

 

Արմավիրի մարզ, Նորակերտից մինչև Փարաքար ճանա-

պարհի ասֆալտապատում - 8կմ - 400 մլն ՀՀ դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

47. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Ալեքսան Պետրոսյան  

Արմավիրի մարզ, գյուղ Լուկաշեն -  5 կմ երկարությամբ 

ճանապարհի վերանորոգում - 200 մլն դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

48. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Ալեքսան Պետրոսյան  

Արմավիրի մարզ, գյուղ Բամբակաշատի մշակույթի տան  

հիմնանորոգում - 80 մլն: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Բամբակա-

շատ համայնքի մշակույթի տան հիմնանորոգման նպա-

տակով նախատեսվել է 80.0 մլն դրամ: 

49. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Ալեքսան Պետրոսյան 

ք. Արմավիր - ցանկացած  մանկապարտեզի վերանո-

րոգում: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

50. «Հայաստանի Հանրապե- Էջմիածին քաղաքի թիվ 14 մանկապարտեզի վերանո- Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Մանվել Գրիգորյան 

րոգում – 181 637 900 դրամ: 

 

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

Մանկապարտեզի լոկալ ջեռուցման համակարգի կառուց-

ման նպատակով մարզերի հրատապ լուծում պահանջող 

հիմնախնդիրների լուծման շրջանակներում ՀՀ 2012թ-ի 

պետական բյուջեից հատկացվել է 14.3 մլն դրամ: 

51. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Մանվել Գրիգորյան 

Էջմիածին քաղաքի թիվ 2 երաժշտական դպրոցի վերա-

նորոգում – 179 304 800 դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Վաղարշապատ համայնքի թիվ 2 

երաժշտական դպրոցի հիմնանորոգման աշխատանք-

ները ներառված չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և արդիա-

կանացման ենթակա կրթական, մշակութային և մարզա-

կան օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու մասին» 

N 28 արձանագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

52. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Մանվել Գրիգորյան 

Էջմիածին քաղաքի մշակույթի պալատի ուսումնական 

մասնաշենքերի վերանորոգում` 87,441.5 դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Վաղարշապատ համայնքի մշա-

կույթի պալատի հիմնանորոգման աշխատանքները 

ներառված չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և արդիա-

կանացման ենթակա կրթական, մշակութային և մարզա-

կան օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու մասին» 

N 28 արձանագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

53. «Հայաստանի Հանրապե- Էջմիածին քաղաքի նոր մարզադպրոցի կառուցում – 230 Առաջարկությունն ընդունվել է: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Մանվել Գրիգորյան 

մլն դրամ:  

 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Էջմիածին 

քաղաքի նոր մարզադպրոցի կառուցման նպատակով 

նախատեսվել է 230.0 մլն դրամ: 

54. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

 

Էջմիածնի շրջանի Մեծամոր գյուղի մանկապարտեզի 

վերակառուցում – 57 191.89 հազ. դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

55. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

 

Արմավիրի մարզ, Հայկաշեն համայնքի  մանկապարտեզի 

կառուցում– 52 860.24 հազ. դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

56. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Արևաշատ  համայնքի  մանկապար-

տեզի կառուցում – 62 267.64 հազ. դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

57. «Հայաստանի Հանրապե- Արմավիրի մարզ, Ծաղկունք համայնքի  մանկապարտեզի  Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

կառուցում և անհրաժեշտ գույք – 77,859032 դրամ: 

 

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

58. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Նորակերտ համայնքի  մանկապար-

տեզի 1-ին հարկի հիմնանորոգման աշխատանքներ – 

26,148 հազ. դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Նորակերտ 

համայնքի մանկապարտեզի հիմնանորոգման նպատա-

կով նախատեսվել է 47.0 մլն դրամ: 

59. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Նորակերտ համայնքի  մանկապար-

տեզի 2-րդ հարկի հիմնանորոգման աշխատանքներ – 

12557,67 հազ. դրամ 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Նորակերտ 

համայնքի մանկապարտեզի հիմնանորոգման նպատա-

կով նախատեսվել է 47.0 մլն դրամ: 

60. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Շահումյան համայնքի  մանկապար-

տեզին անհրաժեշտ սարքավորումներ և կահույք  – 

8622,33 հազ. դրամ: 

 

ՀՀ կառավարության 23.10.2014թ. N1170-Ն որոշմամբ ՀՀ 

2014 թվականի պետական բյուջեով նախատեսված ՀՀ 

կառավարության պահուստային ֆոնդի հաշվին ՀՀ 

Արմավիրի մարզպետարանին հատկացվել է 10,000.0 

հազ. դրամ` մարզի Շահումյանի համայնքի մանկա-

պարտեզը գույքով և սարքավորումներով ապահովելու 

համար: 

61. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

Արմավիրի մարզ, Փարաքար գյուղի  մանկապարտեզի   

հիմնանորոգման աշխատանքներ – 28706400 հազ. 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

դրամ: 

 

թությունից: 

 

62. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Թաիրով գյուղի  մանկապարտեզի  

վերանորոգման և ներքին հարդարման աշխատանքներ – 

23249592 հազ. դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

 

63. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

 

Արմավիրի մարզ, Շահումյան թ/ֆ համայնքի կոյուղու 

վերանորոգման աշխատանքներ – 3625000 հազ. դրամ 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

Ասիական զարգացման բանկի աջակցությամբ իրակա-

նացվող Ջրամատակարարման և ջրահեռացման II փուլի 

վարկային ծրագրում ընդգրկված է համայնքի միայն ջրա-

մատակարարման համակարգի բարելավումը: 

64. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Դաշտ համայնքի  մշակույթի տան 

ներքին հարդարման հիմնանորոգում – 5053.00 հազ. 

դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջ-

ետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնա-

հերթությունից: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Դաշտ համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

65. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Ոսկեհատ համայնքի  տանիքի 

հիմնանորոգում – 9706.53 հազ. դրամ: 

 

Առաջարկը կարիք ունի լրացուցիչ հստակեցման: 

Պարզ չէ, թե համայնքի որ շինության տանիքն է առա-

ջարկվում հիմնանորոգել:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ոսկեհատ համայնքի կրթական, 

մշակութային և մարզական օբյեկտներ ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

66. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Գայ համայնքի մշակույթի տան առա-

ջին հարկի վերանորոգում– 53075.60 հազ. դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Գայ համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

67. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Այգեկ համայնքի գիշերային լուսավո-

րության համար հատկացնել 7688000 դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

68. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

Արմավիրի մարզ, Մուսալեռ համայնքի  կեղտաջրերի հե-

ռացման և մաքրման կայանի կառուցման աշխատանքներ 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

– 44001.08:  

 

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

Ասիական զարգացման բանկի աջակցությամբ իրակա-

նացվող Ջրամատակարարման և ջրահեռացման II փուլի 

վարկային ծրագրում ընդգրկված է համայնքի միայն ջրա-

մատակարարման համակարգի բարելավումը: 

69. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Այգեշատ գյուղի դպրոցի մասնակի 

վերանորոգում- 64506.71:   

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

ՀՀ Արմավիրի մարզում Այգեշատ անվանումով առկա է 2 

համայնք` Արմավիրի շրջանի և Էջմիածնի շրջանի: Նշված 

համայնքների դպրոցների հիմնանորոգման աշխատանք-

ները ներառված չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և արդիա-

կանացման ենթակա կրթական, մշակութային և մարզա-

կան օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու մասին» 

N 28 արձանագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

70. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Վահրամ Բաղդասարյան 

Սեդրակ Սարոյան 

Արմավիրի մարզ, Պտղուն համայնքի դպրոցի կառուցում: 

 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Պտղունք համայնքի դպրոցի կա-

ռուցման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառավա-

րության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, 

կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթական, 

մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հա-

վանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման 

I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի ՀՀ քաղաքաշինության նախարարության 

2015 թվականի շինարարական ծրագրերի գծով հնարա-

վոր տնտեսումների, ինչպես նաև ՀՀ 2016-2018 թվական-

ների ՄԺԾԾ շրջանակներում: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

71. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հովհաննես Սահակյան 

Լոռու մարզ, Մեծ Պարնի, 3 կմ 200 մ երկարությամբ 

ճանապարհի վերանորոգում: Ճանապարհը հատվում է 

Վանաձոր-Գյումրի մայրուղու հետ – 220 մլն դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

72. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հովհաննես Սահակյան 

Լոռու մարզ, Կաթնաջուր – Շիրակամուտ  4 կմ երկարու-

թյամբ ճանապարհի  ասֆալտապատման աշխատանքներ  

- 150մլն դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Լոռու մարզի Կաթնաջուր-

Շիրակամուտ 4կմ երկարությամբ ճանապարհի  ասֆալ-

տապատման նպատակով նախատեսվել է 150.0 մլն 

դրամ, որը ներառված է «Հայաստանի Հանրապետու-

թյան 2015 թվականի պետական բյուջեի մասին» ՀՀ 

օրենքի № 1 հավելվածի № 13 աղյուսակի 04 բաժնի 05 

դասի 01 խմբի «01. Պետական նշանակության ավտոճա-

նապարհների հիմնանորոգում» ծրագրի «1.4. Այլ ճանա-

պարհների» գծով նախատեսված գումարում: 

73. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հովհաննես Սահակյան 

Լոռու մարզ, Սարամեջ համայնքի կենտրոնական  4 կմ 

ճանապարհի կառուցում -180 մլն դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

74. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հովհաննես Սահակյան 

Լոռու մարզ, Սարամեջ համայնքի նոր 5 կմ ջրագծերի 

անցկացում – 20 մլն դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

75. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

Լոռու մարզ, Սպիտակի պետական քոլեջի հիմնանո-

րոգում -15 000.0 դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվա-

կանի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հովհաննես Սահակյան 

 բյուջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջ-

նահերթությունից: 

ՀՀ Լոռու մարզի Սպիտակի պետական քոլեջի հիմնանո-

րոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ կառավա-

րության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, 

կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթական, 

մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հա-

վանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման 

օբյեկտների ցանկերում: 

76. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հովհաննես Սահակյան 

Լոռու մարզ, Սպիտակի Ս. Ավետիսյանի անվան ավագ 

դպրոցի հանդիսությունների սրահի կառուցում  և առաջ-

նահերթ դպրոցի պարսպապատում - 60 մլն դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվա-

կանի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող 

բյուջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջ-

նահերթությունից: 

ՀՀ Լոռու մարզի Սպիտակի ավագ դպրոցը ներառված չէ 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

77. «Հայաստանի Հանրապե-

տական»  (ՀՀԿ) պատգա-

մավորական խմբակցու-

թյուն 

Հովհաննես Սահակյան 

Լոռու մարզ, Լեռնանցք համայնքի համայնքային  կենտ-

րոնի կառուցում   -  150 մլն դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

ՀՀ Լոռու մարզի Լեռնանցք համայնքի համայնքային 

կենտրոնի կառուցման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

78. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

 

Եկամտային մասի վերաբերյալ` 

 

 ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծով (2-րդ 

հոդված) նախատեսվել է 1,184,476,034.0 հազար դրամի 

ընդհանուր եկամուտներ: Առաջարկում ենք նախատես-

ված եկամուտները, ինչպես նաև նախագծի 5-րդ հոդ-

վածով նախատեսված հարկային եկամուտները և պետա-

կան տուրքերը ավելացնել առնվազը 25  մլրդ դրամով՝ 

հետևյալ հիմնավորմամբ. 

 Բյուջետային փաթեթում աշխատավարձի գծով 

հարկման ենթակա մասի փաստացի բազան հաշվարկվել 

է 1,627 մլրդ դրամից՝ դրա նկատմամբ կիրառելով 17,9% 

դրուքաչափ, այն դեպքում, երբ օրենքով աշխատավարձի 

գծով եկամտային հարկի նվազագույն դրույքաչափը 

24.4% է: Այսինքն, միջինում շուրջ 7% կամ 114 մլրդ դրամ 

նկատի չի առնվել: Ի դեպ աշխատավարձից եկամտային 

հարկը 2015թ. ավելին է լինելու 2014թ. ծրագրային 

ցուցանիշից ընդամենը 19,4 մլրդ դրամով, այն դեպքում, 

երբ 2014թ. աշխատավարձերը զգալի չափով բարձրացել 

են: Նկատի ունենալով հարկվող եկամտի որոշ 

նվազեցումները, վարչարարության առկա մակարդակը, 

հաշվի չառնելով անգամ ստվերային տնտեսության այլ 

դրսևորումները՝ առաջարկվում է այս ուղղությամբ 

հարկային եկամուտները ավելացնել առնվազը 10 մլրդ. 

դրամով: 

 Բյուջետային փաթեթով կանխատեսվել է 450,3 մլրդ 

դրամ ԱԱՀ, որը 2014թ. ծրագրային ցուցանիշը գերա-

զանցում է 5,6 մլրդ դրամով, ինչը 2014թ. ծրագրային 

ցուցանիշի 1,25 տոկոսն է, այն դեպքում, երբ տնտեսու-

թյան իրական աճը կանխատեսվում է 4,1%, իսկ 

 Եկամտային հարկի վերաբերյալ 

Եկամտային հարկի կանխատեսումների մեթոդաբանու-

թյունը կառուցված է մակրոտնտեսական ցուցանիշնեի 

կիրառման վրա: Օգտագործվել են Ազգային վիճակա-

գրական ծառայության կողմից Միջազգային վիճակա-

գրական ստանդարտների համաձայն հաշվարկվող ցու-

ցանիշները: Առանձին հարկերի կանխատեսումների հա-

մար ԱՎԾ-ի կողմից հաշվարկվող ցուցանիշներից ընտր-

վում են տվյալ հարկատեսակի հարկման բազայի 

մոտարկման ցուցանիշները: Վերոհիշյալ ցուցանիշները 

չեն նույնականանում հարկային օրենսդրությամբ սահ-

մանվող հարկման բազաների հետ: Ընդհանուր առմամբ 

փաստացի և անվանական (օրենքով սահմանված) դրույ-

քաչափերի տարբերությունը օրինաչափ է, պայմանավոր-

ված օրենսդրությամբ սահմանված արտոնությունների, 

հարկման օբյեկտում չներառվող գործարքների ծավալով, 

որը առկա վիճակագրական ցուցանիշներով գնահատել 

հնարավոր չէ: 

Աշխատավարձից վճարման ենթակա եկամտային հարկը 

գնահատվել է ազգային հաշիվների համակարգի եկա-

մուտների ձևավորման հաշվի «Վարձու աշխատողների 

աշխատանքի վարձատրություն» (ըստ տնտեսական գոր-

ծունեության տեսակների) ցուցանիշի հիման վրա, միա-

ժամանակ հաշվի առնելով 2014 թվականի անցած ժամա-

նակահատվածի փաստացի և տարեկան սպասողական 

ցուցանիշները, ինչպես նաև 2014 թվականից աշխատա-

վարձերի բարձրացման գործոնը: 

 ԱԱՀ-ի վերաբերյալ 

Հարկի գնահատման Ձեր կողմից առաջարկվող մեթոդա-



30 
 

 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

դեֆլատորը՝ 3,3%: Այսինքն, այլ հավասար պայմաննե-

րում, ԱԱՀ գծով պետական բյուջեի մուտքերը պետք է 

աճեին ոչ պակաս, քան 14.6 մլրդ դրամով, իսկ 

անվանական աճը նկատի առնելու դեպքում՝ մինչև շուրջ 

33 մլրդ դրամով: Նկատի առնելով, որ նշված 

եկամուտները թերի են հաշվարկվել և լրացուցիչ՝ մինչև 

27,4 մլրդ դրամով, ԱԱՀ ապահովելու հնարավորությունը 

իրական է, առաջարկվում է այս մասով նախատեսել 

առնվազն 15 մլրդ դրամ լրացուցիչ հարկային մուտք: 

 Սա որոշակիորեն կբարելավի նաև հարկեր/ՀՆԱ 

ցուցանիշը: 

 

բանության հիմքում դրվում է համապատասխան հարկի 

ծրագրված ցուցանիշը, մինչդեռ եկամուտների բացատ-

րագրում ներկայացված մեթոդաբանության համաձայն 

հաշվի են առնվում ընթացիկ տարվա անցած ժամանա-

կահատվածի հարկային մուտքերը, ինչպես նաև տվյալ 

հարկատեսակի գծով ընթացիկ տարվա սպասողականը: 

Բացի դրանից  ՀՆԱ-ն նվազեցվում է ԱԱՀ-ով չհարկվող 

մասի գնահատված ծավալի չափով` հաշվի առնելով այն 

հանգամանքը, որ տնտեսության առանձին ճյուղերում 

ստեղծված ավելացված արժեքն ամբողջությամբ (պետա-

կան կառավարում, կրթություն, առողջապահություն և 

այլն) կամ ոչ լրիվ ծավալով է (գյուղատնտեսություն, շինա-

րարություն, առևտուր, տրանսպորտ և այլն) ենթակա 

ԱԱՀ-ով հարկման: Միաժամանակ նվազեցվում է մինչև 

58.35 մլն դրամ շրջանառություն ունեցող կազմակերպու-

թյունների արտադրության թողարկած արտադրանքի ծա-

վալները: Հարկ է նաև նկատի ունենալ, որ ՀՆԱ-ի միա-

վոր աճը չի հանգեցնում հարկերի միավոր աճի: Միայն 

ՀՆԱ-ի մեջ հարկունակ ճյուղերի կշռի մեծացման, ՀՆԱ-ի 

աճի համեմատ այդ ճյուղերի առաջանցիկ աճի և նախորդ 

ժամանակահատվածի նկատմամբ աճերի պայմաններում 

է ստեղծվում հարկերի հավաքագրման գծով բարե-        

նպաստ միջավայր:  

 Հարկեր/ՀՆԱ ցուցանիշի բարելավման հարցադրման 

վերաբերյալ 

Իրականացվող հարկաբյուջետային քաղաքականությունը 

տնտեսական աճի տեմպերի դանդաղման և աճի գծով 

նվազման ռիսկերի պարագայում նպատակաուղղված է 

լինելու տնտեսության հնարավորինս խթանմանը, 

միաժամանակ չխաթարելով պետական պարտքի կայու-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

նությունը: 

Եկամտային քաղաքականության մասով առաջիկա տար-

վա համար հարկեր/ՀՆԱ ցուցանիշի գծով ծրագրվել է 0.2 

տոկոսային կետով աճ` ընթացիկ տարվա համար 

ծրագրվածի համեմատ: 

79. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

 

Ծախսային մասի վերաբերյալ` 

Առաջարկում ենք ՀՀ 2015 թվականի պետական 

բյուջեի նախագծով նախատեսված ծախսերն ավելաց-

նել առնվազն  25 մլրդ դրամով՝ դրանց մի մասն 

ուղղելով ներքոհիշյալ ծրագրային միջոցառումներին.   

1. Միասնական սուբսիդավորման համակարգ ներդնե-

լով պետական աջակցություն ցուցաբերել գյուղացիական 

տնտեսություններին, վարելահողերի նպատակային նշա-

նակության օգտագործման, պարարտանյութերի, վառե-

լանյութի, սերմացուի ձեռք բերման, արտարժութային 

վարկերը դրամայինի վերաձևակերպելու, դրանք 

առնվազն 5 տարվա ժամկետով վարկերի վերածելու 

դեպքում արտարժույթի տոկոսադրուքների, բանկային 

վարկերի տոկոսադրույքների մասնակի սուբսիդավոր-

ման, ինչպես նաև ջերմոցային տնտեսությունների 

ջեռուցման ծախսերի մինչև 30%-ը փոխհատուցելու 

համար- 12,0   մլրդ դրամ: 

  Վերջին տարիներին ՀՀ կառավարության կողմից գյու-

ղատնտեսության ոլորտում իրականացվում են մի շարք 

աջակցության ծրագրեր (բարձր վերարտադրողակա-

նություն ապահովող սերմացուների, մատչելի գներով 

հանքային պարարտանյութերի և դիզելային վառելա- 

նյութի ձեռք բերման ծրագրեր, որոշ սահմանամերձ 

համայնքներում հողի հարկի զիջում, ոռոգման ջրի 50% 

զեղչի կիրառում և այլն), որոնք նպաստում են հողերի 

նպատակային և արդյունավետ օգտագործման մակար-

դակի բարձրացմանը և գյուղացիական տնտեսություն-

ների եկամտաբերության ավելացմանը: Ընդ որում 

իրականացված ծրագրերի շնորհիվ հանրապետությու-

նում առկա 448,2 հազար հեկտար վարելահողերից 

2013թ. օգտագործվել են 318,0 հազար հեկտարը, այն 

դեպքում երբ 2010թ. այդ ցուցանիշը կազմել է 238,6 

հազար հեկտար: Հետևաբար միասնական սուբսիդա-

վորման համակարգի ներդրումը վերոգրյալ աջակցու-

թյան ծրագրերի համատեքստում դիտարկելը կարող է 

ստեղծել լրացուցիչ դժվարություններ` վարելահողերը 

նպատակային նշանակության օգտագործման համար: 

   Միաժամանակ, արտարժութային վարկերը դրամայինի 

վերածելու, դրանք առնվազն 5 տարվա ժամկետով 

վարկերի վերածելու, ինչպես նաև արտարժութային 

տոկոսադրուքների և բանկային վարկերի տոկո-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

սադրույքների մասնակի սուբսիդավորման հետ կապ-

ված հայտնում ենք, որ նման քաղաքականության 

իրականացումը ենթադրում է միաժամանակյա էական 

ծախսեր, քանի որ բանկերի, որպես ինքնուրույն 

տնտեսվարող սուբյեկտների, նկատմամբ վարկերի 

վերաձևակերպումների իրավական պարտադրանքի 

նորմեր հնարավոր չէ կիրառել, իսկ վերը նշված ծավա-

լով արտարժութային վարկերի գնման և դրանք դրա-

մով փոխարինման միջոցներ ՀՀ 2015թ. պետական 

բյուջում չեն նախատեսվել (արտարժութային վարկերը 

դրամային վարկերի փոխակերպելու նպատակով 

անհրաժեշտ է առնվազն 82 մլրդ դրամ (91 մլրդ դրամ 

վարկային կազմակերպությունների գյուղվարկերը 

ներառյալ) և հետագայում յուրաքանչյուր տարում մոտ 

10-15 մլրդ դրամ): 

  Ինչ վերաբերում է ջերմոցային տնտեսությունների 

ջեռուցման ծախսերի մինչև 30%-ը փոխհատուցման 

խնդրին, ապա հարկ է նշել, որ ՀՀ կառավարության 

15.05.2014թ. N511-Ա որոշմամբ հաստատված ՀՀ 

կառավարության ծրագրի առանցքային դրույթներից է 

նաև ջերմոցային տնտեսությունների տարածքները 

ավելացումը: Միաժամանակ հարկ է նշել, որ ՀՀ կառա-

վարության 26.12.2013թ. N53-Ն արձանագրային որոշ-

մամբ հաստատվել է «ՀՀ գյուղացիական տնտեսու-

թյուններում ջերմոցային տնտեսության խթանման 

հայեցակարգը»։ Բացի այդ շրջանառության մեջ է 

գտնվում «ՀՀ կառավարության 2011 թվականի մարտի 

31-ի   N 349-Ն որոշման մեջ լրացում կատարելու մա-

սին» ՀՀ կառավարության որոշման նախագիծը, որի 

համաձայն  ջերմատնային տնտեսության զարգացումը 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

հանդիսանում է վարկերի տոկոսադրույքների սուբսի-

դավորման առաջնահերթ ուղղություններից մեկը: 

80. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

2. Լեռնային Ղարաբաղի Հանրապետությանը` տա-

րաբնակեցման հայեցակարգի մշակման և գործադրման 

հարցում աջակցություն ցուցաբերելու համար – 10,0 մլրդ 

դրամ: 

Հայաստանի Հանրապետության կողմից ԼՂՀ-ին միջպե-

տական վարկի միջոցների տրամադրումն ուղղակիորեն 

չի փոխկապակցված առանձին ուղղություններով ծախ-

սերի կատարման պայմանի հետ և նշված վարկի միջոց-

ների օգտագործման ուղղությունների որոշման իրավա-

սությունը պատկանում է բացառապես ԼՂՀ իշխանու-

թյուններին: Ուստի, ԼՂՀ տարաբնակեցման հայեցակար-

գի մշակման և գործադրման համար անհրաժեշտ միջոց-

ների չափը ԼՂՀ իշխանությունները ըստ անհրաժեշտու-

թյան կորոշեն այդ վարկի գումարի շրջանակներում` 

ինքնուրույն: Միաժամանակ տեղեկացնում ենք, որ ՀՀ 

2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծում ԼՂՀ-ին 

հատկացվող միջպետական վարկի գծով նախատեսված 

գումարը 2014 թվականի մակարդակի համեմատությամբ 

ավելացվել է շուրջ 1.8 մլրդ դրամով: 

81. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

3. Արտահանման ուղղված արդյունաբերության 

զարգացման աջակցություն` լրացուցիչ – 1 մլրդ դրամ: 

 

  Միջնաժամկետ ծախսային ծրագրով նախատեսված  է, 

որ յուրաքանչյուր տարի ծրագրին ուղղված միջոցները 

ավելանում են: Յուրաքանչյուր հաջորդ տարվա ֆինան-

սական միջոցները նախատեսվում է հիմք ընդունելով 

նախորդ տարվա ծրագրի կատարողականը և ոլորտի 

կողմից ծրագրով նախատեսված գործիքների նկատմամբ 

ձևավորված պահանջարկով: Պահանջարկի մեծացման 

դեպքում կամ նոր գործիքների ձևավորելու ու ներդնելու 

պարագայում նոր նպատակահարմար կլինի քննարկել 

ֆինանսական միջոցների կտրուկ ավելացման հարցը: 

82. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

4. Ոչ մետաղական հանքանյութերի մշակման ոլորտի 

ինովացիոն ծրագրերի մշակում, արտադրական և իրաց-

ման ցանցերի ստեղծում – 0.5 մլրդ դրամ: 

   2013թ. հոկտեմբերի  10-ի ՀՀ կառավարության նիստի  

N42  արձանագրային որոշմամբ հավանության է արժա-

նացել «Ոչ մետաղական հանքանյութերի վերամշակման 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ոլորտի զարգացման հայեցակարգը», որտեղ ներկայաց-

վել են ոչ մետաղական հանքանյութերի վերամշակման 

զարգացումն ապահովելու նպատակով առաջարկություն-

ներ: 

   Հարկ է նաև նշել, որ ՀՀ էկոնոմիկայի նախարարութ-

յան կողմից մշակվել է «Անդրազգային ընկերությունների 

ներգրավում և Հայաստանի ՓՄՁ-ների միջև կապերի 

ստեղծում շինարարական նյութերի ոլորտում» ծրագիրը, 

որը նախատեսվում է իրականացնել Տնտեսական համա-

գործակցության և զարգացման կազմակերպության 

օժանդակությամբ՝ ներգրավելով միջազգային դոնոր 

կազմակերպություններին (այդ թվում` ֆինանսական 

միջոցներ) և միջազգային փորձագետներին: 

   Ուստի ներկա պահին ՀՀ պետական բյուջեից 0.5 մլրդ 

դրամի հատկացումը ժամանակավրեպ է: 

83. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

5. ՀՀ Տավուշի մարզի Դիտավան համայնքի 3,2 կմ 

երկարությամբ կենտրոնական ճանապարհի ասֆալտա-

պատման և ջրահեռացման աշխատանքների կատարման 

համար – 180.0 մլն դրամ: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյու-

ջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնա-

հերթությունից:  

84. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

6. ՀՀ Արմավիրի մարզի Շենիկ համայնքի գազաֆի-

կացման աշխատանքների ավարտի համար - 30 մլն 

դրամ:  

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

85. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

7. ՀՀ Տավուշի մարզի Բաղանիս համայնքի 5 կմ 

երկարությամբ խմելու ջրի ներքին ցանցի փոխարինում -

45.0 մլն դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 

լուծման շրջանակներում ՀՀ 2013թ-ի պետական բյուջեից  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Բաղանիս համայնքի ջրամատակարարման բարելավման 

նպատակով հատկացվել է 9,7 մլն դրամ: 

86. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

8. ՀՀ Շիրակի մարզի Հովտաշեն համայնքը 

հանրապետական նշանակության Հոռոմ-Արթիկ-Ալագազ 

գլխավոր ճանապարհին միացնող ճանապարհահատվա-

ծը լիարժեք երթևեկելի դարձնելու նպատակով 773 քմ 

տարածքի փոսալցման (ասֆալտապատման) համար - 10 

մլն դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

87. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

9. ՀՀ Շիրակի մարզի Հայկասար համայնքում հակա-

կարկտային կայանների տեղադրում, որը կապահովի 

նաև սահմանակից Մարալիկի, Ձորակապի, Տուֆաշենի, 

Պեմզաշենի և Հայրենյաց համայնքների հողօգտագործ-

ման արդյունավետ պաշտպանությունը - 15 մլն դրամ:  

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

Բացի այդ նշված գումարի սահմաններում Հայկասար 

համայնքում տեղադրվող հակակարկտային կայաններով 

հնարավոր կլինի արդյունավետ կերպով պաշտպանել 

միայն Հայկասար համայնքը, իսկ Մարալիկի, Ձորակա-

պի, Տուֆաշենի, Պեմզաշենի և Հայրենյաց համայնքների 

հակակարկտային պաշտպանության արդյունավետու-

թյունը կլինի շատ ցածր: 

88. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

10. «Զարթոնքի սերունդ» ազգային հեռուստահաղորդ-

ման պատրաստման և հեռարձակման համար – 10.5 մլն 

դրամ (մանրամասները՝ կցվում են): 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

Միաժամանակ հայտնում ենք, որ նմանատիպ հեռուս-

տահաղորդում արդեն իսկ գոյություն ունի՝ խոսքը վերա-

բերում է «Հայ ասպետ» հեռուստամրցաշարի անցկա-

ցում» ծրագրին, որի գծով ՀՀ 2015 թվականի պետական 

բյուջեի նախագծով նախատեսվել է 69.1 մլն դրամ: 

 

89. ՀՀ Ազգային ժողովի  11. ՀՀ Շիրակի մարզի Գուսանագյուղ համայնքի մշա- ՀՀ Շիրակի մարզի Գուսանագյուղ համայնքի մշակույթի 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

կույթի տան կապիտալ վերանորոգման նախագիծ-

նախահաշվի պատրաստում:  

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման II փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

90. ՀՀ Ազգային ժողովի  

«ՀՅԴ» պատգամավորա-

կան խմբակցություն 

12. Ավելացնել մինչև 300 աշակերտ ունեցող դպրոց-

ների հանրակրթության բյուջետային ծախսերը, այն 

հաշվով, որպեսզի բացառվի մի քանի դասարանների 

միավորումը (կոմպլեկտավորումը) մեկ դասարանում: 

Առաջարկությունն ընդունելի չէ բյուջետային ծախսերի 

արդյունավետության տեսանկյունից, նշված նպատակով, 

մեր մոտավոր գնահատմամբ, լրացուցիչ միջոցների 

պահանջը կկազմի շուրջ 3,4 մլրդ դրամ: 

91. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն           

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ Ազգային ժողովին տրամադրել 4 մլն դրամ՝ մշտական 

հանձնաժողովների դռնբաց նիստերը առցանց հեռարձա-

կելու համար: 

 Այս ծրագրի իրականացման շնորհիվ ՀՀ Ազգային 

ժողովի նիստերի համար նախատեսված 6 սենյակները 

կապահովվեն մշտական հանձնաժողովների նիստերի և 

լսումների առցանց հեռարձակման համար անհրաժեշտ 

կահավորմամբ (մոնիտոր, տեսախցիկ, համակարգիչ, 

ձայնագրիչ և այլն): 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

92. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն  

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ պաշտպանության նախարարությանը տրամադրել 20 

մլն դրամ ՀՀ զինված ուժերի յուրաքանչյուր սահմանակե-

տի համար հետախույզի հեռադիտարկման սարք գնելու 

համար: 

 Այս ծրագրի իրականացման նպատակն է՝ նպաստել ՀՀ 

սահմանային կետերի ամրացմանը և ՀՀ պաշտպանա-

կան զորքերը անհրաժեշտ գույքով ապահովելուն, որն էլ 

իր հերթին կնպաստի ՀՀ սահմանների պաշտպանության 

Յուրաքանչյուր տարվա ՀՀ պետական բյուջեով «Ռազ-

մական կարիքների բավարարում» ծրագրով նախատես-

ված ֆինանսական միջոցների շրջանակներում ձեռք են 

բերվում ռազմական նշանակության առաջնահերթ 

ապրանքատեսակներ:  

Հետևաբար ՀՀ 2014թ. պետական բյուջեով «Ռազմական 

կարիքների բավարարում» ծրագրով նախատեսվել է ձեռք 

բերել թվով 150 հատ «պերիսկոպներ TR 8», այնուհետև 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատշաճ և արդյունավետ իրականացմանը: անհրաժեշտությունից ելնելով նույն ապրանքատեսակի 

գծով լրացուցիչ նախատեսվել է ևս 100 հատի ձեռք-

բերում, ինչպես նաև լրացուցիչ նախատեսվել է թվով 50 

հատ «պերիսկոպներ TR 15»:   

93. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն                 

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ Երևանի քաղաքապետարանին հատկացնել 5 մլն 

դրամ, Ավան վարչական շրջանի կոյուղին տեխնիկական 

ստանդարտներին համապատասխանեցնելու համար: 

 Այս ծրագրի շնորհիվ կբարելավվի Ավան վարչական 

շրջանի որոշ թաղամասերի կոյուղատարների ներկա 

վիճակը՝ համապատասխանեցնելով այն տվյալ թաղա-

մասերում բնակչության թվի աճի շնորհիվ ստեղծված 

առկա պահանջներին: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել: 

«Երևան Ջուր» ՓԲԸ-ի կողմից Ծարավ  Աղբյուր փողոցի 

հ.141/2 շենքի հարակից թաղամասի ջրահեռացման 

համակարգի բարելավման նպատակով  2014 թվականին 

կատարվել են համապատասխան աշխատանքներ: 

Թաղամասի կոյուղու տեխնիկական չափանիշների ստու-

գումների արդյունքում պարզ է դարձել, որ կոյուղագիծը 

համապատասխանում է գործող շինարարական նորմե-

րին և գտնվում է բավարար աշխատանքային վիճակում:  

Հարցի վերաբերյալ ՀՀ Ազգային Ժողովի «Ժառանգու-

թյուն»  պատգամավորական խմբակցության քարտուղար 

Թևան Պողոսյանին պատասխանվել է նաև Երևանի 

քաղաքապետի 15.10.2014թ. հ.01/45-57272հ գրությամբ: 

94. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն               

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ առողջապահության նախարարությանը հատկացնել 

300 մլն դրամ՝ «Նորք-Մարաշ» բժշկական կենտրոնի 

համար համակարգչային տոմոգրաֆիա սարքի գնման և 

տեղադրելու նպատակով: 

 Համակարգչային տոմոգրաֆիա սարքի գնման նպա-

տակն է ժամանակակից սարքավորումներով վերազինել 

«Նորք-Մարաշ» բժշկական կենտրոնը և նպաստել ունի-

վերսալ բժշկական հետազոտության իրականացմանը: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել, ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնա-

հերթությունից: 

95. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն               

Թևան Պողոսյան 

«Սոցիալապես անապահով ընտանիքների երեխաների 

դասագրքերի վարձավճարների փոխհատուցում» ծրա-

գրին հատկացվելիք գումարը ավելացնել 5 մլն դրամով: 

 Նշված ավելացման նպատակն է աջակցել սոցիալապես 

անապահով ընտանիքների երեխաներին, օգնել նրանց՝ 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

սահմանադրությամբ սահմանված կրթական իրավունքի 

իրացմանը, ինչպես նաև թեթևացնել անապահով ընտա-

նիքների աոցիալական բեռը: 

96. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն                

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ առողջապահության նախարարության «Մանկաբար-

ձագինեկոլոգիական բժշկական օգնության ծառայու-

թյուններ» ծրագրին հատկացված գումարը ավելացնել  

500 մլն դրամով: 

 Նշված ավելացման նպատակն է ապահովել Հայաս-

տանում հանրային առողջապահական ծրագրերի վերար-

տադրողական բաղադրիչի գերակայությունը: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել:                                                

«Մանկաբարձագինեկոլոգիական բժշկական օգնության 

ծառայություններ» ծրագրի  շրջանակներում իրականաց-

վելիք ծառայությունների համար ՀՀ առողջապահության 

նախարարության կողմից ներկայացված 2015 թվականի  

բյուջետային հայտը բավարարվել է: Նշյալ ծրագրով ՀՀ 

2015 թվականի բյուջեի նախագծով ավելացվել է 101.1 մլն 

դրամ և գումարների ավելացման առաջարկի մասով 

պատրաստի ծրագրեր դեռևս չկան:  

97. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն              

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ առողջապահության նախարարության «Վերականգ-

նողական բժշկական օգնության ծառայություններ» 

ծրագրին հատկացված գումարը ավելացնել 100 մլն 

դրամով: 

 Նշված ավելացման նպատակն է ապահովել Հայաս-

տանում հանրային առողջապահական ծրագրերի վերար-

տադրողական բաղադրիչի գերակայությունը: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել:                                    

«Վերականգնողական բժշկական օգնության ծառայու-

թյուններ» ծրագրի շրջանակներում իրականացվելիք 

ծառայությունների համար ՀՀ առողջապահության նախ-

արարության կողմից ներկայացված 2015 թվականի  բյու-

ջետային հայտը բավարարվել է: Նշյալ ծրագրով ՀՀ 2015 

թվականի բյուջեի նախագծով ավելացվել է 14.4 մլն դրամ 

և գումարների ավելացման առաջարկի մասով պատրաս-

տի ծրագրեր դեռևս չկան: 

98. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն 

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ առողջապահության նախարարության «Մանկաբար-

ձական բժշկական օգնության ծառայություններ» ծրա-

գրին հատկացված գումարը ավելացնել 300 մլն դրամով: 

Նշված ավելացման նպատակն է ապահովել Հայաստա-

նում հանրային առողջապահական ծրագրերի վերար-

տադրողական բաղադրիչի գերակայությունը: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել:                                                          

«Մանկաբարձական բժշկական օգնության ծառայություն-

ներ» ծրագրի շրջանակներում իրականացվելիք ծառայու-

թյունների համար ՀՀ առողջապահության նախարարու-

թյան կողմից ներկայացված 2015 թվականի  բյուջետային 

հայտը բավարարվել է: Նշյալ ծրագրով ՀՀ 2015 թվակա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

նի բյուջեի նախագծով ավելացվել է 162.1 մլն դրամ: Բացի 

այդ, «Մոր և մանկան բժշկական ծառայություններ» դա-

սում ավելացվել է «Անպտուղ զույգերի համար վերար-

տադրողական օժանդակ տեխնոլոգիաների կիրառմամբ 

բժշկական օգնության  ծառայություններ» նոր ծրագիրը 

78.6 մլն դրամով և գումարների ավելացման առաջարկի 

մասով պատրաստի ծրագրեր դեռևս չկան: 

99. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն          

Թևան Պողոսյան 

Սոցիալական պաշտպանության ծրագրով հատկացված 

գումարները ավելացնել 50 մլն դրամով: 

 Սոցիալական պաշտպանության ծրագրով նախատես-

ված սոցիալական փաթեթից օգտվելու հնարավորություն 

տալ նաև գիտնականներին, այդ թվում նաև երիտասարդ 

գիտնականներին: 

Ներկայումս սոցիալական պաշտպանության ծրագրով 

նախատեսված սոցիալական փաթեթից օգտվելու հնա-

րավորություն ունեն, ինչպես ՀՀ ԳԱԱ-ի աշխատակազմի 

և համակարգի պետական ոչ առևտրային կազմակերպու-

թյունների, այնպես էլ «Մատենադարան»-ի, Ա.Ի. Ալի-

խանյանի անվան գիտական լաբորատորիայի հաստի-

քացուցակներով նախատեսված հաստիք զբաղեցնող 

անձինք, այդ թվում` նաև երիտասարդ գիտնականները, 

իսկ 2015թ. նախատեսվում է այդ ցանկում ընդգրկել նաև 

«Քենդլ» սինքրոտրոնային հետազոտությունների ինստի-

տուտ» հիմնադրամի աշխատակիցներին: 

100. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն                 

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ աշխատանքի և սոցիալական ապահովության նա-

խարարությանը հատկացնել 100 մլն դրամ հիպոթեքով 

բնակարան ստացող  բազմազավակ ընտանիքներին 

աջակցելու նպատակով: 

 Այս ծրագրի իրականացման շնորհիվ պետությունը կա-

ջակցի սոցիալապես անապահով բազմազավակ ընտա-

նիքներին բնակարանով ապահովվելու հարցում՝ տրա-

մադրելով որոշակի արտոնություն: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել: 

Ակնհայտ է, որ հանրապետության բնակչության խոցելի 

խմբերից մեկը հանդիսանում են բազմազավակ (չորս և 

ավելի երեխա ունեցող) ընտանիքները, որոնց առջև ծա-

ռացած են բազմաթիվ հիմնախնդիրներ, այդ թվում` բնա-

կարանային: Միաժամանակ, անհրաժեշտ է նշել, որ ըն-

տանիքների այդ տեսակին տրվելիք սոցիալական երաշ-

խիքների առաջնահերթություններն ունեն լուրջ և հետևո-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ղական ուսումնասիրությունների կարիք: Մասնավորա-

բար, ներկա պահին պարզ չէ, թե այդ ընտանիքների որ 

մասը կհամաձայնեն հիփոթեքային վարկավորմամբ 

բնակարան ձեռքբերելու, որոնք են լինելու վարկավորման 

առավել շահավետ պայմանները և ինչքանով է առա-

ջարկվող 100 մլն դրամը նպաստելու այդ կարիքների 

բավարարմանը:  

Կարևորելով առաջարկի բարի նպատակադրումները` 

միաժամանակ պետք է նշել, որ ՀՀ աշխատանքի և սո-

ցիալական հարցերի նախարարությունն իրականացնում 

է համապատասխան հետազոտություն ՀՀ բազմազավակ  

ընտանիքների հիմնական կարիքների գնահատման և 

սոցիալական խնդիրների վերհանման ուղղությամբ, որի 

շրջանակներում կներկայացվեն բազմազավակ ընտանիք-

ների հիմնական կարիքների, այդ թվում` բնակարանա-

յին, առաջնահերթ լուծմանն ուղղված առարկայական 

առաջարկություններ` համապատասխան ֆինանսական 

գնահատականներով, որին կհաջորդի համապատաս-

խան կառուցակարգերի մշակումը, որի քննարկմանը 

կհրավիրվեն բոլոր շահագրգիռ կողմերը: 

101. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն               

Թևան Պողոսյան 

ՀՀ կառավարության «Աջակցություն արտասահմանում 

սովորող ուսանողներին» ծրագրին հատկացնել ևս 50 մլն 

դրամ: 

 Աջակցելով արտասահմանի առաջավոր ԲՈՒՀ-եր 

ընդունված ուսանողներին՝ հնարավորություն կընձեռվի 

հանրապետությունը համալրել գրագետ և բանիմաց 

կադրերով: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

102. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն               

ՀՀ կրթության և գիտության նախարարության 

«Բարձրագույն մասնագիտական կրթություն ստացող 

ուսանողների կրթաթոշակ» ծրագի գումարները՝ ավե-

լացնելով անվճար համակարգում սովորող յուրաքանչյուր 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվա-

կանի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող 

բյուջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջ-

նահերթությունից: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Թևան Պողոսյան ուսանողի ամսական կրթաթոշակի չափը 5000 դրամով: 

 Բարձրացնելով անվճար համակարգում սովորող ուսա-

նողների կրթաթոշակը՝ կբարելավվի ուսանողության 

սոցիալական վիճակը, ինչպես նաև այն խթան կհանդի-

սանա ԲՈՒՀ-երում կրթության որակի, հետևաբար նաև՝ 

կրթության արդյունավետության բարձրացմանը: 

 

103. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն               

Թևան Պողոսյան 

Արարատի մարզի Արմաշ համայնքին հատկացնել 12 մլն 

դրամ համայնքի մանկապարտեզի տանիքի վերանորոգ-

ման, դռներն ու պատուհանները եվրոդռներով և եվրո-

պատուհաններով փոխարինելու համար: 

 Հաշվի առնելով Արմաշ համայնքի մանկապարտեզի 

տանիքի, դռների ու պատուհանների անմխիթար վիճակը՝ 

օբյեկտիվ անհրաժեշտություն է առաջացել համայնքի 

մանկապարտեզը եթե ոչ ամբողջությամբ, ապա՝ մասնա-

կիորեն վերանորոգելու: Վերանորոգելով մանկապարտե-

զի տանիքը և տեղադրելով եվրոդռներ և պատուհաններ՝ 

Արմաշ համայնքում որոշակիորեն կբարելավվի երեխա-

ների նախադպրոցական կրթություն ստանալու համար 

անհրաժեշտ նվազագույն պայմանները: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Արմաշ 

համայնքի մանկապարտեզի տանիքի վերանորոգման, 

դռների և պատուհանների փոխարինման նպատակով 

նախատեսվել է 12.0 մլն դրամ: 

104. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն               

Թևան Պողոսյան 

Արարատի մարզի Արմաշ համայնքին հատկացնել 3 մլն 

դրամ:  

 Նշված գումարն անհրաժեշտ է Արմաշ գյուղի միջնա-

կարգ  դպրոցի 3-րդ մասնաշենքի ներքին հարդարման 

աշխատանքների համար, որը կնպաստի Արմաշ համայ-

նքի բնակիչների կրթության անհրաժեշտ պայմանների 

բարելավմանը: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Արմաշի 

միջնակարգ դպրոցի 3-րդ մասնաշենքի ներքին հարդար-

ման, բակի ցանկապատի վերանորոգման կամ նոր ցան-

կապատի տեղադրման և կոյուղու հիմնանորոգման նպա-

տակով նախատեսվել է 7.0 մլն դրամ: 

105. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն               

Արարատի մարզի Արմաշ համայնքին հատկացնել 2 մլն 

դրամ: 

 Նշված գումարն անհրաժեշտ է Արմաշ գյուղի միջնա-

կարգ  դպրոցի բակի ցանկապատի վերանորոգման կամ 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Արմաշի 

միջնակարգ դպրոցի 3-րդ մասնաշենքի ներքին հարդար-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Թևան Պողոսյան նոր ցանկապատի տեղադրման համար` կրթության անհ-

րաժեշտ պայմանների բավարարման, ինչպես նաև` 

դպրոցի սեփականություն հանդիսացող գույքի պաշտպա-

նության նպատակով: 

ման, բակի ցանկապատի վերանորոգման կամ նոր 

ցանկապատի տեղադրման և կոյուղու հիմնանորոգման 

նպատակով նախատեսվել է 7.0 մլն դրամ: 

106. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

«Ժառանգություն»  

պատգամավորական 

խմբակցություն               

Թևան Պողոսյան 

Արարատի մարզի Արմաշ համայնքին հատկացնել 2 մլն 

դրամ:  

 Արմաշ գյուղի միջնակարգ  դպրոցի կոյուղու հիմնանո-

րոգման աշխատանքների համար` կրթության անհրա-

ժեշտ պայմանների բավարարման նպատակով: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Արմաշի 

միջնակարգ դպրոցի 3-րդ մասնաշենքի ներքին հար-

դարման, բակի ցանկապատի վերանորոգման կամ նոր 

ցանկապատի տեղադրման և կոյուղու հիմնանորոգման 

նպատակով նախատեսվել է 7.0 մլն դրամ: 

107. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան              

(024 ընտրատարածք)                        

 

ՀՀ 2015 թ. պետական բյուջեի նախագծում նախատեսել 

15.0 մլն դրամ` Գեղարքունիքի մարզի Մարտունի քաղաքի 

թիվ 2 միջնակարգ դպրոցի հիմնանորոգման նախագծա-

նախահաշվային փաստաթղթերը  կազմելու համար: 

Հիմնանորոգման համար ծախսերը նախատեսված են 

եղել ՀՀ 2014-2016 թվականների ՄԺԾԾ–ում: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Մար-

տունի քաղաքի թիվ 2 միջնակարգ դպրոցի հիմնանորոգ-

ման աշխատանքների նախագծանախահաշվային փաս-

տաթղթերի կազմման  նպատակով նախատեսվել է 15.0 

մլն դրամ: 

108. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան              

(024 ընտրատարածք)                        

 

ՀՀ 2015 թ. պետական բյուջեի նախագծում նախատեսել 

15.0 մլն դրամ` Գեղարքունիքի մարզի Զոլաքար համայն-

քի  թիվ 2 միջնակարգ դպրոցի հիմնանորոգման նախագ-

ծանախահաշվային փաստաթղթերը  կազմելու համար: 

Հիմնանորոգման համար ծախսերը նախատեսված են 

եղել ՀՀ 2014-2016 թվականների ՄԺԾԾ –ում: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Զոլա-

քար համայնքի թիվ 2 միջնակարգ դպրոցի հիմնանորոգ-

ման աշխատանքների նախագծանախահաշվային փաս-

տաթղթերի կազմման  նպատակով նախատեսվել է 15.0 

մլն դրամ: 

109. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան              

(024 ընտրատարածք)                        

 

ՀՀ 2015 թ. պետական բյուջեի նախագծում նախատեսել 

200.0  մլն դրամ` Գեղարքունիքի մարզի Աստղաձոր 

համայնքի միջնակարգ դպրոցի վերանորոգման աշխա-

տանքների համար: 

ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Աստղաձոր համայնքի դպրոցի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կա-

ռավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-



43 
 

 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

2007-2012 թվականներին իրականացվել են 189.8 մլն 

դրամի հիմնանորոգման աշխատանքներ: 2014 թվակա-

նին իրականացվում են դպրոցի ջեռուցման համակարգի 

կառուցման աշխատանքները` 72.1 մլն դրամի: 

Դպրոցի շենքը փաստացի վիճակով հանձնվել է տևական 

շահագործման, իսկ վերակառուցման աշխատանքների 

իրականացման հնարավորության հարցը կքննարկվի ՀՀ 

2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  

110. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան              

(024 ընտրատարածք)                        

 

ՀՀ 2015 թ. պետական բյուջեի նախագծում նախատեսել 

200.0  մլն դրամ` Գեղարքունիքի մարզի Ծովինար հա-

մայնքի միջնակարգ դպրոցի վերանորոգման աշխա-

տանքների համար: 

ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Ծովինար համայնքի դպրոցի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կա-

ռավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

2007-2013 թվականներին իրականացվել են 268.7 մլն 

դրամի հիմնանորոգման աշխատանքներ: Այնուհետև 

օբյեկտը վերանախագծվել է և վերանախագծված նա-

խագծանախահաշվային փաստաթղթերով նախատես-

վում է իրականացնել մեծ քանակի կազմաքանդման և 

կոնստրուկտիվ նոր լուծումներով համակարգերի կառուց-

ման աշխատանքներ, որի նախահաշվային արժեքը կազ-

մում է 1,267.5 մլն դրամ: 

Դպրոցի շենքը փաստացի վիճակով հանձնվել է տևական 

շահագործման, իսկ վերակառուցման աշխատանքների 

իրականացման հնարավորության հարցը կքննարկվի ՀՀ 

2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

111. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան              

(024 ընտրատարածք)                        

 

ՀՀ 2015 թ. պետական բյուջեի նախագծում նախատեսել 

200.0  մլն դրամ` Գեղարքունիքի մարզի Վարդենիկ 

համայնքի թիվ 2-րդ միջնակարգ դպրոցի վերանորոգման 

աշխատանքների համար: 

ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Վարդենիկ համայնքի թիվ 2  

դպրոցի հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված 

են ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ 

հիմնանորոգման, կառուցման և արդիականացման են-

թակա կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտնե-

րի ցանկերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձա-

նագրային որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

2008-2013 թվականներին իրականացվել են 314.2 մլն 

դրամի հիմնանորոգման աշխատանքներ: Այնուհետև 

օբյեկտը վերանախագծվել է և վերանախագծված նա-

խագծանախահաշվային փաստաթղթերով նախատես-

վում է իրականացնել մեծ քանակի կազմաքանդման և 

կոնստրուկտիվ նոր լուծումներով համակարգերի կառուց-

ման աշխատանքներ, որի նախահաշվային արժեքը կազ-

մում է 1,270.0 մլն դրամ: 

Դպրոցի շենքը փաստացի վիճակով հանձնվել է տևական 

շահագործման, իսկ վերակառուցման աշխատանքների 

իրականացման հնարավորության հարցը կքննարկվի ՀՀ 

2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  

112. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան              

(024 ընտրատարածք)                        

 

ՀՀ 2015 թ. պետական բյուջեի նախագծում նախատեսել 

200.0  մլն դրամ` Գեղարքունիքի մարզի Արծվանիստ 

համայնքի դպրոցի վերանորոգման աշխատանքների 

համար: 

ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Արծվանիստ համայնքի դպրո-

ցի հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնա-

նորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

2006-2013 թվականներին իրականացվել են 266.0 մլն 

դրամի հիմնանորոգման աշխատանքներ: Այնուհետև 

օբյեկտը վերանախագծվել է և վերանախագծված նա-

խագծանախահաշվային փաստաթղթերով նախատես-

վում է իրականացնել մեծ քանակի կազմաքանդման և 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

կոնստրուկտիվ նոր լուծումներով համակարգերի կառուց-

ման աշխատանքներ, որի նախահաշվային արժեքը կազ-

մում է 1,139.2 մլն դրամ: 

Դպրոցի շենքը փաստացի վիճակով հանձնվել է տևական 

շահագործման, իսկ վերակառուցման աշխատանքների 

իրականացման հնարավորության հարցը կքննարկվի ՀՀ 

2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  

113. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Կարեն Բոթոյան               

 

Գեղարքունիքի մարզի Վարդենիս և Սևան քաղաքների 

բազմաբնակարան շենքերի տանիքների վերանորոգումն 

իրականացնելու համար գումար տրամադրել: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

114. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Կարեն Բոթոյան                        

 

Գեղարքունիքի մարզի Մեծ Մասրիկի միջնակարգ 

դպրոցի վերանորոգման համար տրամադրել 60 մլն 

դրամ: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Մեծ 

Մասրիկ համայնքի միջնակարգ դպրոցի վերանորոգման 

նպատակով նախատեսվել է 60.0 մլն դրամ: 

115. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Կարեն Բոթոյան                        

 

Գեղարքունիքի մարզի Սևանի մշակույթի պալատի 

ջեռուցումն իրականացնելու համար գումար տրամադրել: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

ՀՀ Գեղարքունիքի մարզի Սևանի մշակույթի պալատի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

 

116. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

  Արագածոտնի մարզի Վարդաբլուր գյուղը գտնվում է 

ծովի մակարդակից 2075 մ բարձրության վրա: Գյուղն 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվա-

կանի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող 
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Վահրամ Մկրտչյան                     ունի 135 տնտեսություն և 466 բնակիչ: ՀՀ անկախացու-

մից հետո, գյուղի ենթակառուցվածքների վերանորոգման 

համար ընդհանրապես ներդրումներ չեն արվել:  Գյուղն 

ունի խմելու և ոռոգման ջրի խնդիր: Գյուղը մայրուղուն 

կապող ճանապարհը շուրջ 30 տարի ընդհանրապես չի 

վերանորոգվել և գրեթե անանցանելի է: Ամռան ամիս-

ներին բնակիչները երթևեկում են ցանքատարածություն-

ների միջով: Մարդիկ ուրախությամբ են սպասում ձմռան 

գալուն, որպեսզի ձյունը հարթեցնի ճանապարհի անան-

ցանելի փոսերը և ճանապարհը երթևեկելի դառնա: 

Ճանապարհի երկարությունը 1800 մետր է, որի վերանո-

րոգման նախահաշվային արժեքը կազմում է մոտ 70.0 

մլն դրամ:  

   Հաշվի առնելով վերը նշվածը առաջարկում եմ նշված 

ճանապարհի վերանորոգման աշխատանքներն ընդգրկել 

ՀՀ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծում` հատկացնելով 

70.0 մլն դրամ:  

բյուջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջ-

նահերթությունից:  

117. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

Արարատի մարզում առկա են լուրջ հիմնախնդիրներ` 

կապված մի շարք կրթական և մշակութային օբյեկտների 

անբարվոք և շահագործման տեսանկյունից ոչ այնքան 

պիտանի վիճակի հետ: 

Հաշվի առնելով Արարատի մարզում կրթական և մշա-

կութային օբյեկտների հիմնանորոգման, կառուցման և 

արդիականացման աշխատանքների անհրաժեշտու-

թյունն ու կարևորությունը տեղի բնակչության սոցիալ-

տնտեսական և մշակութային կյանքում` առաջարկում եմ 

ՀՀ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծում ներառել ՀՀ 

Արարատի մարզի Ավշար համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքների իրականացման 

ծրագիրը: 

Ծրագրի արժեքը կազմում է 50 մլն ՀՀ դրամ:  

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Ավշար 

համայնքի մշակույթի տան հիմնանորոգման նպատակով 

նախատեսվել է 50.0 մլն դրամ: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

118. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

ՀՀ Արարատի մարզի Այգավան համայնքն ունի 4527 

բնակիչ: Առկա են մեկ հանրակրթական դպրոց, մեկ 

մսուր-մանկապարտեզ և մեկ մշակույթի տուն: Մսուր-

մանկապարտեզում հաճախում են շուրջ 124 երեխաներ: 

Այգավան համայնքի մսուր-մանկապարտեզը գտնվում է 

ծայրահեղ անբարվոք վիճակում: Չի գործում մանկա-

պարտեզի սանհանգույցը, չկան տարրական պայմաններ 

երեխաների սանիտարա-հիգիենիկ պայմաններն ապա-

հովելու համար, վերանորոգման ենթակա են ճաշարանը, 

ննջասենյակները, խաղահրապարակը, շենքի տանիքը: 

Չի գործում շենքի ջեռուցման համակարգը, որի պատ-

ճառով մանկապարտեզի աշխատանքները նոյեմբերից 

մինչև ապրիլ ամիսները դադարեցվում են: 

 Հաշվի առնելով տվյալ մանկապարտեզի հիմնանորոգ-

ման աշխատանքների իրականացման անհրաժեշտու-

թյունը համայնքի համար` խնդրում եմ 2015թ. պետական 

բյուջեի նախագծում ներառել` ՀՀ Արարատի մարզի 

Այգավան համայնքի մանկապարտեզի հիմնանորոգման 

աշխատանքների իրականացման ծրագիրը: 

Ծրագրի արժեքը կազմում է 30 մլն ՀՀ դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

119. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

Խնդիրը կապված է ՀՀ Արարատի մարզի Նոր Ուղի 

համայնքի մանկապարտեզի հետ: Համայնքն ունի 2-6 

տարեկան 45 երեխա, որոնք պետք է հաճախեն մանկա-

պարտեզ:  

Մանկապարտեզի շենքը կառուցվել է 1960-ական թվա-

կաններին և մինչև 1998թ. վերանորոգման չի ենթարկվել: 

2013թ. մարզպետարանի կողմից կատարվել է  ուսումնա-

սիրություն տվյալ շենքի վերանորոգման համար և կազմ-

վել է նախահաշիվ` 20 մլն ՀՀ դրամի չափով: 

Մարզպետարանի կողմից ըստ նախահաշվի հատկացում-

ներն արվել են, իրականացվել են որոշակի աշխատանք-

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ներ, ապամոնտաժվել շենքի փայտից կառուցված մասը, 

հանվել են հին փայտյա դռներն ու լուսամուտները, 

քանդվել են որոշ միջնապատեր: Հատկացված ֆինան-

սական միջոցները սակայն չեն բավականացրել և աշխա-

տանքները դրանով իսկ դադարեցվել են և մնացել անա-

վարտ: 

Հաշվի առնելով տվյալ մանկապարտեզի հիմնանորոգ-

ման աշխատանքների վերսկսման անհրաժեշտությունը` 

խնդրում եմ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծում 

ներառել` ՀՀ Արարատի մարզի Նոր Ուղի համայնքի 

մանկապարտեզի հիմնանորոգման աշխատանքների 

վերսկսման և իրականացման ծրագիրը: 

Ծրագրի արժեքը կազմում է 20 մլն ՀՀ դրամ: 

120. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

2013թ-ին հանդես եմ եկել առաջարկությամբ՝ 2014թ. 

պետական բյուջեի ծրագրում ներառելու Վեդի քաղաքի 

թիվ 2 մանկապարտեզի տանիքի վերանորոգման աշխա-

տանքների իրականացման ծրագիրը: Կառավարության 

կողմից առաջարկությունը չի ընդունվել: 

Խնդիրը կապված է Արարատի մարզի Վեդի քաղաքի 

թիվ 2 մանկապարտեզի հետ, որի տանիքը գտնվում է 

ծայրահեղ վատ վիճակում և ակնհայտ է, թե անձրևա-

ջրերի ինչպիսի հոսք կարող է տեղի ունենալ տվյալ 

մանկապարտեզում: Մանկապարտեզը սպասարկում է 

մեծ թվով ընտանիքների երեխաների: 

Հաշվի առնելով այն հանգամանքը, որ տվյալ հարցի 

լուծման համար պահանջվում է  անհապաղ պետական 

օժանդակություն` խնդրում եմ 2015թ. պետական բյուջեի 

նախագծում ներառել` ՀՀ Արարատի մարզի Վեդի 

քաղաքի թիվ 2 մանկապարտեզի տանիքի վերանորոգ-

ման աշխատանքների իրականացման ծրագիրը: 

Ծրագրի արժեքը կազմում է 39,993.50 հազ. ՀՀ դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

  Նախագծահաշվարկային փաստաթղթերն առկա են, 

ներկայացվում են կից: 

121. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

Դեռևս 2012թ-ից իմ կողմից արվել են առաջարկություն-

ներ ՀՀ 2013 և 2014թթ.-ի պետական բյուջեի ծրագրում 

ընդգրկելու Ավշար-Նոյակերտ, Ավշար-Այգավան-

Եղեգնավան միջհամայնքային ճանապարհների ասֆալ-

տապատման աշխատանքները: Կառավարության կողմից 

առաջարկվել է հարցը քննարկել 2014-2016թթ. ՄԺԾԾ 

շրջանակներում, իսկ այնուհետև այն չի ընդունվել: 

 Արարատի մարզում միջհամայնքային ճանապարհները 

ներկայումս գտնվում են անբարվոք վիճակում, որը լուրջ 

խնդիր է առաջացնում բնակիչների համար: Տվյալ դեպ-

քում խիստ կարևոր է Ավշար-Նոյակերտ, Ավշար-Այգա-

վան-Եղեգնավան միջհամայնքային ճանապարհների 

ասֆալտապատման աշխատանքների իրականացումը, 

որը ներկայումս չի ապահովում նույնիսկ անցանելիու-

թյան համար նվազագույն պահանջները: Տվյալ համայնք-

ների համար այն կարևորագույն խնդիրներից մեկն է 

հանդիսանում և կենսական նշանակություն ունի նրանց 

միջև կապ հաստատելու և ներկայումս ստեղծված 

ճանապարհային բարդություններից խուսափելու համար: 

Կարևորելով Արարատի մարզի մի շարք համայնքներում 

սոցիալ-տնտեսական ենթակառույցների վերանորոգման, 

ինչպես նաև վերը նշված համայնքների միջև առկա 

ճանապարհային հատվածի բարեկարգման խիստ 

անհրաժեշտությունը` խնդրում եմ 2015թ. պետական 

բյուջեի նախագծում ներառել ՀՀ Արարատի մարզի 

Ավշար-Նոյակերտ, Ավշար-Այգավան-Եղեգնավան 

միջհամայնքային ճանապարհի ասֆալտապատման 

աշխատանքների իրականացման ծրագիրը: 

Ծրագրի արժեքը կազմում է 50,000.398 հազ. ՀՀ դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Ավշար-Նո-

յակերտ, Ավշար-Այգավան-Եղեգնավան միջհամայնքային 

ճանապարհի ասֆալտապատման նպատակով նախա-

տեսվել է 50.0 մլն դրամ, որը ներառված  է «Հայաստանի 

Հանրապետության 2015 թվականի պետական բյուջեի 

մասին» ՀՀ օրենքի № 1 հավելվածի № 13 աղյուսակի 04 

բաժնի 05 դասի 01 խմբի «01. Պետական նշանակության 

ավտոճանապարհների հիմնանորոգում» ծրագրի «1.4. Այլ 

ճանապարհների» գծով նախատեսված  գումարում: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

  Նախագծահաշվարկային փաստաթղթերն առկա են, 

ներկայացվում են կից: 

122. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

Դեռևս 2013թ-ին իմ կողմից կառավարությանն արվել է 

առաջարկություն 2014թ. բյուջեի նախագծում ընդգրկելու 

Եղեգնավան և Այգավան համայնքների ճանապարհների 

ասֆալտապատման աշխատանքները: Առաջարկությունը 

չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2014 թվականի բյուջեի նախագ-

ծով կանխատեսվող մուտքերի մակարդակից և ծախսերի 

առաջնահերթությունից: 

Արարատի մարզի Եղեգնավան-Այգավան միջհամայն-

քային ճանապարհը ներկայումս գտնվում է անմխիթար և 

անանցանելի վիճակում: Այն կենսական նշանակություն 

ունի համայնքների համար և հանդիսանում է միջհամայն-

քային կարևորագույն ճանապարհներից մեկը և միաժա-

մանակ առավել կարճ ճանապարհ է բացում թե համայնք-

ների միջև, և թե դեպի ք. Վեդի, որտեղ տեղակայված են 

մի շարք պետական և համայնքային կառույցներ: 

Նկատի ունենալով այն հանգամանքը, որ տվյալ ճանա-

պարհը ներկայումս գտնվում է անանցանելի վիճակում և 

համայնքների համար ունի կենսական նշանակություն` 

խնդրում եմ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծում 

ներառել` ՀՀ Արարատի մարզի Եղեգնավան-Այգավան 

միջհամայնքային ճանապարհի ասֆալտապատման 

աշխատանքների իրականացման ծրագիրը: 

Ծրագրի արժեքը կազմում է 174,158.974 հազ. ՀՀ դրամ: 

  Նախագծահաշվարկային փաստաթղթերն առկա են, 

ներկայացվում են կից: 

Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 

լուծման շրջանակներում Այգավան-Եղեգնավան ճանա-

պարհում ասֆալտապատման աշխատանքներ իրակա-

նացնելու նպատակով ՀՀ 2014 թվականի պետական 

բյուջեից հատկացվել է 42.1 մլն դրամ: 

Լրացուցիչ միջոցների հատկացումը հնարավոր չէ` ելնե-

լով ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծով 

կանխատեսվող բյուջետային մուտքերի մակարդակից և 

ծախսերի առաջնահերթությունից: 

123. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

Արարատի մարզի Սիսավան համայնքն ունի մոտ 2500 

բնակչություն, 3-5 տարեկան 128 երեխա, որոնք մանկա-

պարտեզ հաճախելու կարիք ունեն: Խնդիրը կապված է 

հենց նրա հետ, որ համայնքը չունի մանկապարտեզ և 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

այդ երեխաները որևէ կերպ չեն կարող օգտվել մանկա-

պարտեզ հաճախելու հնարավորությունից: Բնակիչներից 

միայն 13 ընտանիք է կարողացել իրենց երեխաներին 

տեղավորել այլ համայնքների մանկապարտեզներում: 

Հրատապ հարց է դարձել, որ համայնքն ունենա թեկուզև 

փոքր մանկապարտեզ և կարողանա սպասարկել 

բնակիչներին: 

Հաշվի առնելով այն հանգամանքը, որ տվյալ հարցի 

լուծման համար պահանջվում է  պետական օժանդա-

կություն, ինչպես նաև կարևորելով Սիսավան համայնքի 

մանկապարտեզ ունենալու խիստ անհրաժեշտությունը՝ 

խնդրում եմ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծում 

ներառել` ՀՀ Արարատի մարզի Սիսավան համայնքում 

մանկապարտեզ կառուցելու աշխատանքների իրակա-

նացման ծրագիրը: 

Ծրագրի արժեքը կազմում է 145.517.82 հազ. ՀՀ դրամ: 

Նախագծահաշվարկային փաստաթղթերն առկա են, 

ներկայացվում են կից: 

124. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

Դեռևս 2010թ-ից իմ կողմից կառավարությանն արվել են 

առաջարկություններ` բյուջեի նախագծում ընդգրկելու 

Ուրցաձորի միջնակարգ դպրոցի վերակառուցման աշխա-

տանքների ծրագիրը: Ի պատասխան կառավարությունը 

խոստացել է քննարկել հարցը ՀՀ 2012-2014 թթ և այնու-

հետև 2014-2016 թթ ՄԺԾԾ շրջանակներում: Նույն առա-

ջարկն արվել է նաև 2013թ.-ին` ՀՀ 2014թ. Պետական 

բյուջեի նախագծում ներառելու համար: 

Կառավարությունն այն մերժել է` պատճառաբանելով, որ 

տվյալ ծրագիրը ներառված չէ ՀՀ կառավարության 

18.07.2013թ.-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուց-

ման և արդիականացման ենթակա կրթական, մշակու-

թային և մարզական օբյեկտների ցանկին հավանություն 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Ուրցաձորի 

միջնակարգ դպրոցի վերակառուցման նպատակով 

նախատեսվել է 40.3 մլն դրամ: 



52 
 

 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

տալու մասին» N-28-17 արձանագրային որոշման օբյեկտ-

ների ցանկերում:  

Նկատի ունենալով այն հանգամանքը, որ դպրոցի համար 

վերը նշված աշխատանքների իրագործումն ունի կենսա-

կան նշանակություն և պահանջում է հրատապ լուծում` 

խնդրում եմ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծում 

ներառել` ՀՀ Արարատի մարզի գ. Ուրցաձորի միջնա-

կարգ դպրոցի վերակառուցման աշխատանքների ծրա-

գիրը: Առաջարկության իրացման արդյունքում հնարավոր 

է նաև իրականացնել շարունակական ֆինանսավորման 

մեխանիզմ:  

Ծրագրի արժեքը կազմում է 40,254.24 հազ. ՀՀ դրամ: 

  Նախագծահաշվարկային փաստաթղթերն առկա են, 

ներկայացվում են կից: 

125. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Արայիկ Գրիգորյան  

(018 ընտրատարածք) 

Արարատի մարզի Վեդի քաղաքի ճանապարհները գտն-

վում են խիստ անբարեկարգ վիճակում: Դրանց շարքում 

առանձնապես ծանր վիճակում են գտնվում Վեդի 

քաղաքի Թումանյան փողոցի, Կասյան, Գայի, Արարատ-

յան անցուղի փողոցների երթևեկելի հատվածները, 

որոնք կապող օղակ են հանդիսանում քաղաքի տարբեր 

հատվածների հետ և գտնվում են ծայրահեղ անբարե-

կարգ և անանցանելի վիճակում: 

Խնդրում եմ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծում 

ներառել ՀՀ Արարատի մարզի Վեդի քաղաքի Թուման-

յան փողոցի լայնանցում N 15 շենքի մոտ և Կասյան, 

Գայի, Արարատյան անցուղի փողոցներով N 2 դպրոցի 

մոտեցումների երթևեկելի մասի վերանորոգման աշխա-

տանքների իրականացման ծրագիրը: 

Ծրագրի արժեքը կազմում է 38,829,6 հազ. ՀՀ դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Վեդի քա-

ղաքի Թումանյան փողոցի լայնանցում N 15 շենքի մոտ և 

Կասյան, Գայի, Արարատյան անցուղի փողոցներով N 2 

դպրոցի մոտեցումների երթևեկելի մասի վերանորոգման 

նպատակով նախատեսվել է 38.8 մլն դրամ, որը ներառ-

ված է «Հայաստանի Հանրապետության 2015 թվականի 

պետական բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի № 1 հավելվածի № 

13 աղյուսակի 04 բաժնի 05 դասի 01 խմբի «01. Պետա-

կան նշանակության ավտոճանապարհների հիմնանորո-

գում» ծրագրի «1.4. Այլ ճանապարհների» գծով նախա-

տեսված  գումարում: 

126. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի 

Դիլիջան համայնքի թիվ 1 և թիվ 2 մանկապարտեզների 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)                        

 

վերանորոգման նպատակով: տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

127. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                 

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Հա-

ղարծին համայնքի խմելու ջրի ջրամբարի վերանորոգման 

նպատակով /ծավալը 500տն., ծրագրի մոտավոր արժեքը 

10մլն 500 հազար ՀՀ դրամ/: 

«Գյուղական կարողությունների ստեղծում» վարկային 

ծրագրի միջոցների հաշվին 2014 թվականին շահագործ-

ման է հանձնվել համայնքի խմելու ջրի 300խ/մ հզորու-

թյամբ ՕԿՋ (օրվա կարգավորիչ ջրամբար): 

128. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Հա-

ղարծին համայնքի հեռագնա արոտներ տանող ճանա-

պարհների վերանորոգման նպատակով՝ 25 կմ. Երկարու-

թյամբ /ծրագրի մոտավոր արժեքը 12 մլն ՀՀ դրամ/: 

 

Համաշխարհային բանի աջակցությամբ 2015 թվականից  

կիրականացվի «Համայնքների գյուղատնտեսական 

ռեսուրսների կառավարման և մրցունակության» երկրորդ 

վարկային ծրագիրը, որի շրջանակներում կդիտարկվի 

ՀՀ Տավուշի մարզի Հաղարծին համայնքի ծրագրում 

ընգրկվելու հարցը և  ծրագրի չափորոշիչներին համա-

պատասխանության դեպքում կքննարկվի Հաղարծին 

համայնքի հեռագնա արոտներ տանող ճանապարհների 

վերանորոգման հարցը: 

129. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան              

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Թե-

ղուտ համայնքի համայնքային կենտրոնի հիմնանորոգ-

ման նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Տավուշի մարզի Թեղուտ համայնքի համայնքային 

կենտրոնի հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված 

չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ 

հիմնանորոգման, կառուցման և արդիականացման են-

թակա կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտնե-

րի ցանկերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձա-

նագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

130. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Թե-

ղուտ համայնքի  խմելու ջրի ջրագծի ներքին ցանցի հիմ-

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Հակոբ Հակոբյան                    

(041 ընտրատարածք)                        

 

նանորոգման նպատակով: 

 

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 

լուծման շրջանակներում Թեղուտ համայնքի ջրագծի ներ-

քին ցանցի վերակառուցման նպատակով ՀՀ 2012թ-ի 

պետական բյուջեից հատկացվել է 14.3 մլն դրամ: 

131. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Աղավ-

նավանք համայնքի խմելու ջրի ջրագծի վերանորոգման 

նպատակով /12.5 կմ./:  

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

132. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան               

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Աղա-

վնավանք համայնքի սարամաս տանող ճանապարհների 

բարեկարգման նպատակով /8 կմ./: 

 

Համաշխարհային բանի աջակցությամբ 2015 թվականից  

կիրականացվի «Համայնքների գյուղատնտեսական 

ռեսուրսների կառավարման և մրցունակության» երկրորդ 

վարկային ծրագիրը, որի շրջանակներում կդիտարկվի 

ՀՀ Տավուշի մարզի Աղավնավանք համայնքի ծրագրում 

ընգրկվելու հարցը և  ծրագրի չափորոշիչներին համա-

պատասխանության դեպքում կքննարկվի Աղավնավանք 

համայնքի սարամաս տանող ճանապարհների բարե-

կարգման հարցը: 

133. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                    

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի 

Խաչարձան համայնքի ճանապարհների վերանորոգման, 

խճապատման և  ջրահեռացման համակարգերի 

տեղադրման /կիսախողովակներով/ նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

134. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի 

Խաչարձան համայնքի խմելու ջրի ջրագծի կառուցման 

նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

135. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                 

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Իջևան 

համայնքի Նոյեմբերի 29-ի և Ս. Օհանյան փողոցների 

հիմնանորոգման նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

136. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                     

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Իջևան 

համայնքի մշակույթի տան հիմնանորոգման նպատակով: 

 

ՀՀ Տավուշի մարզի Իջևան քաղաքի մշակույթի տան հիմ-

նանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառա-

վարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգ-

ման, կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթա-

կան, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին 

հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշ-

ման II փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի գործող վարկային միջոցների հաշվին, 

ինչպես նաև ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

137. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                 

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի 

Գանձաքար համայնքի միջնակարգ դպրոցի կապիտալ 

վերանորոգման նպատակով: 

 

ՀՀ Տավուշի մարզի Գանձաքար համայնքի դպրոցի հիմ-

նանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառա-

վարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգ-

ման, կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթա-

կան, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին 

հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշ-

ման II փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 

լուծման շրջանակներում դպրոցի վերանորոգման նպա-

տակով ՀՀ 2011թ-ի պետական բյուջեից հատկացվել է 

28.5 մլն դրամ: 

Լրացուցիչ աշխատանքների իրականացման հնարավո-

րության հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների 

ՄԺԾԾ շրջանակներում: 



56 
 

 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

138. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Գան-

ձաքար համայնքի սողանքային գոտու բնակարանատնե-

րի խնդիրների լուծման նպատակով /48 տնտեսություն/: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել: 

Հայաստանի Հանրապետության սողանքային գոտինե-

րում բնակվող բնակարանատերերի խնդիրների լուծումը 

պահանջում է ծրագրային մոտեցում:  

139. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                    

Հակոբ Հակոբյան                   

(041 ընտրատարածք)                    

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Հովք 

համայնքի համայնքային նշանակության ճանապարհների 

վերանորոգման նպատակով /4կմ./: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

140. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                 

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Հովք 

համայնքի համայնքային կենտրոնի կառուցման նպա-

տակով:  

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Տավուշի մարզի Հովք համայնքի համայնքային կենտ-

րոնի հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

141. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան               

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Գոշ 

համայնքի միջնակարգ և հիմնական դպրոցների վերանո-

րոգման նպատակով: 

 

ՀՀ Տավուշի մարզի Գոշ համայնքի միջնակարգ և հիմնա-

կան դպրոցների հիմնանորոգման աշխատանքները 

ներառված են ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և արդիա-

կանացման ենթակա կրթական, մշակութային և մարզա-

կան օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու մասին» 

N 28 արձանագրային որոշման համապատասխանաբար 

II և III փուլերի աշխատանքների ցանկերում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

142. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Գոշ 

համայնքի խմելու ջրի ջրագծի վերանորոգման նպա-

տակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

143. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան               

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Բերդ 

համայնքի 14 բազմաբնակարան շենքերի տանիքների 

վերանորոգման նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

144. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                    

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Բերդ 

համայնքի թիվ 3 մանկապարտեզի կապիտալ վերանո-

րոգման, ջեռուցման անցկացման և գույքի ձեռքբերման 

նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

145. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                 

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի 

Չինարի համայնքի ոռոգման ներքին ցանցի կառուցման 

նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

146. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան               

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի 

Չինարի համայնքի խմելու ջրի նոր ջրագծի կառուցման 

նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 

լուծման շրջանակներում ՀՀ 2014թ-ի պետական բյուջեից 

Չինարի համայնքի խմելու ջրատարի  վերանորոգման 

նպատակով Չինարի համայնքին տրամադրվել է 5.0 մլն 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

դրամի պետական աջակցություն:  

147. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Այգե-

ձոր համայնքի կամուրջի հիմքերի ամրացման նպատա-

կով: 

 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

148. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                 

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Այգե-

ձոր համայնքի մանկապարտեզի շենքի վերանորոգման  

նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

149. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                   

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Չորա-

թան համայնքի համայնքապետարանի շենքի վերանո-

րոգման նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

150. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                   

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Չորա-

թան համայնքի մշակույթի տան հիմնանորոգման նպա-

տակով: 

 

ՀՀ Տավուշի մարզի Չորաթան համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման III փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի գործող վարկային միջոցների հաշվին, 

ինչպես նաև ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջա-

նակներում: 

151. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                    

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Նորա-

շեն համայնքի համար գյուղտեխնիկայի ձեռքբերման 

նպատակով: 

Համաշխարհային բանի աջակցությամբ 2015 թվականից  

կիրականացվի «Համայնքների գյուղատնտեսական 

ռեսուրսների կառավարման և մրցունակության» երկրորդ 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

(041 ընտրատարածք)                        

 

 վարկային ծրագիրը, որի շրջանակներում կդիտարկվի 

ՀՀ Տավուշի մարզի Նորաշեն համայնքի ծրագրում 

ընգրկվելու հարցը և  ծրագրի չափորոշիչներին համա-

պատասխանության դեպքում  կքննարկվի Նորաշեն 

համայնքի համար գյուղտեխնիկայի ձեռքբերման հարցը: 

152. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)               

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Նորա-

շեն համայնքի ջրամատակարարման ցանցերի վերակա-

ռուցման նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

153. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                   

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Վ.Կ. 

Աղբյուր համայնքի համայնքային կենտրոնի վերանորոգ-

ման նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Տավուշի մարզի Վերին Կարմիր աղբյուր համայնքի 

համայնքային կենտրոնի հիմնանորոգման աշխատանք-

ները ներառված չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և արդիա-

կանացման ենթակա կրթական, մշակութային և մարզա-

կան օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու մասին» 

N 28 արձանագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

154. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Վ.Կ. 

Աղբյուր համայնքի խմելու ջրի ջրագծի վերանորոգման 

նպատակով:  

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

155. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                

(041 ընտրատարածք)                        

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի 

Արծվաբերդ համայնքի միջնակարգ և հիմնական դպրոց-

ների գազաֆիկացման նպատակով: 

 

ՀՀ Տավուշի մարզի Արծվաբերդ համայնքի միջնակարգ և 

հիմնական դպրոցների հիմնանորոգման աշխատանքնե-

րը ներառված են ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

 արդիականացման ենթակա կրթական, մշակութային և 

մարզական օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու 

մասին» N 28 արձանագրային որոշման II փուլի 

աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

156. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Իծա-

քար համայնքի համար գյուղտեխնիկայի ձեռքբերման 

նպատակով: 

 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ Տավուշի մարզի Իծաքար համայնքն ընգրկված է 

Համաշխարհային բանկի աջակցությամբ իրականացվող 

«Համայնքների գյուղատնտեսական ռեսուրսների կառա-

վարման և մրցունակության» առաջին ծրագրում  և սահ-

մանված կարգով կլուծվի համայնքին գյուղտեխնիկայի 

տրամադրման հարցը: 

157. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Իծա-

քար համայնքի համայնքային կենտրոնի կառուցման 

նպատակով: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

158. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                  

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)                        

 

Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Նավուր 

համայնքի միջնակարգ դպրոցի վերանորոգման նպա-

տակով: 

 

ՀՀ Տավուշի մարզի Նավուր համայնքի դպրոցի հիմնանո-

րոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառավարու-

թյան 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, 

կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթական, 

մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հա-

վանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման 

II փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

159. ՀՀ Ազգային Ժողովի Հատկացնել ֆինանսավորում ՀՀ Տավուշի մարզի Նավուր Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր                      

Հակոբ Հակոբյան                  

(041 ընտրատարածք)                        

 

համայնքի խմելու ջրի ջրագծի ներքին ցանցի 

վերանորոգման նպատակով: 

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

160. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                

Լյովա Խաչատրյան              

(012 ընտրատարածք) 

ՀՀ 2015թ պետական բյուջեում նախատեսել  500 մլն 

դրամ՝ սահմանամերձ համայնքներում ծառայության մեջ 

գտնվող  երիտասարդ ընտանիքներին սպառողական 

վարկերի սուբսիդավորման համար: 

Առաջարկությունը ստացվել է սահմանի վրա հսկողական 

կետերում /պոստ/ ծառայողների կողմից,  ելնելով ծառա-

յության ընթացում կոմունալ վարձերը վճարած չլինելու 

դեպքում ընտանիքներին հոսանքով, գազով ապահովված 

ունենալու մտահոգությունից:  

Նախագծով ՀՀ կառավարության 2013 թվականի մայիսի 

23-ի N 590-Ն որոշման համաձայն նախատեսվել է 19.2 

մլն դրամ, որը նախատեսվում է  ուղղել ՀՀ պաշտպանու-

թյան նախարարության, ՀՀ կառավարությանն առընթեր 

ազգային անվտանգության ծառայության կրտսեր, միջին, 

ավագ և ՀՀ կառավարությանն առընթեր ՀՀ ոստիկանու-

թյան միջին, ավագ և գլխավոր սպայական անձնակազ-

մին` կենցաղային տեխնիկա ձեռքբերելու նպատակով 

տրամադրվող  սպառողական վարկերի տոկոսագումար-

ները 2 կամ 3 տոկոսային կետով համաֆինանսավորելու 

նպատակով: 

 

161. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                     

Էդմոն Մարուքյան 

 

Արդեն 10 տարի է, ինչ Երևանի թատրոնի և կինոյի պե-

տական ինստիտուտի Վանաձորի մասնաճյուղը գործում է 

ներկայիս շենքում, և 10 տարի է, ինչ այդտեղ որևէ վերա-

նորոգում տեղի չի ունեցել: Բարերարների օգնությամբ 

ինչ-ինչ բարելավումներ են իրականացվել, սակայն հիմ-

նանորոգման համար անհրաժեշտ մոտ 25 մլն դրամի 

տրամադրումը նրանց ուժերից վեր է: 

Հիմնական խնդիրը հատակն է, որն արդեն այնքան վատ 

վիճակում է, որ դրա վրայով քայլելիս հաճախ վայր են 

ընկնում, խնդրահարույց է էլեկտրական լուսավորության 

բացակայության կամ անսարքության հարցը, ինչպես 

նաև սենյակների մեղմ ասած անհրապույր, երբեմն նաև 

կիսավեր վիճակը: Անձամբ այցելել եմ շենք ու ականա-

տես եղել այդ փաստերին, իսկ նման պայմաններում 

որակյալ բարձրագույն կրթություն ապահովելու մասին 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում Երևանի թատրոնի և կինոյի պե-

տական ինստիտուտի Վանաձորի մասնաճյուղի հիմնա-

նորոգման նպատակով նախատեսվել է 25.0 մլն դրամ: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

խոսելն անգամ ավելորդ է:  

Վանաձորի մասնաճյուղը նաև կարևոր է այն առումով, որ 

ուսանողները չեն մեկնում Երևան, այլ մնում են սովորելու 

Վանաձորում, ինչը, ներքին արտագաղթը կանխող, 

ինչպես նաև տարածքային համաչափ զարգացման և 

ապակենտրոնացման համար կարևոր նշանակություն 

ունի:  

Հաշվի առնելով վերոգրյալը՝ առաջարկում եմ «Հայաս-

տանի Հանրապետության 2015 թվականի պետական 

բյուջեի մասին» Հայաստանի Հանրապետության օրենքի 

նախագծով 25 մլն դրամ հատկացնել Երևանի թատրոնի 

և կինոյի պետական ինստիտուտի Վանաձորի մասնաճ-

յուղի շենքի հիմնանորոգման համար: 

Կից ուղարկում եմ վերանորոգման ծախսերի նախահա-

շիվը: 

 

162. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                            

Էդմոն Մարուքյան 

 

Հայաստանի Հանրապետության «Գեղագիտության 

ազգային կենտրոնի» Վանաձորի մասնաճյուղը բացվել է 

1984 թվականին և առ այսօր գործում է՝ կատարելով իր 

հայրենանվեր առաքելությունը՝ կրթում մատաղ սերնդին, 

սովորեցնում ու պահպանում հայկական մշակույթի բազ-

մաթիվ ճյուղեր: Բացի գիտակրթական կենտրոնից, այն 

նաև մանկական միջոցառումների, մրցույթների ու 

քաղաքի նկարիչների ցուցահանդեսների հաճախակի 

կազմակերպման վայրն է: 

Այս ամենի հետ մեկտեղ, ավելի քան մեկդարյա պատ-

մություն ունեցող շենքն այժմ ունի վերանորոգման կարիք. 

փտում են տանիքի փայտե բազրիքները՝ վտանգելով շի-

նությունն ու դրա մեջ գտնվող անձնաց կյանքն ու առող-

ջությունը. անձամբ այցելել եմ կենտրոն ու ականատես 

եղել, որ հատակը, պատերը, դռներն ու պատուհաններն 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում Հայաստանի Հանրապետության 

«Գեղագիտության ազգային կենտրոնի» Վանաձորի մաս-

նաճյուղի հիմնանորոգման նպատակով նախատեսվել է 

19.8 մլն դրամ: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

անմխիթար վիճակում են: 

Հաշվի առնելով վերոգրյալը՝ առաջարկում եմ «Հայաս-

տանի Հանրապետության 2015 թվականի պետական 

բյուջեի մասին» Հայաստանի Հանրապետության օրենքի 

նախագծով 19.839.000 դրամ հատկացնել «Գեղագի-

տության ազգային կենտրոնի» Վանաձորի մասնաճյուղի 

հիմնանորոգման աշխատանքների համար: 

Կից ներկայացնում եմ վերանորոգման ծախսերի նախա-

հաշիվը: 

 

163. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                            

Էդմոն Մարուքյան 

 

Վանաձոր քաղաքի 3-րդ աստիճանի վթարային Աղայան 

65 շենքի վիճակը նախորդ և ընթացիկ տարիներին ավելի 

է վատթարացել: Բնակիչները դիմել են տեղական, մար-

զային և կենտրոնական իշխանություններին, որպեսզի 

նրանք ընթացք տան նշված խնդրին: Շենքի բազալտե 

հիմնաքարերը թափվելու և պատերի ճաքերը լայնանալու 

կապակցությամբ շենք են այցելել Վանաձորի բնակվար-

չության պետ պարոն Պառավյանը և ճարտարապետ 

պարոն Ղուկասյանը: Քանի որ վերջիններս հայտնել էին, 

որ շենքն անհրաժեշտ է ենթարկել տեխնիկական զննու-

թյան, հուլիսին բնակիչները դիմել են «Հայսեյսմշին և ԿՊ 

ԳՀԻ» ԲԲԸ, որի կողմից 2013 թվականի հուլիսի 29-ին 

տրված եզրակացության համաձայն՝ շենքի կոնստրուկ-

ցիաների տեխնիկական վիճակն ընդհանուր առմամբ 

գնահատվում է անբավարար և վնասվածության մակար-

դակը դասվում է 3-րդ աստիճանի: «Շենքը ենթակա է 

ընդհանուր ուժեղացման-վերակառուցման: Մինչև շենքի 

ընդհանուր ուժեղացումը հրատապ անհրաժեշտ է ապա-

հովել արևմտյան երկայնական պատի կայունությունը՝ 

իրականացնելով հետևյալ միջոցառումները. 

 սկսած հիմքի վերին շուրթից մինչև պատուհանա-

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

Հայաստանի Հանրապետությունում առկա են 3-րդ աս-

տիճանի վնասվածություն ունեցող թվով 450 բազմաբ-

նակարան շենքեր (այդ թվում` 93-ը ՀՀ Լոռու մարզում), 

որոնց վերականգնման համար, խոշորացված հաշվարկ-

ներով, կպահանջվի ավելի քան 200 մլրդ դրամ: Խնդրի 

լուծումը պահանջում է ծրագրային մոտեցում: 

Ինչ վերաբերում է Երևան համայնքին ՀՀ 2015 թվականի 

պետական բյուջեի նախագծով նախատեսված 2 մլրդ 

դրամի աջակցությանը, ապա նշված գումարը նախատե-

սված է ոչ թե 3-րդ կարգի վթարային շենքերի նորոգման 

աշխատանքների համար, այլ Երևան քաղաքի քանդման 

ենթակա 4-րդ աստիճանի վթարային շենքերի բնակիչնե-

րի բնակարանային ապահովման նպատակով նոր բնա-

կելի շենքերի կառուցման համար: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

տակերն իրականացնել ոչ պակաս 25 սմ հաստությամբ 

բետոնե պատ; 

 պատն իրականացնել հաջորդական հատվածա-

մասերով՝ հանելով թուլացած քարերը; 

 կառուցվող բետոնե պատը խարսխաձողերով ամ-

րակապել պատի պահպանվող շարվածքի հետ՝ օգտա-

գործելով ցնցում չառաջացնող գործիքներ:» 

Բնակիչների հերթական գրությանը քաղաքաշինության 

նախարարությունը պատասխանել է, որ շենքի վերա-

կանգնման և ուժեղացման աշխատանքները կարող են 

իրականացվել միայն նման 84 շենքերին ուղղված ծրագրի 

շրջանակում, ինչը պայմանավորված է ֆինանսական 

միջոցների առկայությամբ:  

Այս խնդրի կապակցությամբ անձամբ դիմել եմ նախկին 

կառավարությանը, սակայն ստացել եմ նույն պատաս-

խանը, մինչդեռ 2015 թվականի պետական բյուջեի նա-

խագծով 2 մլրդ դրամ է հատկացվում Երևան քաղաքում 

3-րդ կարգի վթարային շենքերի նորոգման աշխատանք-

ներին՝ հերթական անգամ անտեսելով արդեն 26 տարի 

երկրաշարժի սպիները կրող աղետի գոտու վթարային 

շենքերը, որտեղի բնակիչները գիշերը քնելիս վստահ չեն, 

որ առավոտյան ողջ ու առողջ կարթնանան, ու շենքը 

նրանց վրա փլուզված չի լինի: 

Հաշվի առնելով վերոգրյալը՝ առաջարկում եմ «Հայաս-

տանի Հանրապետության 2015 թվականի պետական 

բյուջեի մասին» Հայաստանի Հանրապետության օրենքի 

նախագծով միջոցներ հատկացնել Վանաձորի Աղայան 

65 շենքի ամրացման աշխատանքների համար: 

Կից ներկայացնում եմ «Հայսեյսմշին և ԿՊ ԳՀԻ» ԲԲ 

ընկերության կողմից 2013 թվականի հուլիսի 29-ին 

տրված եզրակացության պատճենը: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

 

164. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                            

Էդմոն Մարուքյան 

 

Ներկայումս Հայաստանի Հանրապետությունում հիմ-

նական կենսաթոշակը   14.000 դրամ է: Սկսած 2014 

թվականի հունվարի 1-ից հաշմանդամության աշխատան-

քային կենսաթոշակին տրվում է հավելում, որն 1-ին խմբի 

համար` հիմնական կենսաթոշակի 40 տոկոս է կազմում, 

այսինքն՝ ընդամենը 19.600 դրամ: Մինչդեռ, համաձայն 

Հայաստանի Հանրապետության Ազգային վիճակագրա-

կան ծառայության հայտնած տվյալների՝ նվազագույն 

սպառողական զամբյուղի արժեքը 2014 թվականի 3-րդ 

եռամսյակի միջին ընթացիկ գներով՝ ըստ առողջապա-

հության նախարարության կողմից մշակված սննդամ-

թերքի կազմի, կառուցվածքի և էներգետիկայի, կազմել է 

ամսական 56.600,3 դրամ: Ընդ որում, այստեղից դուրս 

են մնում դեղորայքային և այլ անհրաժեշտ ծախսերը: 

Գաղտնիք չէ, որ 1-ին խմբի հաշմանդամները սոցիալա-

պես ամենախոցելի խումբն են և հիմնականում 100% 

անաշխատունակ: Հայաստանի Հանրապետությունը, 

համաձայն Սահմանադրության 1-ին հոդվածի, սոցիա-

լական պետություն է, ինչը սակայն, բացարձակապես 

հակադարձվում է հաշմանդամներին տրվող սոցիալական 

օգնության ոլորտում, քանի որ այն գումարը, որը նախա-

տեսվում է վճարել 1-ին խմբի հաշմանդամներին ուղղակի 

սիմվոլիկ բնույթ է կրում և անգամ նրանց գոյության 

ապահովման համար բավարար չէ:  

 Հաշվի առնելով վերոշարադրյալը՝ առաջարկում 

եմ «Հայաստանի Հանրապետության 2014 թվականի 

պետական բյուջեի մասին» Հայաստանի Հանրապետու-

թյան օրենքը խմբագրել այնպես, որ 1-ին խմբի հաշման-

դամներն ամսական ստանան առնվազն նվազագույն 

սպառողական զամբյուղի ամսական արժեքին համարժեք 

Առաջարկությունը չի ընդունվել: 

Աշխատանքային կենսաթոշակների հաշվարկման 

կարգը սահմանված է «Պետական կենսաթոշակների մա-

սին» ՀՀ օրենքի 15-րդ հոդվածով, համաձայն որի` մաս-

նավորապես, աշխատանքային կենսաթոշակի չափը հիմ-

նական կենսաթոշակի չափի և կենսաթոշակի աշխա-

տանքային մասի գումարն է: Օրենքի 55-րդ հոդվածով 

սահմանված են հաշմանդամության աշխատանքային 

կենսաթոշակին տրվող հավելումների չափերը` հիմնա-

կան կենսաթոշակի 40% և 20% չափով համապատաս-

խանաբար 1-ին և 2-րդ խմբերի համար:  

Այսպիսով, ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նա-

խագծով «Աշխատանքային կենսաթոշակներ» ծրագրով 

նախատեսված գումարը հաշվարկվել է «Պետական կեն-

սաթոշակների մասին» ՀՀ օրենքի դրույթներին համա-

պատասխան: 

Ներկայացված առաջարկությունը ենթադրում է հիմնա-

կան կենսաթոշակի չափի ավելացում նաև մնացած բոլոր 

աշխատանքային կենսաթոշակների տեսակների համար, 

ինչն իր հերթին նշանակում է «Աշխատանքային կենսա-

թոշակներ» ծրագրով նախատեսված գումարի շեշտակի 

ավելացում: Ներկայումս միայն աշխատանքային կենսա-

թոշակ ստացող առաջին խմբի հաշմանդամության կեն-

սաթոշակ ստացողների թիվը կազմում է 6170 մարդ, իսկ 

առաջարկության ընդունման դեպքում լրացուցիչ ծախսը 

2014 թվականին տարեկան կտրվածքով կկազմի շուրջ 1.5 

մլրդ դրամ (ներառյալ վճարման ծառայության գումարը), 

իսկ 2015 թ. մեր մոտավոր գնահատմամբ` 1,1 մլրդ դրամ, 

որը նախատեսել հնարավոր չէ:  

Միաժամանակ հարկ է նշել, որ կենսաթոշակների 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

(56.600 դրամից ոչ պակաս) կենսաթոշակ: չափերի ավելացումը ՀՀ կառավարության ծրագրային 

առաջնահերթություններից մեկն է, ինչն արտացոլված է 

նաև ՀՀ 2015-2017թթ ՄԺԾԾ-ում, որով առկա ֆինան-

սական ռեսուրսների շրջանակում նշված տարիների 

համար ծրագրվել է թե հիմնական կենսաթոշակի, թե 

աշխատանքային ստաժի 1 տարվա արժեքի ավելացում: 

 

165. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր                            

Էդմոն Մարուքյան 

 

«Կրթության մասին» Հայաստանի Հանրապետության 

օրենքում մյուս պետական կրթական հաստատություն-

ների հետ միասին նշվում են նաև միջին մասնագիտա-

կան կրթություն և ուսուցում իրականացնող ուսումնական 

հաստատությունները:  

Սակայն միջին մասնագիտական կրթություն և ուսուցում 

իրականացնող ուսումնական հաստատությունների (օրի-

նակ՝ քոլեջների) աշխատակիցները սոցիալական փա-

թեթից չեն օգտվում, ինչը նշանակում է, որ կառավա-

րության կողմից ցուցաբերվում է խտրական մոտեցում՝ 

առանց օբյեկտիվ հիմքի: 

Հաշվի առնելով վերոշարադրյալը՝ առաջարկում եմ 

«Հայաստանի Հանրապետության 2015 թվականի պետա-

կան բյուջեի մասին» Հայաստանի Հանրապետության 

օրենքով պետական հիմնարկների և կազմակերպություն-

ների աշխատակիցների սոցիալական փաթեթով ապա-

հովման ծրագրի շահառուների ցանկում ընդգրկել նաև 

միջին մասնագիտական կրթություն և ուսուցում իրակա-

նացնող ուսումնական հաստատությունների աշխատա-

կիցներին: 

Միջին մասնագիտական կրթություն և ուսուցում իրա-

կանացնող ուսումնական հաստատությունները սոցիա-

լական փաթեթով ապահովման ծրագրում ընդգրկելու  

հնարավորության հարցը կքննարկվի  ՀՀ 2016-2018 

թվականների ՄԺԾԾ շրջանակներում:  

 

166. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

Առաջարկություններ 2015թ. բյուջետային ուղերձով 

նախատեսված մակրոտնտեսական քաղաքա-

կանության մասով 

Բյուջեի ուղերձի հաշվարկների հիմքում համաշխարհա-

յին պահանջարկի մասով ընկած են համաշխարհային 

տնտեսական  աճի 2014թ. հուլիսի կանխատեսումները,  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

1. Տրամաբանական չէ կառավարության բյուջետային 

ուղերձի մեջ նշել, որ 2014թ. տնտեսական 3.3% աճը պայ-

մանավորված է ներքին տնտեսական զարգացման 

միտումներով և համաշխարհային տնտեսությունում աճի 

տեմպերի դանդաղեցմամբ։ Համաշխարհային տնտեսու-

թյան մեջ նման բան չկա։ 2014թ. սպասվող աճը (2.5-3%) 

վերջին 10 տարում բարձրերից է. 2013թ.՝ 2.17%, 2012թ.՝ 

2.38%, 2011թ.՝ 2.83%, 2010թ.՝ 4.07%, 2009թ.՝ -2.09%, 

2008թ.՝ 1.46%, 2007թ.՝ 3.98%, 2006թ.՝ 4.1% և 2005թ.՝ 

3.63%։ 

(http://www.imf.org/external/pubs/ft/weo/2014/update/02/), 

որտեղ նշված է, որ համաշխարհային տնտեսական աճը 

2014 թ.կանխատեսվում է 3,4 տոկոս, որը 2013թ. հուլիսի 

կանխատեսման 

(http://www.imf.org/external/pubs/ft/weo/2013/update/02/)  

նկատմամբ  ցածր է  0,4 տոկոսային կետով, իսկ  ԱՊՀ 

երկրների կանխատեսումը ցածր է  2,7 տոկոսային կե-

տով: 

167. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

2. Անհասկանալի է, այնուամենայնիվ, թե 2015-ին տնտե-

սությունը ի՞նչու պետք է աճի 4.1%։ Ի՞նչու, ասենք 14.1% 

չէ, կամ նույնիսկ 1.4%։ Զուտ մասնագիտորեն, պետք էր 

բացատրել աճի բնույթը (աճի սպառում-առաջարկ հա-

մակցության մեջ) և ապա նկարագրել համապատասխան 

կոմպոնենտները։ Մասնավորապես, կուզենայինք հաս-

կանալ ներդրումների գնահատականը 2015-ին՝ 2014թ 

համեմատությամբ։ Սա պետք է լիներ բյուջետային ուղեր-

ձի առանցքը։ Բացի այդ, կարևոր է  2015-ին բյուջեի մեջ 

վերջապես առանձին աղյուսակ մտցնել և ցույց տալ, թե 

2015-ին բյուջեի հաշվին ՀՀ տնտեսության մեջ ներդրում-

ներն ի՞նչքան են։ Ներդրումներ ասելով նկատի ունենք 

հիմնական կապիտալի տարրերի վրա կատարվող 

ծախսերը բյուջեից։  

Ուղերձի «ՀՀ տնտեսական և հարկաբյուջետային հիմնա-

կան ցուցանիշների կանխատեսումներ» մասում մակրո-

տնտեսական կանխատեսումներն իրականացվել են հա-

մախառն առաջարկ-համախառն պահանջարկ համակ-

ցության մեջ, ըստ համապատասխան կոմպոնենտների, 

այդ թվում՝ ըստ կապիտալ ներդրումների: Տնտեսական 

աճը հաշվարկվել է ինչպես առաջարկի, այնպես էլ պա-

հանջարկի տեսանկյունից, ինչը գնահատվել է 2015 թ. 

համար 4.1 տոկոս:  

Հավելված. «Հիմնական մակրոտնտեսական ցուցանիշ-

ներ» աղյուսակում ներկայացված են, թե պետական 

ներդրումների, թե պետական սպառման իրական աճերը: 

168. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

3. 2015թ. Բյուջետային ուղերձի սկզբնամասում, գործա-

րար և ներդրումային միջավայր, արտահանման զար-

գացում (էջ1-3) լուրջ ոչինչ չկա կամ էլ կոնկրետ ոչինչ չկա։ 

Այսպես, եթե մի կոնկրետ բան էլ կա (օրինակ թույլտվու-

թյունների և լիցենզիաների ցանկի կրճատում), ապա 

հասցեական չէ կամ էլ սխալ է (օրինակ, այս փոքրիկ 

2015թ. պետական բյուջեի ուղերձի մասը կազմող 2015թ. 

սոցիալ-տնտեսական զարգացման և հարկաբյուջետային 

քաղաքականության հիմնական ուղղու-թյունների համա-

տեքստում ՓՄՁ զար-գացման մասով ներկայացվել է 

համապարփակ տեղեկատվություն 2015թ. կտրվածքով 

ՓՄՁ-ի սուբյեկտ-ների պետական աջակցության և զար-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

երկրում ազատ տնտեսական գոտիների ստեղծումը)։    

Նույն տեղում (էջ 4) ՓՄՁ ոլորտի զարգացում բաժնում 

ոչինչ չկա։ Նախորդ կառավարության լոզունգային խոս-

տումների ոճը պահպանված է։ Նույնն է նաև Տեխնոլո-

գիական զարգացում բաժինը։  

գացման հիմնական ուղենիշների ու նպատակադրում-

ների վերաբերյալ: Լրացուցիչ տեղեկատվություն ներա-

ռելու անհրաժեշտություն չկա: 

  Բաժինը սերտորեն առնչվում և փոխկապակցված է ՏՏ 

ոլորտին, որի ներքո ներկայացված ծրագրերը հիմնակա-

նում վերաբերվում են նաև տեխնոլոգիական զարգաց-

մանը: 

169. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

4. Աղքատիկ են տեղեկատվական տեխնոլոգիաներ և 

զբոսաշրջություն բաժինները։ 

Տեղեկատվական տեխնոլոգիաների ոլորտ 

ՀՀ կառավարությունը մասնավոր հատվածի հետ 

համատեղ հետևողականորեն շարունակելու է Հայաստա-

նում տեղեկատվական տեխնոլոգիաների ոլորտի զար-

գացմանն ուղղված նախաձեռնությունները, որոնք նպա-

տակ ունեն Հայաստանը արտապատվիրման ուղղվա-

ծություն ունեցող երկրից դարձնելու ՏՏ ոլորտում մեծ 

հավելյալ արժեք ստեղծող, տեղական ու միջազգային 

շուկաներում բարդ տեխնոլոգիական լուծումներ առա-

ջադրող երկիր: Մասնավորապես, շարունակական 

ծրագրեր են իրականացվելու ոլորտում նոր վերազգային 

կազմակերպությունների ներգրավման և վերջիններիս 

հետ համատեղ տարածաշրջանային նշանակության 

նախագծերի իրականացման, ժամանակակից տեխ-նո-

լոգիական ենթակառուցվածքների ստեղծման ու զար-

գացման, նորարար գաղափարների գեներացումը և 

սկսնակ ընկերությունների հիմնումը խթանող բարեն-

պաստ բիզնես միջավայրի ձևավորման և ֆինանսական 

ենթակա-ռուցվածքների զարգացման, ոլորտում բարձրո-

րակ մասնագետների պատրաստումն ու վերապատրաս-

տումն ապահովող ծրագրերի շարունակական իրակա-

նացման ուղղությամբ: 

Նշված նախաձեռնությունների վերաբերյալ տեղեկատ-

վությունը սպառիչ կերպով ներկայացված է 2015թ. 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Բյուջետային ուղերձի «Տեղեկատվական տեխնոլոգիա-

ներ» և «Տեխնոլոգիական զարգացում» բաժիններում: 

 

Զբոսաշրջության ոլորտ 

 

       Բյուջետային ուղերձի նախագծում զբոսաշրջության 

ոլորտի մասը ներկայացված է հնարավորինս սեղմ և 

համապարփակ` ընդունված ձևաչափին համապատաս-

խան:  

       Զբոսաշրջությանն աջակցության ծառայություններ 

2015թ. պետական ծրագրի շրջանակներում իրականաց-

վող միջոցառումների վերաբերյալ համապարփակ տեղե-

կատվություն ապահովելու նպատակով լրացուցիչ ներ-

կայացվում է սույն տեղեկանքը: 

      Մարքեթինգ և խթանում  

     Ազգային բրենդի ռազմավարությանը համապատաս-

խան՝ համաշխարհային զբոսաշրջային շուկայում Հայաս-

տանի և հայկական զբոսաշրջային արդյունքի առավել 

ակտիվ մարքեթինգ և խթանում, դրանց ուղղվող միջոց-

ների ավելացում:   

      Այդ թվում. 

- միջազգային հեղինակավոր զբոսաշրջային ցուցա-

հանդեսներին մասնակցություն: Կապահովվի Հայաս-

տանի մասնակցությունը 8 հեղինակավոր զբոսաշրջային 

ցուցահանդեսների: Ցուցահանդեսների ընտրությունը 

կատարվելու է մասնավոր հատվածի հետ: Քննարկվում 

են հետևյալ տարբերակները. Պեկինում «WTF` 2015», 

Բեռլինում «ITB` 2015»,  Լոնդոնում «WTM` 2015», Մադրի-

դում «FITUR` 2015»,  Փարիզում «TopResa` 2015», Մոսկ-

վայում «MMIT` 2015», Ռիմինիում «TTG` 2015», Տոկիոյում 

«JATA` 2015»: Երևանում նախատեսվում է կազմակերպել 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

«CTS` 2015» միջազգային զբոսաշրջային ցուցահանդեսը:  

- նպատակային շուկաներից օտարերկրյա փորձագետ-

ների և լրագրողների, ինչպես նաև պոտենցիալ ներդրող-

ների Հայաստան ճանաչողական այցերի կազմակերպում,  

- գովազդատեղեկատվական նյութերի թարմացում, 

պատրաստում և տարածում` առնվազն վեց լեզուներով 

մշակված և տպագրված նյութերի տարածում նպատա-

կային շուկաներում,   

- էլեկտրոնային մարքեթինգի իրականացում` նոր 

հագեցված բովանդակությամբ նոր կայքի գործողություն, 

- զբոսաշրջային տեղեկատվական կենտրոնների համա-

կարգի ձևավորում և զարգացում, 

- «Բացահայտիր Հայաստանը» և «Երեվանը» հեռուստա-

ծրագրի հեռարձակում, 

- Զբոսաշրջության ոլորտի մասնագիտացված թեմատիկ 

հեռուստահաղորդման հեռարձակում: 

Համայնքներում զբոսաշրջության զարգացում 

 Համաչափ տարածքային տնտեսական զարգաց-

մանն ուղղված, տեղական ավանդույթների վերականգն-

ման, զբոսաշրջային ներուժի բացահայտման, զբոսաշր-

ջային արդյունքի դիվերսիֆիկացման, նոր զբոսաշրջային 

երթուղիների ձևավորման նպատակով` ավանդական տո-

նակատարությունների, փառատոների կազմակերպում: 

      Միջոցառումները նախատեսվում են իրականացնել 

պետական աջակցությամբ, մասնավոր հատվածի ու 

միջազգային գործընկեր կազմակերպությունների, ինչ-

պես նաև ԼՂՀ գործընկերների հետ համագործակ-

ցությամբ:  Այդ թվում.   

- Գինու փառատոն ՀՀ Վայոց ձորի մարզի Արենի գյու-

ղում`  շրջակա համայնքների մասնակցությամբ, 

- Ավանդական տոնածիսական ուտեստների մրցույթ-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

փառատոն (Խորովածի փառատոն) ՀՀ Լոռու մարզի Ախ-

թալա համայնքում` շրջակա համայնքների մասնակ-

ցությամբ, 

- Արհեստների և արվեստների փառատոն ՀՀ Շիրակի 

մարզի Գյումրի քաղաքում` շրջակա համայնքների մաս-

նակցությամբ, 

- Մշակութային վերածնունդ փառատոն (Գորգագոր-

ծություն և կիրառական արվեստներ) ՀՀ Տավուշի մարզի 

Դիլի-ջան քաղաքում` շրջակա համայնքների մասնակցու-

թյամբ, 

- «Սյունյաց ավանդույթներ» փառատոն Գորիս քաղաքում` 

շրջակա համայնքների մասնակցությամբ, 

- «Օձունի գանձերը» փառատոն ՀՀ Լոռու մարզի Օձուն 

համայնքում` շրջակա համայնքների մասնակցությամբ, 

- «Ձնեմարդուկ» ձմեռային փառատոն ՀՀ Վայոց ձորի 

մարզի Ջերմուկ քաղաքում` շրջակա համայնքների 

մասնակցությամբ: 

 Համայնքներում զբոսաշրջության զարգացմանն 

ուղղված, այդ թվում՝ զբոսաշրջային տների ցանցի 

ընդլայնմանը համայնքներում (հատկապես՝ գյուղական)` 

տեղի բնակչության հետ սեմինար քննարկումների և 

ուսուցման կազմակերպում, զբոսաշրջության նշանակութ-

յան մասին վերջիններիս իրազեկվածության բարձրա-

ցում, վերապատրաստման դասընթացների կազմակեր-

պում: 

 Մարդկային ռեսուրսների զարգացում 

   Զբոսավարների Ասոցիացիաների Համաշխարհային 

Ֆեդերացիայի (WFTGA) հետ համագործակցությամբ 

նախատեսվում է պետական աջակցություն զբոսավար-

ների միջազգային կրթական կենտրոնի գործունեության 

ապահովմանը:  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

 Ենթակառուցվածքների զարգացում 

 Ենթակառուցվածքների զարգացմանը և մատուցվող 

ծառայությունների որակի բարելավմանն ուղղված շարու-

նակվելու է հյուրանոցային տնտեսության օբյեկտների 

որակավորման գործընթացը` ՀՀ կառավարության 

2004թ. հունիսի 4-ի N 946-Ն որոշմանը համապատաս-

խան: 

 Ենթակառուցվածքների զարգացմանն ուղղված պետա-

կան աջակցության շրջանակներում կիրականացվի պիլո-

տային ծրագիր ուղղված պատմա-մշակութային հուշար-

ձանները, բնության հատուկ պահպանվող տարածքները 

և զբոսաշրջության գրավչության այլ վայրերը անհրա-

ժեշտ զբոսաշրջային ենթակառուցվածքներով ապահով-

մանը: 

Միջազգային համագործակցություն 

  Միջազգային համագործակցության զարգացման 

ենթատեքստում նախատեսվում է համագործակցության 

առավել ակտիվացում ՄԱԿ Զբոսաշրջության համաշ-

խարհային կազմակերպության, ԱՊՀ զբոսաշրջության 

խորհրդի, ոլորտի այլ միջազգային կազմակերպություն-

ների հետ, ինչպես նաև դրանց անդամ պետությունների 

հետ երկկողմ ու բազմակողմ ձևաչափով: 

170. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

5. Անհասկանալի է Տարածքային կառավարում և տեղա-

կան ինքնակառավարում բաժինը։ Ծավալուն շարա-

դրանքում մի կոնկրետ խոսք անգամ չկա համայնքների 

բյուջետային ինքնաբավության աստիճանի բարձրացման 

մասին։ Միայն մի աղոտ պարբերություն համայնքների 

ֆինանսական հնարավորությունների բարձրացման 

մասին, ակնարկ տուրքերի մասով։ ՀՀ-ն միակ մեզ 

հայտնի տեսադաշտում գտնվող երկիրն է, որտեղ տեղա-

կան ինքնակառավարման մարմիններին ամրակցված 

Գոյություն ունի տեղական բյուջեների եկամտային մասի 

ավելացման երկու եղանակ՝ առկա հարկատեսակների 

ավելացում կամ հարկատեսակների դրույքաչափերի ավե-

լացում: 

1. ՀՀ տարածքային կառավարման նախարարու-

թյունը, փորձելով գնալ առաջին ճանապարհով՝ 2009 

թվականին մշակել էր «Հարկերի մասին» Հայաստանի 

Հանրապետության օրենքում փոփոխություններ և լրա-

ցումներ կատարելու մասին ՀՀ օրենքի նախագիծը, որով 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

եկամուտները կազմում են նրանց պետքերի 29%-ը։   առաջարկվում էր զգալիորեն ընդլայնել եղած հարկատե-

սակների քանակը, մասնավորապես՝ հյուրանոցային 

հարկ, վաճառքի հարկ, անավարտ շինարարության (կամ 

ոչ պատշաճ պահպանված անշարժ գույքի) հարկ, գյու-

ղատնտեսական նշանակության անմշակ հողերի հարկ, 

կառուցապատման նշանակության հողատարածքների ոչ 

նպատակային օգտագործման հարկ, համայնքի սեփա-

կանություն համարվող օբյեկտների վրա գովազդ տեղա-

դրելու հարկ, տրանսպորտային միջոցների կայանատեղի 

հարկ (հետագայում այն ձևափոխվեց որպես տեղական 

տուրք), հանրային տարածքների զբաղեցման հարկ: 

Սակայն ՀՀ Ազգային Ժողովը նպատակահարմար 

չգտավ վերոնշյալ հարկատեսակների ներդրումը: 

2. Ինչ վերաբերվում է երկրորդ եղանակին (հարկա-

տեսակների դրույքաչափերի ավելացում), կարծում ենք 

բնակչության ներկայիս սոցիալական կացության պայ-

մաններում, այն կհանգեցնի հարկային բեռի ավելաց-

մանը: Տարիներ շարունակ տեղական հարկերի դրույքա-

չափերը, ելնելով վերոնշյալ հանգամանքից, չեն ենթարկ-

վել փոփոխության: 

       Տեղեկացնում ենք նաև, որ ՀՀ կառավարության 

կողմից մշակվել են «Անշարժ գույքի հարկի մասին» և 

«Փոխադրամիջոցների գույքահարկի մասին» ՀՀ օրենք-

ների նախագծերը, որոնց ընդունմամբ զգալիորեն կպար-

զեցվի համակարգի վարչարարությունը: 

171. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

6. Այս նույն տեղում կարդում ենք համայնքների խոշո-

րացման և միջհամայնքային միավորումների ձևավորման 

մասին։ Կարծում ենք պատերազմի նախաշեմին 

համայնքների խոշորացման մասին խոսելն անգամ 

ավելորդ է։ 

Համայնքների խոշորացումն և միջհամայնքային միավո-

րումների ձևավորումը նպատակաուղղված է կառավար-

ման արդյունավետության բարձրացմանը, ինչպես նաև 

ռեսուրսների (բնական, ֆինանսական, մարդկային) առա-

վել օպտիմալ և նպատակային օգտագործմանը, ինչը, մեր 

կարծիքով, կազմակերպչական առումով ավելի նպաստա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

վոր պայմաններ կստեղծի խոշորացվող համայնքներում: 

Բացի այդ, սահմանամերձ համայնքների նկատմամբ 

դրսևորվելու է տարբերակված մոտեցում, և ներկա ժա-

մանակահատվածում ընդհանրեպես չի քննարկվում հա-

կամարտության շփման գոտում գտնվող համայնքների 

խոշորացման հարցը: 

172. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

7. Գյուղատնտեսության բաժինն այս տարի ավելի լավ է 

քան նախկինում։ Բայց, նորից, պետք է մի քանի կոնկրետ 

քայլ խոստանալ կոոպերացիայի ուղղությամբ։ Պետք է 

նաև կիրառել գյուղմթերքների սուբսիդավորման գոնե 

պիլոտային ծրագիր։ 

ՀՀ պետական բյուջեի նախագծում գյուղատնտեսական 

կոոպերատիվների աջակցության  կոնկրետ առանձին 

ծրագիր նախատեսված չէ, սակայն այլ ծրագրերով նա-

խատեսված են քայլեր գյուղատնտեսական կոոպերատի-

վների ձևավորման, դրանց կարողությունների ուժեղաց-

ման ուղղությամբ: Մասնավորապես, «Համայնքների գյու-

ղատնտեսական ռեսուրսների կառավարման և մրցունա-

կության» ծրագրի առանցքային դրույթներից է գյուղատն-

տեսական կոոպերատիվների ստեղծման և դրանց գոր-

ծունեությանը նպաստելու միջոցով մրցունակ անասնա-

պահության զարգացումը: Ծրագրի շրջանակներում նա-

խատեսված 55-ի փոխարեն, տնտեսված միջոցների 

ներգրավմամբ, ընդհանուր առմամբ հանրապետության 

90 համայնքներում ձևավորվել են «Համայնքի արոտօգ-

տագործողների միավորում» սպառողական կոոպերատի-

վներ: Աշխատանքները շարունակվելու են նաև 2015թ. 

ընթացքում: 

«Համայնքների գյուղատնտեսական ռեսուրսների կառա-

վարման և մրցունակության» նոր ծրագրով, որը մեկնար-

կելու է 2015 թվականին նույնպես նախատեսված է բազ-

մաթիվ (ավելի քան 100) գյուղատնտեսական կոոպերա-

տիվների ձևավորում և դրանց գործունեության աջակցու-

թյուն: 

Բացի այդ, ՀՀ գյուղատնտեսության նախարարության 

կողմից մշակվել է նաև «Գյուղատնտեսական կոոպերա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

տիվների մասին» ՀՀ օրենքի նոր նախագիծը, որը են-

թարկվել է միջազգային փորձաքննության: Ներկայում 

ստեղծվել է աշխատանքային խումբ՝ կազմված ՀՀ հան-

րային խորհրդի, ՀՀ գյուղատնտեսության նախարարու-

թյան և տարբեր կազմակերպությունների ներկայացուցիչ-

ներից` նախագծի վերջնական լրամշակման և հետագա 

ընթացք տալու համար: 

 Հարկ է նաև նշել, որ կոոպերացիայի զարգացումը կա-

մավորության սկզբունքի վրա հիմնված երկարատև 

գործընթաց է և այն պահանջում է աստիճանական զար-

գացում, որին էլ ուղղված է ներկայումս կիրառվող պետա-

կան քաղաքականությունը: 

173. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

8. Էներգետիկայի ծրագիրը էականորեն փոխվել է դեպի 

լավը։ Այնուամենայնիվ, պետք է ավելի կոնկրետ բաներ 

գրել նոր ատոմային էներգաբլոկի շինարարության 

ուղղությամբ կատարվող քայլերի մասին (անընդհատ, 

արդեն որերորդ տարին շարունակում ենք հետազոտու-

թյունները, կատարում նախապատրաստական աշխա-

տանքներ), ինչպես նաև պլանավորել արևային հզորու-

թյունների (մեգավատով) գործարկում։ Նպատակահար-

մար կլինի նոր, վերականգնվող էներգետիկայի խրա-

խուսման կապակցությամբ նախատեսել օրենքի ընդու-

նում, այս փուլում երաշխավորել նման ձևով արտադրված 

էլեկտրաէներգիայի սպառումը, խրախուսողական 

տարիֆների կիրառումը։ 

2010թ. օգոստոսին ՀՀ և ՌԴ-ի միջև «ՀՀ-ում նոր միջու-

կային էներգաբլոկի կառուցման համագործակցության 

մասին» միջկառավարական Համաձայնագրի համաձայն, 

ռուսական կողմը հանդիսանում է ՀՀ-ում նոր միջուկային 

էներգաբլոկի կառուցման Ծրագրի ներդրող և ներդրման 

մասը հավասար է ռեակտորային կղզյակի սարքավո-

րումների արժեքին: Մինչ օրս ՀՀ կառավարությանը ՀՀ-

ում նոր միջուկային էներգաբլոկի կառուցման ծրագրում 

այլ ներդրողներ ներգրավել չհաջողվեց: Վարկային 

միջոցների ներգրավումը սահմանափակվեց պետական 

երաշխիքի տրամադրման անհնարինության պատճառով: 

Արդյունքում նոր միջուկային էներգաբլոկի կառուցումը 

դուրս մնաց ՀՀ կառավարության ծրագրից: 2014 թվա-

կանի մայիսի 19-ի N511-ն որոշմամբ նախագիծը նորից 

ներառվեց ՀՀ կառավարության ծրագրում, որտեղ նա-

խատեսվում է շինարարությունը սկսել 2018 թվականին, 

որպեսզի 2026 թ-ին այն հանձնվի շահագործման:  

    Ներկայումս բանակցային փուլում է ՌԴ-ի «Ռոսատոմ» 

ՊԿ-ի հետ ՀՀ-ում ՋՋԷՌ- 1000 նախագծի կամ ՋՋԷՌ-600 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

նախագծի իրականացման հնարավորությունը, հիմք 

ընդունելով միջպետական Համաձայնագրում ամրագր-

ված սկզբունքները:  

 2015թ. նոյեմբերին ՀՀ կառավարություն կներկայացվի 

ՀՀ-ում նոր  միջուկային էներգաբլոկի կառուցման 

Ծրագրին հավանություն տալու մասին ՀՀ կառա-

վարության արձանագրային որոշման նախագիծը, որում 

կամփոփվեն մինչ այժմ կատարված աշխատանքները, 

կնախանշվեն հետագա գործառույթները համաձայն 

մշակված ժամանակացույցի:   

«Էնրգետիկայի մասին» ՀՀ  օրենքի  59-րդ հոդվածով 

սահմանված է թե խրախուսողական տարիֆների կիրա-

ռումը և թե այդ կայաններում արտադրված էլեկտրաէներ-

գիայի գնման երաշխիքները: Ընդ որում այսօր գործում 

են խրախուսողական տարիֆներ ջրի, հողմի, քամու և 

կենսազանգվածի հաշվին էլեկտրաէներգիայի գնման 

համար: Նախատեսում ենք 2016 թվականին խրախուսո-

ղական տարիֆ սահմանել նաև արևային էներգետիկայի 

համար: Այդ տարիֆը սահմանել մրցութային կարգով 

ցածր եկամուտներով երկրներին աջակցության (SREP) 

ծրագրի շրջանակներում: Այդ նույն ծրագրի շրջանակ-

ներում նախատեսվում է կառուցել 30-50 ՄՎտ հզո-

րությամբ արևային կայաններ՝ կախված ֆինանսավոր-

ման չափից և ձևավորված տարիֆից: 

174. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

9. Անհաջող է ստացվել ջրային տնտեսություն բաժինը։ 

Տեքստը նույնն է, ինչ նախորդ տարիներին։ Համոզված 

ենք, այստեղ լուրջ բարեփոխումներ են անհրաժեշտ՝ 

հատկապես ոռոգման համակարգերը (ներտնտեսային) 

գյուղատնտեսական կոոպերատիվներին հանձնելու ուղ-

Ուղերձում հիմնականում նշված են ոլորտի հիմնախնդիր-

ները, նախատեսվող աշխատանքները և ոլորտի հետա-

գա քաղաքականությունը, որոնք որոշ դեպքերում ընդհա-

նուր քաղաքականության շարունակությունն են և պար-

տադիր չէ, որ փոփոխվեն յուրաքանչյուր տարի: Բացի 

այդ՝ ուղերձի հետագա քաղաքականության մասը 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ղությամբ։ լրամշակվել է՝ համաձայն համակարգում տարվող 

քաղաքականության:  

     Ինչ վերաբերում է ոռոգման համակարգերը (ներ-

տնտեսային) գյուղատնտեսական կոոպերատիվներին 

հանձնելու առաջարկությանը, ապա հայտնում ենք, որ 

ներկայումս այդ համակարգերը հանձնված են ստեղծված 

42 ջրօգտագործողների ընկերություններին (ՋՕԸ) և 

ներկայիս քաղաքականությունը ուղղված է ՋՕԸ-ների 

կայացմանը: 

175. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

10. Տրանսպորտի և ավիացիայի բաժինները պարզապես 

չեն ստացվել։ Անհասկանալի է ճանապարհաշինարա-

րության կոնսեպտը։ Մասնավորապես, ո՞րն է չափանիշը։ 

ՀՀ անվտանգությու՞նը։ Ի՞նչու է կառուցվում Հս-Հարավը 

այս տարբերակով։ Ի՞նչու չի ապահովվում  Իջևանով -

Բերդ, Կիրանց-Ջուջևան, դեպի Մեղրի թունելների և 

անխափան ճանապարհների շինարարությունը։ 

Երկաթուղիների մասով տեքստն այս էլ որերորդ տարին 

կրկնվում է։  

Տրանսպորտի բաժնի ճանապարհաշինության կոնցեպտը 

ՀՀ անվտանգությունն ամրապնդելուն զուգահեռ՝ հանրա-

պետության տարածաշրջանների, բնակավայրների և 

հարևան երկրների միջև առկա և ստեղծվող ճանապար-

հային ցանցի տրանսպորտա-շահագործման վիճակի բա-

րելավումն է, որն էապես նպաստում է կայուն տնտե-

սական աճին, բնակչույթան կենսամակարդակի բարձ-

րացմանը և միջազգային տրանսպորտային համակար-

գին ճանապարհային ցանցի ինտեգրմանը: 

Հյուսիս-հարավ տրանսպորտային միջանցքի կառուցման 

ծրագիրը ՀՀ-ի համար ռազմավարական նշանակություն 

ունենալուց բացի ունի նաև տարածաշրջանային կարևոր 

նշանակություն, որի կառուցմամբ հետագա տրանշերի 

ընթացքում կլուծվի նաև դեպի Մեղրի անխափան ճանա-

պարհների, անհրաժեշտության դեպքում նաև թունելների 

կառուցման հարցը: 2014թ պետական բյուջեով նախա-

տեսված միջոցների հաշվին բարելավվել են Տաուշի մար-

զի ճանապարհները՝ մասնավորապես Մ-16, Մ-4-Ոսկե-

պար-Նոյեմբերյան-Մ-6, Հ-36 Մ-4 Իջևան-Նավուր-Բերդ-

Այգեձոր ճանապարհները, կառուցվել է նաև Վազաշեն-

Պառավաքար նոր շրջանցիկ ճանապարհահատվածը: 

Ինչ վերաբերվում է երկաթուղիների մասով տեքտսի 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

կրկնվելուն ապա անհրաժեշտ է նկատի ունենալ, որ 

երկաթուղային և ավտոբուսային փոխադրումների սկզբ-

նակետի և վերջնակետերի համատեղման և ուղևորա-

փոխադրումներից առաջացած վնասի սուբսիդավորման 

աշխատանքները շարունակական բնույթ են կրում, ուստի 

բովանդակային առումով դրանց տեքստային ձևակեր-

պումները չեն փոփոխվում:  

176. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

11. Քաղավիցիայի մասով ոչինչ չկա։ Արդեն որերորդ 

տարին է հայտարարվում է բաց երկնքի քաղաքակա-

նություն։ Դա ո՞րն է։ Ավիացիան ընդհանրապես հետա-

դիմում է։ Մարդիկ կանոնավոր կերպով Թբիլիսիից են 

թռիչքներ վերցնում։ Դեպի Երևան չվերթներն իրար 

ետևից փակվում են։  Ինչպես պետք է լուծվի մրցակցային 

հիմունքներով ավիաընկերություններին նավթով ապա-

հովելու հարցը։ 

Բաց երկնքի քաղաքականությունը ենթադրում է ավիաը-

նկերությունների առևտրային հարաբերություններին պե-

տության միջամտության նվազեցում, այսինքն, ավիաընկ-

երություններն իրենք են որոշում իրենց կողմից մատուց-

ված  ծառայությունների գները, թռիչքների հաճախակա-

նությունը և այլն: Պետությունը չի սահմանափակում 

նրանց հնարավորությունները` ապահովելով հավասար 

մրցակցային պայմաններ բոլոր ավիաընկերությունների 

համար: 

  2014թ. հունվար-հոկտեմբեր ժամանակահատվածում 

նախորդ տարվա նույն ժամանակահատվածի համեմատ 

ուղևորահոսքը  աճել է 22,3%-ով` կազմելով 1,781.7 հա-

զար ուղևոր, իսկ չվերթերի թիվն այդ նույն ժամանակա-

հատվածում աճել է 23,8%` կազմելով 9018 չվերթ: 

  Յուրաքանչյուր ամիս ցուցանիշները տարբեր են (կախ-

ված սեզոնայնությունից), սակայն նախորդ տարվա հոկ-

տեմբերից («Բաց երկնքի» քաղաքականության ընդու-

նում)  նկատվում է և ուղևորահոսքի, և թռիչքների հաճա-

խականության միայն աճ: 

  Հայկական շուկան համալրվել է նոր ավիաընկերություն-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ներով, այդ թվում` Etihad, Air Arabia, LOT, Mahan Air և այլ 

ավիաընկերություններ: 

  Ինչ վերաբերում է մրցակցային հիմունքներով ավիավա-

ռելիքի ներկրման և մատակարարման հարցին, ապա 

«Զվարթնոց» միջազգային օդանավակայանի Կոնցեսիո-

ներին է տրված օդանավակայանին առնչվող վառելիքի և 

հեղուկների մատակարարման բացառիկ իրավունքը: 

 

177. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

12.Կրթություն։ Ի՞նչու պետք է նախադպրոցական 

ծրագրերի իրականացման համար ՀՀ պետական բյու-

ջեից միջոցներ տրվեն տեղական ինքնակառավարման 

մարմիններին։ Ի՞նչու տեղական ինքնակառավարման 

մարմինների ֆինանսական ռեսուրսներով ապահովվա-

ծության մակարդակը չի բարձրացվում։ Ի՞նչու են շախ-

մատը և հայ եկեղեցու պատմությունը դասավանդվում 

դպրոցում։ Առաջին դեպքում խոսքն իրեն սպառած խաղի 

մասին է։ Ներկայումս համակարգիչներն գրեթե անխա-

փան հաղթում են պրոֆեսիոնալ շախմատիստներին։ 

Խաղի ստեղծագործական հորիզոնները սպառված են։ 

Այպիսի մի բան էլ տարիներ առաջ պատահեց շաշկի 

խաղին։ Ի՞նչ կարող է տալ նման խաղը հասարակությա-

նը՝ հայտնի չէ։ Եկեղեցու պարագայում կա հայ ժողովրդի 

պատմություն առարկան, որտեղ առանձին գլուխներ և 

պարագրաֆներ կարող են լինել եկեղեցու մասով։ 

Առանձին առարկա դասավանդելով մենք, նախ, խախ-

տում ենք Սահմանադրությունը և, երկրորդ, արհես-

տականորեն պետությունից վեր ենք  դնում եկեղեցուն։ 

Այս պարագայում վերջինս դառնում է վտանգավոր և 

հակապետական։ Այս ամենը միջոցների վատնում է 

հակապետական կամ անպտուղ միջոցառումների վրա։ 

ՀՀ և Միջազգային զարգացման ընկերակցության միջև 

Զարգացման քաղաքականության վարկային 2-րդ ծրա-

գրի կրթության ոլորտի 2010 թվականի ելակետային 

միջոցառումները` նախադպրոցական կրթության մասով, 

և Հայաստանի Հանրապետության կառավարության 

2009 թվականի հուլիսի 16-ի «Հայաստանի Հանրապե-

տությունում նախադպրոցական կրթության բարեփո-

խումների 2008-2015 թվականների ռազմավարական 

ծրագրի իրականացման հետագա ընթացքի մասին» N 29 

արձանագրային որոշման 15-րդ կետի համաձայն` ՀՀ  

կառավարությունն 2010 թվականի նոյեմբերի 4-ին  ընդու-

նել է N 1427-Ն որոշումը, ըստ որի 

պետական բյուջեում նախատեսվել են միջոցներ` ավագ 

նախադպրոցական տարիքի երեխաների մեկամյա 

կրթության կազմակերպման ընթացիկ ծախսերի մասով, 

ելնելով ըստ աշակերտների թվի ֆինանսավորման 

բանաձևով մեկ սովորողին ընկնող տարեկան գումարի 

չափից: Այդ միջոցները տրվում են այն ուսումնական 

հաստատությանը, որը կազմակերպում է ավագ նախադ-

պրոցական տարիքի երեխաների մեկամյա նախա-

դպրոցական ծառայություն: Ինչ վերաբերում է «Շախ-

մատ»  և «Հայոց եկեղեցու պատմություն» առարկաների 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Այդ գումարները կարելի էր ծախսել հանրակրթության 

ոլորտում ՏՏ զարգացնելու վրա։ Նույն երեխաները 

դպրոցում շախմատ խաղալու փոխարեն կարող էին 

շախմատային ծրագրեր գրել։  

դասավանդմանը, ապա. 

«Շախմատ» առարկայի ուսուցումը տարրական 

դպրոցում ունի կրթական մեծ ներուժ, որը պայմա-

նավորված է հետևյալ առանձնահատկություններով. 

 Շախմատը նպաստում է սովորողների տրա-

մաբանական մտածողության զարգացմանը: 

 Շախմատում զարգանում և կատարելագործվում է 

սովորողի երևակայությունը, վերլուծական կարողու-

թյունները՝ դրանով իսկ նպաստելով ուսումնական մյուս 

առարկաների ուսումնասիրմանը: 

 Շախմատում դրսևորվում է նպատակին հասնելու 

համար հետևողական և քրտնաջան աշխատանքի 

անհրաժեշտությունը, որը նպաստում է աշակերտի 

հոգևոր աշխարհի ձևավորմանը: 

 Շախմատը, պարունակելով գիտության, արվեստի 

և սպորտի տարրեր,  աշակերտի մեջ զարգացնում է 

ինքնուրույն աշխատանքի միջոցով  հաջողությունների 

հասնելու կարողություններ: Արվեստի առումով այն 

զարգացնում է աշակերտի ճաշակը, գեղեցիկը ընկա-

լելու և գնահատելու կարողություններ: Սպորտի 

տեսանկյունից շախմատը զարգացնում է աշակերտի 

կամային որակները, մինչև վերջ պայքարելու, օբյեկտիվ 

լինելու, ճիշտ գնահատելու, ինչպես նաև արժանա-

պատիվ պարտվելու կարողություններ: 

Շախմատը նպաստում է նաև աշակերտի ինքնադր-

սևորմանը, բարդ իրավիճակներում կողմնորոշվելու 

կարողությունների ձևավորմանը: 

«Հայոց եկեղեցու պատմություն» առարկայի 

ուսումնական ծրագիրը ներառում է ավանդական դա-

սական կրոնների, ինչպես նաև քրիստոնեության 

պատմությունը` ներառելով Աստվածաշնչյան տարած-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ված և հիմնական պատմությունները, որոնք բացա-

ռապես ներկայացված են որպես պատմական դեպքեր 

և ոչ դավանաբանական կամ հավատքի թելադրանք: 

«Հայոց եկեղեցու պատմություն» առարկայի նպա-

տակն է` ազգային և համամարդկային արժեքներին ծա-

նոթացնելու ու հաղորդակից դարձնելու միջոցով 

նպաստել աճող սերնդի ազգային-հոգևոր նկարագրի 

ամբողջացմանը:  

Այս խնդիրն առանձնակի կարևորություն ունի նաև 

նոր սերնդին ընդհանուր բարոյական արժեքները և 

հասկացությունները փոխանցելու առումով, քանի որ 

ինչպես աշխարհի շատ երկրներում, այնպես էլ Հայաս-

տանում եկեղեցին համամարդկային արժեքներ կրող 

կարևորագույն ինստիտուտ է: Հետևաբար, դասընթացն 

իր կարևոր նպաստն է բերում սովորողների ընդհանուր 

աշխարհայացքի, հոգեբանության և բարոյական ըմբռ-

նումների ներդաշնակ ձևավորմանը:  

Դասընթացի նպատակն է նաև` ամբողջացնել 

հայագիտական առարկանների` հայոց պատմության և 

մշակույթի հետ կապված հարցերի շրջանակը՝ ամ-

րապնդելով այդ առարկաներից սովորողների գիտե-

լիքները, լրացուցիչ անհրաժեշտ տեղեկություններ 

հաղորդել, ինչպես նաև վեր հանել բազմաթիվ իրադար-

ձությունների և երևույթների ընթացքը պայմանավորող 

հոգևոր-եկեղեցական գործոնները:  

Դասընթացն օգնում է նաև ստուգաբանել մեր 

կյանքի ու կենցաղի բազմաթիվ հարցեր, որոնց բա-

ցատրությունը կապված է ազգային-եկեղեցական 

ավանդույթների հետ: 

Հայաստանի Հանրապետությունն ընդգրկված է 

համաշխարհային քաղաքակրթական նշանակություն 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ունեցող այնպիսի խոշոր գործընթացների մեջ, որոնց 

ազդեցությունն ակնհայտ է մշակույթի և հոգևոր-բարո-

յական հարցերի բնագավառում: 

 «Հայոց եկեղեցու պատմություն» առարկան օգնում 

է ընկալելու արևմտյան, մասնավորապես համաեվրո-

պական կյանքի շատ արժեքներ, որոնք նույնպես կապ-

ված են քրիստոնեության հետ:  

178. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

 13. Այս ամենին զուգահեռ պետք է փոխվի կրթության 

ֆինանսավորման համակարգը։ Պետք է ֆինանսավորել 

սովորողներին (աշակերտներ և ուսանողներ), այլ ոչ թե 

դպրոցներին ու կրթական հաստատություններին։ 

 Հանրապետության բոլոր պետական հանրակրթական 

ուսումնական հաստատությունների ֆինանսավորումն           

իրականացվում է ըստ աշակերտների թվի`  բանաձևով:          

Ինչ վերաբերում է մնացած կրթական ծրագրերով ըստ 

սովորողների թվի ֆինանսավորմանը, ապա ընդունելի է  

յուրաքանչյուր կառուցողական առաջարկություն, որը            

կբխի կրթության ոլորտում իրականացվող բարեփոխում-

ների իրականացումից: 

179. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

14. Գիտության բաժինը շատ թույլ է շարադրված։ Չկա 

հիմնականը՝ բարեփոխումների քաղաքականությունը։ 

Գիտությանը հատկացվող միջոցներն ավելանում են, 

բայց թեմատիկ ֆինանսավորումը պակասում է։ 

Գիտության ոլորտում գերակա արժեքները խորհրդային 

են, փոփոխություններ չկան։ Ակադեմիկոսներ, թղթակից-

անդամներ, դրանք մեծ մասամբ փողով, կլանային և 

համերկրացու (земляк) սկզբունքով ընտրված մարդիկ 

են։ Չկա իրական գիտական պրոդուկտ։ Պետք է վերջա-

պես հրաժարվել  գիտության վաստակավոր գործիչների, 

խորհրդային շրջանից եկող այլ տիտուլներից։ 

Վերլուծությունը ցույց է տալիս, որ տիտուլավոր գիտնա-

կանները, որպես կանոն, չունեն գիտական միտք, 

հայտնագործություններ, պատենտներ, չեն ցիտվում 

Գիտական և գիտատեխնիկական գործունեության 

թեմատիկ ֆինանսավորման ծավալների փոփոխությունը 

կրում է պարբերական բնույթ` երկամյա պարբերա-

կանությամբ, ինչը թելադրված  է ավարտվող մրցույթի 

թեմաների հաշվետվությունների գիտական փորձաքն-

նության անցկացման ու միայն դրանից հետո նորերի 

ֆինանսավորման անհրաժեշտությամբ: 

Գիտական և գիտատեխնիկական գործունեության 

արդյունքը (պրոդուկտը) գիտական հոդվածները, մենա-

գրությունները,գիտաժողովների զեկույցները, արտոնա-

գրերը և ընդհանրապես «նոր գիտելիքներ կամ լուծումներ 

բովանդակող ու տեղեկատվության ցանկացած կրիչի 

վրա գրանցված գիտական և (կամ) գիտատեխնիկական 

գործունեության»  արդյունքն է: Այդ իմաստով, գիտու-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

հեղինակավոր ամսագրերում և այլն։ Մ՞իթե, օրինակ, 

ճիշտ է գիտության բաժնում գրել այսպիսի ծրագրային 

միտք. ապահովել գիտական և գիտամանկավարժական 

կադրերի արդյունավետ սերնդափոխություն։ Այստեղ 

ի՞նչն է ծրագրայինը։  Իսկ այն, որ ՀՀ 2015թ. պետական 

բյուջեի նախագծի գիտության մասով ընդգրկած ծրա-

գրերը միտված են գիտության ոլորտում բարեփոխում-

ների իրականացմանը, պարզապես չի համապատաս-

խանում իրականությանը։ Ե՞րբ պետք է գիտությանը 

հատկացված միջոցները հասցեագրվեն կոնկրետ 

կատարող գիտնականներին։ Պետք է ֆինանսավորվեն 

գիտնականներն, այլ ոչ թե գիտական հաստատություն-

ները։ Բացի այդ, հույժ կարևոր է գիտությանը հատկաց-

վող գումարները սահմանել ՀՆԱ գոնե 1%-ի  չափով։ 

թյան ոլորտում առաջընթացի մասին կարելի է խոսել, 

մասնավորապես,  գիտական ամսագրերում հրատարակ-

ված հոդվածների և դրանց վրա եղած հղումների քանա-

կի դինամիկայով: Միջազգային ասպարեզում մրցունակ 

գիտական արդյունքի առկայության մասին էլ կարելի է 

դատողություններ անել` հիմք ընդունելով հեղինակավոր 

միջազգային ամսագրերի հրապարակումները: Ըստ այդ 

պարամետրերի առաջընթացն ակնհայտ է: Այսպես, 

միջազգային առաջատար SCOPUS գիտատեղեկատ-

վական շտեմարանի տվյալների համաձայն, ՀՀ գի-

տական աշխատողների հեղինակությամբ կամ համա-

հեղինակությամբ 2010-2013թթ. Հրապարակվել ու այդ 

շտեմարանում ընդգրկվել են համապատասխանաբար` 

779, 971, 1114 և 980 փաստաթուղթ, իսկ հղումների քա-

նակը 2014թ. նոյեմբերի 10-ի դրությամբ կազմել է 

համապատասխանաբար` 4861, 5265, 7421 և 994: Բեր-

ված թվերի համադրությունը ՀՀ գիտական և գիտա-

տեխնիկական գործունեության բնագավառում ընդգրկ-

ված  աշխատողների թվաքանակին (շուրջ 6000 մարդ) 

ցույց է տալիս, որ գիտության ոլորտի առաջընթացն 

ակնհայտ է: 

Ինչ վերաբերում է գիտական և գիտամանկավար-

ժական կադրերի արդյունավետ սերնդափոխությանը, 

ապա այն գիտության առջև ծառացած ամենակարևոր 

խնդիրներից մեկն է` 2014թ. նոյեմբերի դրությամբ պե-

տական գիտական ծրագրերում և թեմաներում ընդգրկ-

ված գիտությունների դոկտորների միջին տարիքը 

կազմում է 66տ., իսկ թեկնածուներինը` 52: 

Գիտության ոլորտում վերջին տարիներին իրականացվող 

բարեփոխումների արդյունքները ներկայացված են 

վերոնշյալ թվային գնահատականների տեսքով:    
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180. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

15. Առողջապահության ոլորտի քայլերը նույնպես լոզուն-

գային են։ Չկա ամենակարևորը. ին՞չ մեխանիզմներ են 

կիրառվելու ոլորտում մրցակցությունը խրախուսելու, 

բուժման որակն ու պատասխանատվությունը բարձրաց-

նելու ուղղությամբ։ Ի՞նչպիսին է ոլորտի եկամուտներ 

գեներացնելու հնարավորությունը, հարկատվության 

մակարդակը։ Ո՞վ կամ ինչն է լինելու ոլորտում ֆինան-

սավորման օբյեկտը։ Խոսքը մասնավորապես պետական 

պատվերով նախատեսված միջոցները սերտիֆիկատների 

ձևով բնակչությանը տրամադրելու մասին է։   

Հայաստանի Հանրապետությունում պետության կողմից 

երաշխավորված անվճար և արտոնյալ պայմաններով 

բժշկական օգնություն և սպասարկում ստանալու իրա-

վունք ունեն ՀՀ կառավարության 2004 թվականի մարտի 

4-ի թիվ 318-Ն որոշման հավելված 1-ով սահմանված` 

անվճար բժշկական օգնության իրավունք ունեցող բնակ-

չության  սոցիալապես անապահով խմբերը, իսկ  առան-

ձին հիվանդությունների գծով` բնակչության բոլոր խմբե-

րը: Պետական պատվերի տեղադրման և դրանից օգտվե-

լու ընթացակարգերը սահմանված են ՀՀ առողջապահու-

թյան նախարարության համապատասխան չափորոշիչ-

ներով: Պետական պատվերի շրջանակներում բժշկական 

օգնության և սպասարկման վերաբերյալ Ձեր կողմից 

բարձրացված հարցերը ինչ խոսք մտահոգիչ են:     

Պետական պատվերի շրջանակներում բուժօգնության 

կազմակերպման և ֆինանսավորման մեխանիզմների 

կատարելագործման  հարցերը մշտական քննարկման 

փուլում են, դրանց արդյունքների մասին կտեղեկացվի ՀՀ 

առողջապահության նախարարության կողմից: 

 

181. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

16. Անհասկանալի է սոցիալական ապահովության բաժ-

նում խոսել այն մասին, թե իբր պարտադիր կուտակային 

կենսաթոշակային բաղադրիչի արդյունքում կապահովվի 

համակարգի երկարաժամկետ կայունություն։ 2015թ. 

տնտեսական աճը թույլ է, ներդրումային ռեսուրսներն 

անբավարար են։ Դրա պատճառներից մեկն էլ այս կու-

տակային համակարգն է։ Ընդհանրապես ինչպես այս 

բաժինը, այնպես էլ ֆիզկուլտուրա և սպորտ ու բնապա-

հպանության բաժինները գրվել են իներտ, հերթական 

նախաձեռնությունների սկզբունքով։ Նման բաներ գրելուց 

առաջ պետք է նկատի ունենալ. բյուջեում ճիշտ է արտա-

Հայաստանում մինչ 2014թ. հունվարի 1-ը գործող կենսա-

թոշակային բաշխողական համակարգի բարեփոխման 

անհրաժեշտությունը պայմանավորված էր այն հանգա-

մանքով, որ կենսաթոշակների վճարմանն ուղղվող ծախ-

սերը արդեն իսկ կազմում էին բյուջեի 25%-ը և ունեին 

աճի միտում, կատարած հաշվարկների համաձայն արդեն 

20-25 տարուց բյուջեի ծախսերի առյուծի բաժինը կուղղ-

վեր կենսաթոշակային ծախսերի ֆինանսավորմանը, որը 

մեր պետությանը կկանգնեցներ ֆինանսական կայունու-

թյան խաթարման ռիսկի առաջ: Իսկ ներկա համակար-

գով, պետական բյուջեի ծախսերի կառուցվածքում կեն-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ցոլել տնտեսական կամ սոցիալական քաղաքականու-

թյան այն միջոցառումները, որոնցից ուղղակի եկամուտ-

ներ են ստացվում կամ ուղղակի ծախսեր են կատարվում։ 

Օրինակ, ինչ անմիջական կապ ունի բյուջեի հետ ահա 

այսպիսի միտքը (նման մտքերով Ուղերձը հեղեղված է). 

մշտապես ուշադրության կենտրոնում պահել բնական 

միջավայրի ռադիոակտիվ աղտոտման կանխարգելումը, 

վտանգավոր քիմիական ու ռադիոակտիվ նյութերի և 

թափոններ կառավարումը, բնական ու մարդածին ազդե-

ցությունների կանխատեսման համակարգի զարգացումը՝ 

ներառյալ գոյություն ունեցող մշտադիտարկումների 

ցանցի կատարելագործումն ու ընդլայնումը։ Որ չգրեինք 

չէինք անել՞ու։ 

սաթոշակների վճարմանն ուղղվող ծախսերը աստիճա-

նաբար նվազելու են, որը երկարաժամկետ կտրվածքով 

(20-22 տարի) կնպաստի կայունության աճին: 

 

Ինչ վերաբերվում է ներդրումային ռեսուրսներին, ապա 

Պարտադիր կենսաթոշակային ֆոնդերը իրենցից ներ-

կայացնում են ներդրումային բավականին լուրջ ռեսուրս-

ներ, որոնց ներդրումների մեծ մասը իրականացվում են 

Հայաստանի Հանրապետությունում, որն էլ իր հերթին 

հետագայում կնպաստի տնտեսության և ֆինանսական 

համակարգի զարգացմանը: 

 

 

 

182. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

17. Նույնն է նաև հասարակական կարգի պահպանում 

ենթաբաժինը։ Պարզապես թվարկված են ոստիկանու-

թյան աշխատանքային պարտականությունները (չնչին 

բացառություններով)։ Այստեղ է, որ պետք խնդիր դրվեր 

հանցագործությունները կրճատելու, հասարակական 

կարգի խախտման թվային արձանագրման և այլն առու-

մով։ Օրինակ, մարդկանց գրպանին լրջորեն խփում է 

նկարահանող սարքերի միջոցով ճանապարհային երթևե-

կության կանոնների խախտման հետ կապված տուգանք-

ները։ Նվազագույն աշխատավարձի համեմատ սրանք 

մեծ թվեր են։ Սակայն ոչ մի վերլուծություն չկա, թե այդ 

համակարգը ինչի է հանգեցրել, ի՞նչպիսին են խախտման 

թվերը, ի՞նչ եկամուտներ են ստացվել, ի՞նչպես են դրանք 

բաշխվել և այլն։ 

Ճանապարհային երթևեկության անվտանգության ապա-

հովման արդյունավետությունը բարձրացնելու նպատա-

կով 2012թ.-ից սկսվել է ներդրվել նաև ճանապարհային 

երթևեկության կանոնների վերահսկողության ավտոմատ 

համակարգը (ավտոճանապարհներին` արագաչափ սար-

քեր և խաչմերուկներում` դիտարկման տեսախցիկներ): 

Այդ  համարկարգի միջոցով արձանագրվող խախտումնե-

րի գծով տուգանքները մուտքագրելու համար ՀՀ ֆի-

նանսների նախարարության գանձապետարանում ճանա-

պարհային ոստիկանության անվամբ բացվել է արտա-

բյուջետային միջոցների համապատասխան  հաշիվ: 

Ճանապարհային ոստիկանության նյութական խրախուս-

ման և տեխնիկական զարգացման արտաբյուջետային 

ֆոնդի կազմավորման և ծախսման հարաբերությունները 

կարգավորվում են «Ճանապարհային երթևեկության 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

անվտանգության ապահովման մասին» ՀՀ օրենքով, 

ինչպես նաև բյուջետային գործընթացը կանոնակարգող 

այլ օրենքներով և ենթօրենսդրական ակտերով: Ըստ 

այդմ,  արտաբյուջետային ֆոնդի յուրաքանչյուր տարվա 

եկամուտների և ծախսերի նախահաշիվը հաստատվում է 

ՀՀ կառավարության համապատասխան որոշմամբ իսկ 

ծախսման հաշվետվությունը ներառվում է պետական 

բյուջեի տարեկան հաշվետվության մեջ: 

«Ճանապարհային երթևեկության անվտանգության 

ապահովման» մասին ՀՀ օրենքի Գլուխ 81- ի Հոդված 

331-ի 3-րդ կետի համաձայն արտաբյուջետային ֆոնդը 

ծախսվում է ճանապարհային ոստիկանության համար 

ապրանքների, աշխատանքների և ծառայությունների 

ձեռքբերման,  ճանապարհային ոստիկանության ծառա-

յողների սոցիալական վիճակի բարելավման և նյութական 

խրախուսման, ճանապարհային ոստիկանության ծառա-

յողների վերապատրաստման (որակավորման), ճանա-

պարհային ոստիկանության շենքերի, շինությունների, 

ծառայության պայմանների բարելավման, ինչպես նաև 

նշված հոդվածով նախատեսված այլ, այդ թվում ՀՀ 

կառավարության  սահմանած ուղղություններով:  

Ճանապարհային ոստիկանության 2012թ.-ի արտաբյուջե-

տային ֆոնդի փաստացի մուտքերը կազմել են` 8,930.6 

մլն դրամ դրամ, որից՝ 3.380,9 մլն. դրամը կամ 37.9%-ը  

ավտոմատ համակարգի միջոցով արձանագրված 

Խախտումների գծով: Տվյալ տարում շահագործվել է 

միջին հաշվով 40 արագաչափ և 28 խաչմերուկներում 

տեղադրված դիտարկման տեսախցիկներ, որոնց միջո-

ցով արձանագրվել է 415,927 վարչական իրավախախ-

տում մեկ արագաչափի  և խաչմերուկի հաշվարկով 

արձանագրված խախտումները կազմել են 6,116 հատ իսկ  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

դրանցով նշանակված տուգանքի միջին չափը կազմել է 

11,010 դրամ: 

Արտաբյուջետային ֆոնդի 2013թ.-ի փաստացի մուտքերը 

կազմել են 12,008.0 մլն դրամ, (2012 թ.-ից` 3,077.4 մլն. 

դրամով, 34.4 %-ով ավելի) որից՝ 6,180.7 մլն դրամը կամ 

51.5%-ը բաժին է ընկնում ավտոմատ համակարգի միջո-

ցով արձանագրված խախտումների գծով մուտքերին 

(2012 թ.-ից` 2,799.8 մլն դրամով, 82.8 %-ով ավելի): 

Նախորդ տարվա նկատմամբ աճը հիմնականում վե-

րագրվում է ավտոմատ համակարգի միջոցով արձա-

նագրված խախտումների գծով մուտքերին և պայմանա-

վորված է նշված համակարգը  2012թ.-ի կեսերից  շահա-

գործվելու հանգամանքով: 

 

2013թ.-ին շահագործվել է տարեկան միջին հաշվով 80 

արագաչափ և դիտարկման տեսախցիկներով կահավոր-

ված 64 խաչմերուկ, որոնց միջոցով արձանագրվել է 

860,855 վարչական իրավախախտում, որը վերոգրյալ 

հանգամանքով պայմանավորված գերազանցում է  

2012թ.-ի նույն ցուցանիշը շուրջ կրկնակի անգամ: Այդու-

հանդերձ, ավտոմատ համակարգի միավորի հաշվարկով 

արձանագրված խախտումների թիվը կազմել է  5,978 

հատ կամ  2012թ.-ի նույն ցուցանիշից 138-ով, 2.25%-ով 

պակաս,  իսկ   նշանակված տուգանքի միջին չափը` 

9,783 դրամ կամ 2012թ.- ից 1,227 դրամով,  11.1 %-ով 

պակաս:  

 

2014թ.-ի 10 ամսում ճանապարհային ոստիկանության 

արտաբյուջետային ֆոնդի փաստացի մուտքերը կազմել 

են 11,716.9 մլն. դրամ,  որից՝ 7,001.1 մլն. դրամը կամ 

59.8%-ը բաժին է ընկնում ավտոմատ համակարգի միջո-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ցով արձանագրված խախտումների գծով եկամուտներին: 

 

2014թ.-ի 10 ամսվա ընթացքում շահագործվել է միջին 

հաշվով 133 արագաչափ և 86 խաչմերուկ: Արձանագրվել 

է 1,026,351 վարչական իրավախախտում, որը 2013թ.-ի 

տարեկան նույն ցուցանիշը գերազանցում է  165496-ով 

կամ 19.2%-ով: Ավտոմատ համակարգի միավորի հաշ-

վարկով արձանագրվել է 4,686 իրավախախտում կամ 

նախորդ տարվա` 2013թ.-ի նույն ցուցանիշից` 1,292-ով, 

21.6%-ով պակաս: Նշանակված տուգանքի միջին չափը 

կազմել է 9,199 դրամ մինչև հուլիսի 26-ը (Վարչական 

իրավախախտումների վերաբերյալ ՀՀ օրենսգիրքով 

սահմանված տուգանքների չափերի փոփոխությունները 

ուժի մեջ մտնելու ամսաթիվի դրությամբ) և 7,967 դրամ` 

օգոստոս-հոկտեմբեր ամիսներին (նախորդ տարվա մի-

ջինից` 1,816 դրամով կամ 18.6 %-ով պակաս):  

Այսպիսով նշված համակարգի ներդրման և աստիճանա-

բար ընդլայնման արդյունքում հետևողականորեն 

բարձրանում է ճանապարհային երթևեկության անվտան-

գության ապահովման արդյունավետությունը, մեծապես 

կրճատվում են սահմանված արագության գերազանցման 

դեպքերը, կարգավորվում է երթևեկությունը խաչմերուկ-

ներում: Այդ առումով հատկանշական է Երևանում (համա-

կարգի ներդրման հիմնական բնակավայրը) մահվան 

դեպքերով պատահարների կրճատումը. 

2011թ.ին` 92 մահվան դեպք,  

2012թ.–ին` 63,  

2013թ.–ին` 61, 

2014թ.-ի 10 ամսում` 55: 

Նշված և համանման համակարգերի ներդնումն ու հետզ-

հետե ընդլայնումը կարևոր նշանակություն ունի նաև հա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

սարակական կարգի պահպանության, հասարակական 

անվտանգության ապահովման և հանցավորության դեմ 

պայքարի գործում ոստիկանության սահմանափակ 

ուժերն ու միջոցներն արդյունավետ կառավարելու, 

ընդունված նորմերից և կանոններից շեղումներն ու խախ-

տումները կանխարգելելու, խախտումների դեպքերում 

համարժեք պատասխանատվության անխուսափելիու-

թյան սկզբունքն անշեղորեն իրագործելու, «վարորդ – 

ոստիկան» շփումը կրճատելու, համակարգում կոռուպ-

ցիոն ռիսկերը հնարավոր նվազագույնի հասցնելու 

առումներով: 

183. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

Առաջարկություններ 2015թ պետական բյուջե 

եկամուտների մասով 

1. 2015-ի բյուջեի եկամուտները 2014-ի համեմատ ավե-

լացվել են 4.2%-ով (1184.5 մլրդ դրամ), հարկային եկա-

մուտները ՝ 3%-ով, այն դեպքում երբ գնաճը 4% է, իսկ 

տնտեսական աճը՝ 4.1%։ Այսպիսով, բյուջեի եկամուտ-

ները 2.9, իսկ հարկային մուտքերը 4.1%-ով աճելու տեղ 

ունեն։ Պետք է սահմանել (կարելի է նույնիսկ օրենքով), 

որ ՀՀ յուրաքանչյուր հաջորդ տարվա բյուջեի նվազա-

գույն թիվը պետք է լինի. Բt1 =  Բt0 x It1 x Iicp, որտեղ 

Բt0-ն հաշվետու տարվա բյուջեն է, It1-ը` տնտեսական 

աճն է ծրագրավորվող տարում, իսկ Icp-ն՝ միջին գնաճը 

ծրագրվորվող տարում։ Այս առումով 2015թ. նվազագույն 

բյուջեն պետք է կազմի. 1135.9x1.041x1.04= 1229.8 մլրդ 

դրամ՝ 1184.5-ի փոխարեն։ Հետևաբար 2015-ի բյուջեի 

եկամուտները պետք է ավելացնել առնվազն 45.3 մլրդ 

դրամով։   

Հարկ է նկատի ունենալ, որ տնտեսագիտորեն ՀՆԱ-ի 

միավոր աճը չի հանգեցնում հարկերի միավոր աճի: 

Միայն ՀՆԱ-ի մեջ հարկունակ ճյուղերի կշռի մեծացման, 

ՀՆԱ-ի աճի համեմատ այդ ճյուղերի առաջանցիկ աճի 

և/կամ  նախորդ ժամանակահատվածի նկատմամբ աճե-

րի պայմաններն են  բարենպաստ մակրոտնտեսական 

միջավայր ստեղծում հարկերի հավաքագրման համար: 

184. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

2. Անհասկանալի են բյուջետային ուղերձի II մասի 3.1. 

աղյուսակում (2015թ. պետական բյուջեի հիմքում դրված 

Ամբողջական պահանջարկի բաղադրիչների՝ սպառման 

և ներդրումների գումարը կարող է հարյուրից մեծ լինել, 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Հրանտ Բագրատյան                     հիմնական տնտեսական չափորոշիչները) նեդրումների և 

սպառման մակարդակների ցուցանիշները։ Դրանց 

գումարը չի կարող գերազանցել ՀՆԱ-ն։ Եթե սպառման 

մակարդակն ավելացել է մասնավոր տրանսֆերտների 

կամ պարտքի հաշվին, ապա պետք է համապատասխան 

ձևակերպում տալ։ 

քանի որ ծախսային բաղադրիչների մեջ  ներառվում  է 

նաև զուտ արտահանումը, որը ՀՀ-ում դեռևս բացասա-

կան է:  

Ինչ վերաբերում է սպառման մակարդակի ավելացմանը, 

հայտնում ենք, որ 2014-2015թթ. կանխատեսվել է սպառ-

ման մակարդակի նվազում, այլ ոչ թե ավելացում: 

185. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

3. Ուղերձում 2015թ. արդյունաբերության աճը կան-

խատեսվել է 3.7%։ Հիմնավորումը բացակայում է։ 

 

 

 

Կանխատեսումներն իրականացվել են վիճակագրական 

տարբեր մեթոդներով, որոնք գնահատում են ճյուղերի 

պատմական ներուժը, այնուհետև ճշգրտվել են ճյուղերին 

ուղղված քաղաքականության ազդեցության գնահատա-

կաններով: 

186. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

4. Ուղերձում 2015թ.  գյուղատնտեսության աճը 

կանխատեսվել է 3.4%։ Հիմնավորումը բացակայում է։ 

 

187. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

5. Ուղերձում 2015թ.  շինարարության աճը կանխատես-

վել է 2%։ Հիմնավորումը բացակայում է։ 

 

188. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

6. Ուղերձում 2015թ.  ծառայությունների և առևտրի աճը 

կանխատեսվել է 3.7%։ Հիմնավորումը բացակայում է։ 

Ծառայությունները հիմնականում հանդես են գալիս 

որպես տնտեսության մյուս  բոլոր ճյուղերին սպասարկող 

ենթաճյուղ, ուստի ծառայությունների կանխատեսումը 

հիմնված է մյուս ճյուղերի աճերի կանխատեսումների 

վրա, ինչպես նաև հաշվի է առնվել պատմական 

իներցիան: 

189. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

7. Ուղերձում 2015թ.  արդյունաբերության աճը 

կանխատեսվել է 3.7%։ Հիմնավորումը բացակայում է։ 

185 հարցը կրկնվում է: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

190. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

8. Ամբողջովին խառնած են աշխատավարձերի աճի 

թվերը։ Այսպես, 2014թ. 7 ամիսներին պետական և ոչ պե-

տական տնտեսությունների մասով հրապարակված են 

142055 և 194589 դրամ թվերը։ Սա չի համապատասխա-

նում իրականությանը։ ԱՎԾ իրավունք չուներ 5% կուտա-

կայինի թվերը դիտարկել իբրև եկամուտ։ Նույն ձևով 

սխալ է 2014թ. 7 ամիսների 3.9% իրական աշխատավար-

ձի աճը։ Եթե հանենք կուտակայինը, ապա իրական 

աշխատավարձի աճ միգուցեև չկա։ 

Աշխատավարձի աճի ցուցանիշը, ըստ մեր ունեցած տե-

ղեկատվության*, համադրելի ցուցանիշ է, այսինքն՝ կու-

տակային ազդեցությունը չեզոքացված է, իսկ աշխատա-

վարձի 7,4 տոկոս անվանական աճի և 3,4 տոկոս ՍԳԻ 

աճի դեպքում, իրական աշխատավարձի աճը ստացվում է  

3,9 տոկոս: 

* Ճշգրտվել է ԱՎԾ-ի հետ: 

191. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                

9. Խղճուկ շարադրանք է ներկայացված կապիտալ 

ներդրումներ բաժնում։ Ուղղակի անհավանական է, որ ոչ 

բյուջեի նախագծում և ոչ էլ ուղերձում կապիտալ 

ներդրումներին առանձին գլուխ հատկացված չէ։ 

Կապիտալ ներդրումների մասով մակրոտնտեսական 

կանխատեսումներում անդրադարձ է կատարվել պետա-

կան և մասնավոր կապիտալ ներդրումների աճի և նվազ-

ման միտումներին:  

Պետական ներդրումների ուղղություններին առավել ման-

րամասն անդրադարձ է կատարված օրենքի հավելված-

ներում և ուղերձի ծախսերի բացատրագրում: 

192. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

10. Անհասկանալի է ուղերձի զուտ արտահանում բաժինը։ 

Մտնում ենք ԵՏՄ։ Կառավարությունն ասում է, որ նոր 

հնարավորություններ են բացվում։ Մինչդեռ 

շարադրանքն այս բաժնում նույնն է, ինչ անցյալ կամ 

նախանցյալ տարի։ 

ԵՏՄ անդամակցության ազդեցությանը անդրադարձ չի 

կատարվել, քանի որ պայմանագրերը բյուջեի ուղերձը 

մշակման ժամանակ, ինչպես նաև բյուջեն ներկայացնե-

լուց ստորագրված չեն եղել: 

193. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

11. Ուղերձում նորից խոսվում է գնաճը կայունացնելու, 

թիրախավորման մասին։ Վեջին տարիներին ՀՀ 

տնտեսական աճի դանդաղեցման պատճառներից մեկն 

էլ ցածր գնաճն է։ Մեր երկրի տնտեսական զարգացման 

այս փուլում գնաճը չի կարող ավելի փոքր լինել, քան 

տնտեսական աճը։ 

Զարգացած երկրներում գնաճի թիրախը 2%-ի շրջանակ-

ներում է, իսկ, զարգացող երկրներն, անշուշտ, թիրախա-

վորում են փոքր-ինչ ավելին (3%-4%), քան զարգացած 

երկրները, քանի որ արտադրողականության աճը, տնտե-

սական աճ ապահովելուն զուգահետ, գնաճային միջա-

վայրի վրա ճնշումներ է ստեղծում: Նշվածից բարձր գնա-

ճը ներդրողների, սպառողների մոտ գների անկայունու-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թյան սպասումներ է ձևավորում, ինչն էլ բացասական է 

անդրադառնում տնտեսական ակտիվության վրա: Այս 

առումով տնտեսագետների մոտ առկա է համակարծու-

թյուն. ցածր և կայուն գնաճը երկարատև ժամանակա-

հատվածում բարձր տնտեսական աճի համար կարևոր 

նախադրյալ է:   

Հայաստանի կենտրոնական բանկը տարիներ շարունակ 

նպատակադրում է ցածր և կայուն գնաճ, սակայն տնտե-

սական աճի տեմպերն այդ ժամանակահատվածում տար-

բեր են եղել. 2001-2008թթ՝  միջին տարեկան տնտեսա-

կան աճը գերացանցել է 10%-ը, իսկ 2010-2013թթ՝ մինչև 

5%-ի սահմաններում: 

 

194. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

12. Բավականին խաբուսիկ է ֆինանսական շուկա բաժ-

նում կատարած վերլուծությունը։ Այսպես ԿԲ հայտա-

րարություններն առ այն, որ վեջին տարիներին  սպրեդը 

փոքրացել է (աղյուսակ 3.5.2.) չի համապատասխանում 

իրականությանը։ Այո վարկերի ուղղակի տոկոսը 4 տա-

րում իջել 0.7 տոկոսով, ավանդներն էլ բարձրացել են 

1.6%-ով, բայց բանկերը մտցրել են քարտերի տրամադր-

ման, փողի կանխիկացման, ազատ մնացորդի նկատ-

մամբ պահանջների և այլն այնպիսի նորմեր (որոնք, ի 

դեպ, վերլուծված չեն), որ  ի վերջո վարկավորման տոկո-

սադրույքի իջեցումը ոչ մի դրական հետևանք էլ չի 

թողնում։  

Վերջին 4 տարիներին ՀՀ բանկային համակարգի կող-

մից ֆիզիկական և իրավաբանական անձանցից ներգրա-

ված ավանդների միջին կշռված անվանական տոկոսա-

դրույքը աճել է 1.6 տոկոսային կետով, իսկ ֆիզիկական և 

իրավաբանական անձանց վարկերի միջին կշռված տո-

կոսադրույքը՝ նվազել 0.7 տոկոսային կետով: Արդյուն-

քում վարկերի և ավանդների անվանական տոկոսա-

դրույքների սփրեդը նվազել է 2.3 տոկոսային կետով: 

Ավանդների տոկոսադրույքների աճը և վարկերի տոկո-

սադրույքների նվազումը բացատրվում են ՀՀ բանկային 

համակարգում բանկերի միջև մրցակցության խորաց-

մամբ, ինչն ուղեկցվել է բանկերի գործունեության շահու-

թաբերության նվազմամբ: Մասնավորապես, մրցակցու-

թյունը բնութագրող Հերֆինդալ-Հիրշմանի ինդեքսը ՀՀ 

բանկային համակարգի կողմից ներգրաված ավանդների 

և տրամադրված վարկերի համար 2010թ. համեմատ 

նվազել են համապատասխանաբար 38.3 և 25.2 կետով և 

կազմել 762.4 և 731.6 կետ՝ բնութագրելով բանկային 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

համակարգում մրցակցության բարձր մակարդակ: Ըստ 

ակտիվների (RoA) և ըստ կապիտալի (RoE) շահութաբե-

րության ցուցանիշները նվազել են համապատասխանա-

բար 1.0 և 3.2 տոկոսային կետով և կազմել համապա-

տասխանաբար 1.1% և 7.1%: Բանկերի միջև մրցակցու-

թյան խորացման պայմաններում արձանագրվել է նաև 

բանկերի կողմից մատուցվող ծառայությունների գծով 

գանձվող ոչ տոկոսային վճարների նվազում, մասնավո-

րապես վերջին 4 տարիներին միջնորդավճարների և 

ակտիվների հարաբերակցության ցուցանիշը նվազել է 

0.4 տոկոսային կետով և կազմել 0.9%՝ փաստելով նաև 

վարկերի էֆֆեկտիվ տոկոսադրույքների նվազման 

մասին: 

195. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

13. Անհասկանալի է բյուջեի ինչպես եկամուտների, այն-

պես էլ ծախսերի բաժանումը համախմբված և պետական 

բյուջեների միջև։ Այսպես, ՀԲ եկամուտներն են 1221.3 

մլրդ դրամ, իսկ պետականինը՝ 1184.5։ Այսինքն, բոլոր 

ՏԻՄ մարմինների բյուջեները կազմում են սոսկ 36.8 մլրդ 

դրամ։ ՏԻՄ մարմինների ծախսերը կազմում են 125.7 

մլրդ դրամ։ Այսինքն, ինքնածախսածածկման մակարդա-

կը 29.2% է։ Մինչդեռ ուղերձում ՏԻՄ մարմինների եկա-

մուտները ցույց են տրված 118.4 մլրդ դրամ։ Դա նշանա-

կում է, որ 81.3 մլրդ դրամ ֆիննախը միջոցներ է հատ-

կացնելու ՏԻՄ մարմիններին։ Ի՞նչու են այս 81.3 մլրդ 

դրամը քննվել իբրև ՏԻՄ եկամուտ։ 

«ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի մասին» ՀՀ օրեն-

քի նախագծում համախմբված բյուջեի եկամուտների գու-

մարները ներկայացված են «ՀՀ բյուջետային համակար-

գի մասին» ՀՀ օրենքի 4-րդ հոդվածին համապատաս-

խան: Պետական բյուջեից համայնքներին պաշտոնական 

դրամաշնորհների և պետության կողմից համայնքի ղեկա-

վարին պատվիրակված լիազորությունների ֆինանսա-

վորման տեսքով տրվող միջոցները նշված օրենքի 28.1-ին 

և 28.2-րդ համաձայն դասվում են համայնքների բյուջենե-

րի եկամուտների շարքին: 

196. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

14. Անընդունելի է աղյուսակ 5-ում (ուղերձի 124-րդ էջ) 

ԱԱՀ հաշվարկման տվյալների բազան՝ նկատի ունենալով 

ՀՆԱ-ում նվազեցման ենթակա գումարները (2013՝ 1463.7 

մլրդ դրամ, 2014՝ 1486.8 և 2015՝ 1601.7 մլրդ դրամ)։ Շատ 

ԱԱՀ-ի հաշվարկման բազայում նվազեցման ենթակա 

գումարների փոփոխությունները  պայմանավորված են 

տնտեսության առանձին ճյուղերի զարգացումներով, 

մասնավորապես ՀՆԱ-ի` ԱԱՀ-ով չհարկվող մասի գնա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

արագ է աճում։ Որպես հիմնական գործոն 125-րդ էջում 

խոսվում է 58.35 մլն դրամ շեմի մասին։ Իբր սրանք փող 

չեն բերում բյուջե։ Բայց ու՞զում ենք, որ բերեն։ Ի՞նչու ենք 

3.5% շրջհարկի շեմը իջեցնում 1%-ի։ Պետք է բարձրացնել 

5-6%-ի, բայց ոչ մի փաստաթուղթ չպահանջել։ Շեմն էլ 

կարելի է սահմանել 125 մլն դրամ։  

հատված ծավալի չափով` հաշվի առնելով այն հանգա-

մանքը, որ տնտեսության առանձին ճյուղերում ստեղծված 

ավելացված արժեքն ամբողջությամբ (պետական կառա-

վարում, կրթություն, առողջապահություն և այլն) կամ ոչ 

լրիվ ծավալով է (գյուղատնտեսություն, շինարարություն, 

առևտուր, տրանսպորտ և այլն) ենթակա ԱԱՀ-ով հարկ-

ման: Միաժամանակ նվազեցվում է մինչև 58.35 մլն դրամ 

շրջանառություն ունեցող կազմակերպությունների ար-

տադրության թողարկած արտադրանքի ծավալները (ոչ 

որպես հիմնական գործոն, բացատրագրում նշվում է, որ 

վերջինս կազմում է արդյունաբերության ճյուղի թողարկ-

ման 1,3%-ը, առևտրի ճյուղում ապրանքաշրջանառության` 

11,3%-ը, կապի ճյուղում` 0,6%-ը):  

Ձեր կողմից նշված աճերը հիմնականում պայմանավոր-

ված են նվազեցվող ճյուղերի առաջանցիկ աճերով: 

 

197. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

15. Բյուջետային ուղերձի ԱԱՀ, ակցիզային հարկի և 

շահութահարկի հաշվարտկերն անընդունելի են։ Դրանք 

հաշվարկելիս գոնե 1%-ի ջանք չի նախատեսված ստվերը 

կրճատելու ուղղությամբ։ Անընդունելի են ինչպես ԱԱՀ, 

այնպես էլ շահութահարկի նկատմամբ փաստացի դրույ-

քաչափերի մեծությունները (համապատասխանաբար 

15.08% և 11.2%)։ Չհարկվող ճյուղերը հանելուց հետո 

փաստացի դրույքաչափերի իջեցումն առանց լուրջ 

բացատրության անընդունելի է։ Մասնավորապես, ԱԱՀ-ի 

մասով նշվում է, որ այդ 15.08%-ը հետևանք է փաստացի 

և անվանական դրույքաչափերի տարբերության։ Սա էլ 

պայմանավորված է նրանով, որ կան հարկային արտո-

նություններ։ Դրանից հետո 2013-ի փաստացի հարկումը 

նույնականացվում է 2015-ի համար։ Այդ դեպքում, ո՞րն է 

Եկամուտների բացատրագրի առանձին հարկատեսակ-

ների կանխատեսումները իրականացվել են ըստ տնտե-

սական միտումների և զարգացումների (ընթացիկ տար-

վա սպասողական մակրոտնտեսական ցուցանիշներ, 

ընթացիկ տարվա սպասողական հարկային մուտքեր, 

որոնք գնահատվել են մի կողմից հաշվի առնելով հուն-

վար-օգոստոս ամիսների առանձին հարկատեսակների 

գծով մուտքերը, մյուս կողմից այդ հարկերի հավաքագր-

ման սեպտեմբեր-դեկտեմբեր ամիսների սեզոնայնության 

գործակիցները և առաջիկա տարվա համար ծրագրավոր-

ված մակրոտնտեսական միջավայրի զարգացումները): 

 Առանձին հարկերի կանխատեսումների համար ԱՎԾ-ի 

կողմից հաշվարկվող ցուցանիշներից ընտրվում են տվյալ 

հարկատեսակի հարկման բազայի մոտարկման ցուցա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ստվերը։ Անընդունելի է։ նիշները: Վերոհիշյալ ցուցանիշները չեն նույնականանում 

հարկային օրենսդրությամբ սահմանվող հարկման բազա-

ների հետ: Ընդհանուր առմամբ փաստացի և անվանա-

կան (օրենքով սահմանված) դրույքաչափերի տարբերու-

թյունը օրինաչափ է, պայմանավորված օրենսդրությամբ 

սահմանված արտոնությունների, հարկման օբյեկտում 

չներառվող գործարքների ծավալով, որը առկա վիճա-

կագրական ցուցանիշներով գնահատել հնարավոր չէ: 

 Ինչ վերաբերում է ստվերի գնահատմանը, ապա այն 

արտացոլված է եկամուտների բացատրագրի ըստ 

վարչարարության և օրենսդրության ներկայացված 

ցուցանիշում, որը կազմում է 28,5 մլրդ. դրամ: 

198. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

16. Հնարավոր չէ ունենալ առաջընթաց և պայքար ստվե-

րի դեմ եկամտային հարկի և շահութահարկի տարբեր 

դրույքների պայմաններում։ Դրանք պարզապես պետք է 

հավասար լինեն։ Ներկայումս դրանք համապատասխա-

նաբար կազմում են 31% և 20%։  

Եկամտային հարկը ՀՀ հարկային համակարգ ներդրվել է 

2013 թվականից` նպատակ ունենալով միասնականացնել 

եկամտահարկն ու պարտադիր սոցիալական վճարները: 

Եկամտային հարկով սահմանված 24,4%, 26% դրույքա-

չափերը գնահատված մեծություններ են, որի 20%-ը 

դիտարկված է որպես եկամտահարկի դրույքաչափ, ինչը 

համարժեք է շահութահարկի գործող դրույքաչափին: 

199. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

17. Անհասկանալի է ՀՀ ԿԲ-ից ակնկալվելիք մուտքերի 

բացակայությունը։ Նորմալ երկրներում ԿԲ-երն ապահո-

վում են բյուջեների եկամուտների 10-15%-ը։ Պետք է հաս-

նել այն բանին, որպեսզի ԿԲ-ն բյուջեին փոխանցի 25 

մլրդ դրամ (շահույթ և միջոցներ մասնավոր տրանսֆերտ-

ների ստերիլիզացիայից)։ 

ՀՀ 2015թ պետական բյուջեի նախագծում ՀՀ կենտրոնա-

կան բանկից մուտքեր չեն նախատեսվել՝ ելնելով բանկի 

կողմից կանխատեսվող 2014 թվականի իր գործունեութ-

յան արդյունքներից: 

200. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

18. Ի՞նչու են 2015-ի մաքսատուրքերը գնահատված 53.5 

մլրդ դրամ կամ 130 մլն դոլար։ Մենք լինելու ենք ԵՏՄ 

տարածքում և ստանալու ենք 1.13%-ը՝ առնվազն 250 մլն 

ՀՀ 2015թ պետական բյուջեի նախագիծը ներկայացվել է 

Ազգային ժողով Սահամանադրությամբ նախատեսված 

ժամկետներում` հոկտեմբերի 2-ին: Նշված նախագիծը 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

դոլար։  Այսպիսով այստեղ 49 մլրդ հաշված չէ։ կազմելու ժամանակահատվածում ԵՏՄ-ի հետ լուծված չէր 

համաձայնագրերի հարցը և իրավական տեսակետից, 

առանց ԵՏՄ-ին անդամակցության փաստաթղթի վավե-

րացման, հիմքեր չկար նախագծում դրա ազդեցությունը 

արտացելելու համար: 

201. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

19. Ինչու են բնապահպանական և բնօգտագործման 

վճարները գնահատվել 30 մլրդ դրամ նախորդ տարվա 

33-ի փոխարեն։ Անընդունելի է։  Պետք է ավելացնել 

առնվազն 10 մլրդ դրամ։ 

 Այս եկամտատեսակից մուտքերի գերակշիռ մասը կազ-

մում է ռոյալթին (արդյունահանված մետաղական օգտա-

կար հանածոների և դրանց վերամշակման արդյունքում 

ստացված արտադրանքի իրացման համար): 

2015 թվականի համար առանձին  հարկատեսակների 

ըստ միտումների մուտքերը կանխատեսելիս հաշվի են 

առնվում ընթացիկ տարվա անցած ժամանակահատվածի 

հարկային մուտքերը, ինչպես նաև տվյալ հարկատեսակի 

գծով ընթացիկ տարվա սպասողականը: 2014 թվականի 

հունվար-օգոստոս ամիսներին ռոյալթիի գծով մուտքերը 

շուրջ 50%-ով պակաս են նախորդ տարվա նույն ժամա-

նակահատվածի ցուցանիշից: Այս հարկատեսակի գծով 

հարկային մուտքերի թերհավաքագրումը որոշակիորեն 

պայմանավորված է ինչպես համաշխարհային շուկայում 

հանքահումքային ապրանքների գների անկմամբ (մաս-

նավորապես` պղնձի գների մասով տարվա սկզբից ար-

ձանագրվել է ավելի քան 7% գնանկում), այնպես էլ հուն-

վար-սեպտեմբեր ամսիներին նախորդ տարվա նույն 

ժամանակաշրջանի համար արձանագրված հանքագոր-

ծական արդյունաբերության և բացահանքերի շահագործ-

ման ոլորտի թողարկման շուրջ 9% անկմամբ 

202. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

20. Ի՞նչու է դեֆիցիտը նախատեսված 2.34% կամ 114.1 

մլրդ դրամ։ Այն պետք է նախատեսել 2.99% կամ 145.5 

մլրդ դրամ։ Այսպիսով այստեղ կարելի է ապահովել 

լրացուցիչ մուտք 31.4 մլրդ դրամ։ Սա նաև մի փոքր 

Իրականացվող հարկաբյուջետային քաղաքականությունը 

տնտեսական աճի տեմպերի դանդաղման և աճի գծով 

նվազման ռիսկերի պարագայում նպատակաուղղված է 

լինելու տնտեսության խթանմանը` միաժամանակ չխա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

կբարձրացնի գնաճը և կնպաստի տնտեսական աճի 

արագացմանը։  

թարելով պետական պարտքի կայունությունը: 

Եկամտային քաղաքականության մասով առաջիկա տար-

վա համար հարկեր/ՀՆԱ ցուցանիշի գծով նախատեսվել է 

0.2 տոկոսային կետով աճ` ընթացիկ տարվա համար 

ծրագրավորվածի համեմատ:  

Ընդլայնող ծախսային քաղաքականությամբ պայմանա-

վորված ծրագրվել է ՀՆԱ-ի նկատմամբ պետական բյու-

ջեի պակասուրդի 2,3 տոկոս մակարդակ, որը 0,3 տոկո-

սային կետով գերազանցում է միջազգային պրակտիկա-

յում ընդունված մոդելներով գնահատված պետական 

բյուջեի դեֆիցիտը կայունացնող պարտքի մակարդակը: 

Նախորդ տարիներին ծրագրավորվածի համեմատ փաս-

տացի ցածր դեֆիցիտի ցուցանիշի կատարողականի 

պայմաններում թուլացել է պարտքի կայունության լարվա-

ծությունը, որը հնարավորություն է ընձեռել ծրագրելու 

հնարավորինս բարձր դեֆիցիտ: 

203. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

21. Բյուջետային ուղերձում ընդհանրապես վերլուծած չէ 

գույքահարկը։ Մինչդեռ սա ևս եկամուտները բարձրաց-

նելու լուրջ աղբյուր է։ 

Ըստ «ՀՀ բյուջետային համակարգի մասին» ՀՀ օրենքի 

28.1-ին հոդվածի` համայնքների վարչական տարածքում 

գտնվող գույքի համար վճարվող գույքահարկը 100%-ով 

ամրագրված է համայնքների բյուջեների եկամուտներին 

և ներկայումս իրավական տեսանկյունից չի կարող դի-

տարկվել որպես պետական բյուջեի եկամուտները բարձ-

րացնելու լուրջ աղբյուր: 

204. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

22. Պետական բյուջեի եկամուտների մեջ պարզ չեն 

պետական գույքի վաճառքից (սեփականաշնորհումից) 

ստացվող միջոցները։  

ՀՀ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծով նման մուտքե-

րի ներգրավում պետական բյուջեի դեֆիցիտի ֆինանսա-

վորման համար չի նախատեսվում: 

Ընդ որում, ըստ «ՀՀ բյուջետային համակարգի մասին» 

ՀՀ օրենքի պետական գույքի սեփականաշնորհումից 

մուտքերը չեն դասվում բյուջեների եկամուտների շարքին:  

205. ՀՀ Ազգային Ժողովի 23. ՀՀ պետական բյուջեն եկամուտների մասով պետք է ՀՀ կառավարության կողմից ՀՀ Ազգային ժողովի 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

հաստատել ամբողջությամբ և ըստ առանձին հարկատե-

սակների։ 

քննարկմանը ներկայացված «ՀՀ 2015 թվականի պետա-

կան բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի նախագծում բյուջետային 

եկամուտների (այդ թվում նաև հարկային եկամուտների) 

հաստատվող գումարները ներկայացված են «ՀՀ բյուջե-

տային համակարգի մասին» ՀՀ օրենքով սահմանված 

ձևաչափով, այն է` նշված օրենքի 38-րդ հոդվածի 2-րդ 

մասով սահմանված դասակարգմամբ (հարկային եկա-

մուտներ և պետական տուրքեր, պաշտոնական դրա-

մաշնորհներ, այլ եկամուտներ): 

206. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

24. ՀՀ  2015թ. պետական բյուջեի մասին օրենքում պետք 

է կետ նախատեսել հետայսու բյուջեի հաշվետվությունն 

ըստ առանձին հարկատեսակների ներկայացնելու 

վերաբերյալ։ 

ՀՀ կառավարության կողմից Ազգային ժողով ներկայաց-

վող տվյալ տարվա ՀՀ պետական բյուջեի կատարման 

մասին տարեկան հաշվետվությունում ներկայացվում է 

հարկերի փաստացի ստացված մուտքերի մասին տեղե-

կատվություն նաև ըստ առանձին հարկատեսակների 

(նախորդ տարվա փաստացի մուտքերի հետ համեմատու-

թյամբ): 

207. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

25. Այսպիսով, առանց դույզն իսկ հարկային բեռը բարձ-

րացնելու և ստվերի դեմ պայքարի 2015թ.  ՀՀ պետական 

բյուջեի եկամուտները կարելի է ավելացնել 160.7 մլրդ 

դրամով (45.3+49+10+31.4+25)։  Ըստ իս, ՀՀ պետական 

բյուջեի եկամուտները պետք է հաստատել առնվազն 

1345.2 մլրդ դրամ, իսկ համախմբված բյուջեինը՝ 1382 

մլրդ դրամ։ Ի՞սկ եթե մի փոքր էլ պայքարենք ստվերի 

դեմ։ Դրա հետ կապված փոխենք ԱԱՀ, եկամտային 

հարկի և շահութահարկի հաշվարկման բազան։ 

Արդյունքն ավելի մեծ է լինելու։ 

Առանձին-առանձին անդրադարձ է կատարվել այս մա-

սում ներկայացված հաշվարկներին, ներկայացնելով մեր 

կողմից կիրառված մեթոդաբանությունը: Տես՝ հարկային 

եկամուտներին, բյուջեի դեֆիցիտին առնչվող պարզաբա-

նումները: 

208. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

Առաջարկություններ 2015թ պետական բյուջեի ծախ-

սերի մասով 

1. ՀՀ պետական բյուջեն ծախսերի գծով պետք է հաս-

Առաջարկությունը չի բխում սույն ամփոփաթերթի 207-րդ 

կետում ներկայացված ՀՀ կառավարության դիրքորոշու-

մից: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

տատել 1459.3 մլրդ դրամ, իսկ համախմբված բյուջեի 

ծախսերի մասով՝ 1501.2 մլրդ դրամ։ 

209. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

2. Բյուջեի ծախսերի մեջ առանձին տողով պետք է հաս-

տատել Հայաստան պետական ներդրումային սուվերեն 

հիմնադրամի ստեղծումը՝ նախատեսելով 150 մլրդ դրա-

մագլուխ։ Այս գումարի 125 մլրդ դրամը պետք է տա 

կառավարությունը, իսկ 25 մլրդ-ը ՀՀ ԿԲ-ը՝ հանրապե-

տություն փոխանցվող տրանսֆերտների մասնակի ստ-

երիլիզացիայի հաշվին։ 

Միաժամանակ տեղեկացնումենք, որ  ՀՀ կառավարու-

թյունն  արդեն իսկ իրականացրել է որոշակի աշխա-

տանքներ ներդրումային հիմնադրամներ ստեղծելու 

նպատակով: Մասնավորապես 2013թ. Հոկտեմբերի 3-ին 

ՀՀ կառավարության N 1083-Ա որոշումով հաստատվել է 

պետության մասնակցությունը Վերակառուցման և զար-

գացման միջազգային բանկի «Էլ.-հասարակության և 

մրցունակության համար նորարարության ծրագրի» 

շրջանակում ստեղծված «Գրանատուս Վենչուր Ֆոնդ I» 

ՓԲԸ-ի կանոնադրական կապիտալում մինչև առավե-

լագույնը 3,300,000 ԱՄՆ դոլարին համարժեք դրամ 

համախառն ներդրման չափով: «Գրանատուս Վենչուր 

Ֆոնդ I» ՓԲԸ-ն առաջին հայկական դասական վեն-

չուրային հիմնադրամն է, որը գրանցված ՀՀ ԿԲ-ում: Այս 

հիմնադրամը ֆինանսավորում, խորհրդատվություն և 

կապերի լայն ցանց է տրամադրում Հայաստանում հիմն-

ված կամ գործունեություն ծավալող տեխնոլոգիական 

նորաստեղծ եւ խոստումնալից ընկերություններին: 

Վերջինս արդեն իրականացրել է 2 սկսնակ (ստարտափ) 

ծրագրեր իրականացնող ընկերությունների ֆինանսա-

վորում` 100,000 և 500,000 ԱՄՆ դոլարին համարժեք 

դրամի չափով: 

http://www.banks.am/am/news/interviews/10128/ 

 

 Կենտրոնական բանկի կողմից հանրապետություն փո-

խանցվող տրանսֆերտների մասնակի ստերիլիզացիան 

չի բխում, և նույնիսկ կարող է հակասել դրամավարկային 

քաղաքականության կողմից գնաճի կառավարման նպա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

տակին և, այդ իսկ պատճառով, ՀՀ կենտրոնական բան-

կը, ՀՀ օրենսդրությամբ սահմանված իրավասություննե-

րի շրջանակներում, արտարժութային շուկայում գործո-

ղություններ իրականացնում է դրամի փոխարժեքի 

կտրուկ տատանումները հարթելու համար միայն՝ չներ-

գործելով տնտեսության հիմնարարներով պայմանավոր-

ված փոխարժեքի միտման վրա: Ստերիլիզացիայի մյուս 

ձևը դա տրանսֆերտների հարկումն է, որը մեր կարծի-

քով նույնպես անընդունելի տարբերակ  է և  ՀՀ կենտրո-

նական  բանկի գործառույթը չէ: 

 

210. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

3. Հուլիսի 1-ից նվազագույն աշխատավարձը կկազմի 55 

հազ. դրամ։ Հաշվարկները ցույց են տալիս, որ ավելի 

բարձր ՆԱ սահմանելու դեպքում եկամտահարկից 

ստացված լրացուցիչ մուտքերը կգերազանցեն բյուջեի 

ծախսերը։ 

 Հիմք ընդունելով ՀՀ Կառավարության ծրագրի, ինչպես 

նաև Հայաստանի Հանրապետության 2015-2017 թվա-

կանների պետական միջնաժամկետ ծախսերի ծրագրով 

նախատեսված աշխատավարձի բարձրացման քաղաքա-

կանության դրույթները և նախատեսված չափերը` նա-

խագծով նախատեսվում է 2015թ. հուլիսի 1-ից նվազա-

գույն աշխատավարձը սահմանել 55.000 դրամ: 

 Նվազագույն աշխատավարձի օպտիմալ մակարդակի 

միջազգայնորեն ընդունված համադրումներով ՀՀ-ն ներ-

կայումս գտնվում է 40-60% միջին մակարդակի շեմում, 

այսպիսով մոտենալով միջազգային կոնվենցիաներով 

առաջարկվող չափանիշներին, այդ թվում Եվրոպական 

սոցիալական վերանայված Խարտիայով սահմանված 

մեծությանը: 

2014 թվականի ինն ամիսների արդյունքներով, նվազա-

գույն աշխատավարձ/միջին աշխատավարձ հարաբերակ-

ցությունը կազմում է 40%, ընդ որում փոքր և գերփոքր 

տնտեսվարող սուբյեկտների տվյալները ներառված չեն 

միջին աշխատավարձի ցուցանիշում (վերջիններս հաշ-

վարկելու դեպքում այս ցուցանիշն ավելի կմեծանա): 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Նվազագույն աշխատավարձի օպտիմալ մակարդակից 

ավել աճի պարագայում, տնտեսությունում կառաջանան 

գնաճային ճնշումներ, ինչպես նաև երկրորդային ազդե-

ցությամբ կարող է հանգեցնել ներքին արտադրության 

ապրանքների մրցունակության նվազման և գործազրկու-

թյան աճի: 

211. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

4. Ծրագրային բյուջետավորումը ձևական է։ Նույն հոդ-

վածա-նախահաշվային ծախսերն են՝ ինչ-որ ծրագրերի 

անվանման տակ։ 

Ծրագրային բյուջետավորման բարեփոխումները ներկա-

յումս ընթացքի մեջ են և Ազգային ժողովի կողմից հավա-

նության արժանացած Կառավարության ծրագրի համա-

ձայն ներկայումս աշխատանքներ են տարվում 2018 թվա-

կանից լիարժեք ծրագրային բյուջետավորման անցնելու 

համար պայմաններ ստեղծելու նպատակով: Պետական 

բյուջեի նախագծի կազմում ծրագրային ձևաչափով ներ-

կայացումը պայմանավորված է օրենքի պահանջով և 

առաջիկա ժամանակահատվածում անշուշտ միջոցներ 

կձեռնարկվեն ծրագրերի ներկայացման ձևաչափում 

արդյունքային ցուցանիշների լիարժեք արտացոլման 

ուղղությամբ:   

212. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

5. Պետք է հնարավորինս ավելացնել ՏԻՄ մարմինների 

բյուջեները (նրանց թողնել շահութահարկի և եկամտա-

հարկի 50%-ը)։ Այս դեպքում համայնքների ղեկավարների 

մոտ կառաջանա շահագրգռվածություն համայնքի տա-

րածքում տնտեսության զարգացման կապակցությամբ։  

Այս ձևով բյուջետային եկամուտները վերակառուցելիս 

ֆինանսական հոսքերի վերաբաշխումը կպակասի շուրջ 

89 մլրդ դրամով։ 

ՀՀ 2015 թվականին պետական բյուջեից եկամտային 

հարկի և շահութահարկի գծով «Տեղական ինքնակառա-

վարման մասին» ՀՀ օրենքի 57-րդ հոդվածով սահման-

ված մասհանումների իրականացում ՀՀ համայնքների 

բյուջեներին չի նախատեսված` հաշվի առնելով համայնք-

ների միջև այդ հարկերի ոչ համամասնորեն ձևավորումը, 

պայմանավորված հանրապետությունում տնտեսաար-

տադրական կարողությունների ու ազգաբնակչության, 

ըստ համայնքների, տարիներ ի վեր ձևավորվող խիստ 

անհամաչափ տեղաբաշխման հանգամանքներով: Նման 

պայմաններում մասհանումների համակարգը միտված 

կլինի սակավաթիվ, հիմնականում Երևան քաղաքի ֆի-

նանսական բազայի ամրապնդմանը` էլ ավելի մեծացնե-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

լով համայնքների միջև առկա ֆինանսական անհավասա-

րության աստիճանը: 

Վերը նշված մասհանումների գործընթացը Էականորեն 

կդժվարացնի և անարդյունավետ կդարձնի հարկ վճարո-

ղի եկամուտների ձևավորման վայրի վերաբերյալ հստակ 

պատկերացում կազմելու անհնարինությունը, քանի որ 

շատ դեպքերում հարկ վճարողի գրանցման վայրը չի 

համընկնում հարկ վճարողի գործունեության իրականաց-

ման վայրերի հետ: Հարկ է նշել, որ դեռևս 1998-1999 

թվականներին օրենքի պահանջի համապատասխան հա-

մայնքների բյուջեներին կատարվում էին եկամտահարկի 

գումարների մասհանումներ: Սակայն վերը նշված հիմնա-

խնդիրների առկայությունը ցույց տվեց մասհանումների 

իրականացման բացարձակ անարդյունավետությունը, 

որից ելնելով էլ օրենքում կատարվեցին համապատաս-

խան փոփոխություններ, որոնց համաձայն` համայնքների 

բյուջեներին եկամտահարկից մասհանումների կատարու-

մը 2000 թվականից դադարեցվեց: 

213. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

6. Ի՞նչու են կրճատվել կրթության ծախսերը 0.3%-ով 

(127.5 մլրդ՝ 428-ով պակաս 2014-ից)։  Սա անթույլատրելի 

է։ Կրթության ծախսերի մակարդակը պետք է անընդհատ 

բարձրանա մինչև կհասնի ՀՆԱ-ի 7 տոկոսը։   

Կրթության բնագավառի 2015թ ծախսերի` ՀՀ 2014 թվա-

կանի պետական բյուջեի համապատասխան ցուցանիշի 

նկատմամբ նվազումը պայմանավորված է հետևյալով. 

Կրթական օբյեկտների հիմնանորոգման և շինարարութ-

յան գծով ծախսերը նվազել են 10,971.0 մլն դրամով, Հա-

մաշխարհային բանկի աջակցությամբ իրականացվող 

կրթության վարկային ծրագրերի գծով ծախսերը` 1508.4 

մլն դրամով: Նախագծով չի նախատեսվել 2014 թվակա-

նին «Մասնագիտական կրթության և ուսուցման (ՄԿՈՒ) 

բարեփոխման շարունակություն և զբաղվածության հայե-

ցակարգի մշակում» ծրագրի շրջանակներում նախնական 

մասնագիտական (արհեստագործական) և միջին մասնա-

գիտական ուսումնական հաստատությունների հիմնանո-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

րոգում» ծրագրի գծով ծախսը` 1226.8 մլն դրամի չափով` 

պայմանավորված նախատեսված աշխատանքների 

ավարտմամբ: 

214. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

7. Դրա հետ միասին դպրոցներից պետք է հանել կրոնի 

պատմության և շախմատի դասավանդումը։ Սա միջոց-

ների վատնում է։ Ներկայումս, ՏՏ տեխնոլոգիաների զար-

գացման հետ կապված իբրև ստեղծագործություն շախ-

մատն իրեն սպառել է։ Նման բան տեղի ունեցավ շաշկու 

հետ սրանից մի 30-40 տարի առաջ։ Փոխարենը մտցնել 

ՏՏ։  Կրոնը պետությունից բարձր չէ, որ դրա մասին գրվի 

ինչպես ընդհանուր պատմության մեջ, այնպես էլ առան-

ձին առարկա դասավանդվի։ 

Կրկնվում է 177-րդ հարցը: 

215. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

8. Գիտությանը հատկացվող գումարները սահմանել ՀՆԱ 

գոնե 0.5%-ի չափով։ Գիտատեխնիկական կրթության հա-

մար նախատեսված է 13.9 մլրդ դրամ։ Իսկ սա կազմում է 

ՀՆԱ սոսկ 0.28%-ը։ Ի դեպ, այս 13.9 մլրդ դրամից էլ 9.8 

մլրդ-ը բազային ֆինանսավորում է։ 2014-ին բազային ֆի-

նանսավորումը եղել է 71.27% (9025 մլրդ 12663-ից), իսկ 

2015-ին կազմում է 70.5%։  Առաջընթաց չկա։ Ավելին, թե-

մատիկ ֆինանսավորման համար 2014-ի 1.516 մլն-ի փո-

խարեն ունենք 1333 մլն դրամ։ Բացատրությունն էլ տարօ-

րինակ է. ավարտվող թեմաների հաշվետվությունների և 

նոր թեմաների մրցույթների միջև երկամսյա տարբերութ-

յուն կա։ 

Գիտության ծախսերը համաձայն «Գիտական  և  գիտա-

տեխնիկական գործունեության մասին» ՀՀ օրենքի 

չպետք է պակաս նախատեսվեն բյուջեի ծրագրվորվող 

տարվա եկամուտների աճից, ինչը ոչ միայն պահպանվել 

է այլ գերազանցվել է շուրջ 2 անգամ: 2014թ նկատմամբ 

2015թ համար կանխատեսվող եկամուտների աճը կազ-

մում է 4.9%, իսկ գիտության ծախսերի աճը`  շուրջ 10%:  

Ծախսերը նախատեսվել են նաև հաշվի առնելով 2015 

թվականի բյուջետային մուտքերի կանխատեսվող մա-

կարդակը: 

Գիտական և գիտատեխնիկական գործունեության թեմա-

տիկ ֆինանսավորման 2015թ. ծավալների նվազումը 

պայմանավորված է այդ ֆինանսավորման երկամյա 

պարբերականությամբ: 2015թ. հունիսի 30-ին ավարտ-

վում է 2013-2015թթ. 130 թեմայի, իսկ օգոստոսի 30-ին` 

ևս 29 թեմայի կատարման ժամկետը: Անկախ նոր մրցույ-

թի հայտարարման ժամկետից, դրանում հաղթած թեմա-

ների ֆինանսավորումն անպայմանորեն պետք է սկսվի 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

նախկին մրցույթում  հաղթած թեմաների ամփոփիչ հաշ-

վետվությունների գիտական փորձաքննությունից և ըն-

դունումից հետո: Այդպիսի մեխանիզմը հնարավորություն 

է տալիս բացառել նախորդ մրցույթում ֆինանսավորված 

և գիտական արդյունք  ցույց չտված թեմաների հետագա 

ֆինանսավորումը: Մրցույթի ամփոփիչ հաշվետվություն-

ների փորձաքննությունները իրականացվում է անկախ 

գիտական  փորձագետների և մասնագիտական խորհր-

դի կողմից: Առաջինները գնահատում են ձեռքբերված 

արդյունքների գիտական կարևորությունը, իսկ երկրորդը` 

գիտաչափական արդյունքները, այդ թվում` հրատարակ-

ված գիտական հոդվածների ամսագրերի ազդեցության 

գործակիցները, հոդվածների վրա եղած հղումները: 

Նշված գործընթացը ժամանակատար է և նախորդ 

մրցույթների փորձը ցույց է տալիս, որ զբաղեցնում  է 

առնվազն երկու ամիս ժամկետ:  

Վերոնշյալով  է պայմանավորված այն փաստը, որ  թեմա-

տիկ ֆինանսավորման ծավալների փոփոխությունը 

(աճում և նվազում) ունի երկամյա պարբերականություն և 

պարզ (մոտավոր) հաշվարկը ցույց է տալիս, որ 2015թ. 

այն  պետք ՝ նվազի` 1.516*10/12=1.263:  

216. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

9. Ի՞չով բացատրել մշակույթի ծախսերի ավելացումը 

23.6%-ով (21.1 մլրդ դրամից 26.1 մլրդ)։ 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում  Հանգիստ, մշակույթ և կրոն 

բաժնի ծախսերի ավելացումը շուրջ` 7.1 մլրդ  դրամով, 

կամ 33.7%-ով պայմանավորված է. հանգստի և սպորտի 

ծառայությունների ծախսերի աճով` 42.1 մլն դրամով; 

մշակութային ծառայությունների ծախսերի աճով` 3,928.3 

մլն դրամով, ռադիո և հեռուստահաղորդումների հեռար-

ձակման և հրատարակչական ծառայությունների ծախ-

սերի աճով` 2,720.2  մլն դրամով, երիտասարդական 

ծրագրերի ծախսերի աճով` 213.2 մլն դրամով և պետա-



105 
 

 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

կան կառավարման ապարատի պահպանման ծախսերի 

աճով` 229.2 մլն դրամով:                                    

Ծախսերի աճը հիմնականում պայմանավորված  է .             

աշխատավարձի ծախսերի ավելացմամբ` 1,823.7 մլն 

դրամով, «Հայոց ցեղասպանության 100-րդ տարելիցի 

միջոցառումների իրականացման ծախսերի նախատես-

մամբ` 2,000.0 մլն դրամի չափով, «Հեռուստատեսության 

և ռադիոյի մասին» ՀՀ օրենքով սահմանված թեմատիկ 

ուղղություններին համապատասխան նոր հեռուստատե-

սային հաղորդաշարերի և հաղորդումների պատրաստ-

ման և ձեռքբերման ծախսերի ավելացմամբ` 1,359.6 մլն 

դրամով, Հանրային հեռուստաընկերության առևտրային 

գովազդի դադարեցման հետևանքով եկամուտների փոխ-

հատուցմամբ` 840.0 մլն դրամով, Հայաստանի Հանրա-

պետությունում թվային հեռուստահեռարձակման ապա-

հովման շրջանակներում հանրապետական սփռման 

մուլտիպլեքսի արբանյակային տարածման համար ար-

բանյակային ունակության վարձակալության ծախսերի 

նախատեսմամբ` 228.6 մլն դրամի չափով, մշակութային 

օբյեկտների հիմնանորոգման և շինարարության ծախսե-

րի ավելացմամբ` 200.0 մլն դրամով և այլն: 

217. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

10. Գյուղատնտեսության ոլորտում կրկին սուբսիդավոր-

վում են վարկերի տոկոսները (1.163 մլրդ դրամ 2014-ի 

872.5-ի փոխարեն), պարարտանյութերը (1829.4 մլրդ 

դրամ) և դիզվառելիքը (1260.6 մլրդ դրամ)։  Փաստորեն 

այս ապրանքների գծով շուկան չի կայանում։  

  ՀՀ հողօգտագործողներին մատչելի գնով ազոտական, 

ֆոսֆորական, կալիումական պարարտանյութի և դիզե-

լային վառելանյութի ձեռքբերման նպատակով պետական 

աջակցության, ինչպես նաև գյուղատնտեսության ոլորտի 

վարկերի տոկոսադրույքների սուբսիդավորման ծրագրե-

րի հիմնական խնդիրը ոչ թե նշված ապրանքատեսակնե-

րի գծով շուկայի կայացումն է, այլ գյուղատնտեսության 

մեջ օգտագործվող հիմնական նյութական միջոցների 

գների սուբսիդավորման միջոցով հողօգտագործողներին 

մատչելի գնով անհրաժեշտ պարարտանյութերի ձեռքբեր-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ման հարցում աջակցելը և գյուղատնտեսական նշանա-

կության հողերի նպատակային ու արդյունավետ օգտա-

գործման մակարդակի շարունակական բարձրացման 

ապահովումը, գյուղատնտեսական համախառն արտա-

դրանքի ծավալների ավելացումը, ինչպես նաև գյուղա-

ցիական տնտեսությունների եկամուտների բարձրաց-

մանը նպաստելն է:  

218. ՀՀ Ազգային Ժողովի 

պատգամավոր   

Հրանտ Բագրատյան                     

11. ՏԻՄ մարմինների բյուջետային եկամուտների առա-

ջարկվող փոփոխության արդյունքում վերախմբագրել ՀՀ 

2015թ. պետական բյուջեի մասին օրենքի 10-րդ հոդվածը։ 

Ելնելով Ձեր` սույն ամփոփաթերթիկի 212-րդ հարցի կա-

պակցությամբ ՀՀ կառավարության կողմից հայտնած 

դիրքորոշումից, գտնում ենք, որ այդ առումով «ՀՀ 2015 

թվականի պետական բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի նա-

խագծի 10-րդ հոդվածի վերախմբագրման անհրաժեշտու-

թյուն չկա: 

219. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

Գիտությանն ուղղված ծախսերն ավելացնել՝ հասցնելով  

Հայաստանի Հանրապետության համախառն ներքին 

արդյունքի առնվազն 1 % մակարդակի: 

Գիտության ծախսերը, համաձայն «Գիտական  և  գիտա-

տեխնիկական գործունեության մասին» ՀՀ օրենքի, 

չպետք է պակաս նախատեսվեն բյուջեի ծրագրավորվող 

տարվա եկամուտների աճից, ինչը ոչ միայն պահպանվել 

է, այլ գերազանցվել է շուրջ 2 անգամ: 2014թ նկատմամբ 

2015թ համար կանխատեսվող եկամուտների աճը կազ-

մում է 4.9%, իսկ գիտության ծախսերի աճը`  շուրջ 10%:  

Ծախսերը նախատեսվել են նաև՝ հաշվի առնելով 2015 

թվականի բյուջետային մուտքերի կանխատեսվող մա-

կարդակը: 

 

220. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

«ՀՀ արտահանմանն ուղղված արդյունաբերական քաղա-

քականության ռազմավարությամբ նախատեսված միջո-

ցառումների իրականացման պետական աջակցություն» 

ծրագրի համար սահմանված ֆինանսավորման գումարը  

(601500,0 հազ. դրամ) հնգապատկել: 

   Միջնաժամկետ ծախսային ծրագրով նախատեսված է, 

որ յուրաքանչյուր տարի ծրագրին ուղղված միջոցները 

ավելանում են: Յուրաքանչյուր հաջորդ տարվա ֆինան-

սական միջոցները նախատեսվում է հիմք ընդունելով 

նախորդ տարվա ծրագրի կատարողականը և ոլորտի 

կողմից ծրագրով նախատեսված գործիքների նկատմամբ 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ձևավորված պահանջարկով: Պահանջարկի մեծացման 

դեպքում կամ նոր գործիքների ձևավորելու ու ներդնելու 

պարագայում նոր նպատակահարմար կլինի քննարկել 

ֆինանսական միջոցների կտրուկ ավելացման հարցը: 

221. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

Գյուղատնտեսության ոլորտին տրամադրվող վարկերի 

տոկոսադրույքների սուբսիդավորում հոդվածով սահ-

մանված 1 163 013,7 հազ. ՀՀ դրամը ավելացնել առն-

վազն երկու անգամ; 

 ՀՀ 2015թ. պետական բյուջեի նախագծով գյուղատնտե-

սության ոլորտին տրամադրվող վարկերի տոկոսա-

դրույքների սուբսիդավորման համար նախատեսված 

1163.0 մլն դրամը շուրջ 33.3%-ով ավելացվել է 2014թ. 

համար նախատեսված գումարից, որը պայմանավորված 

է գյուղացիական տնտեսությունների տրամադրված վար-

կերի տոկոսադրույքների սուբսիդավորումը 4%-ի փո-

խարեն 6 տոկոսային կետի չափով սուբսիդավորման 

անհրաժեշտությամբ: 

 2015թ. համար նախատեսված գումարը հաշվարկվել է 

ելնելով  տարեկան 15 մլրդ դրամ վարկավորման գումա-

րի անհրաժեշտությունից: 

222. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

Բյուջեի նախագծում նախատեսել համապատասխան 

ֆինանսավորում գյուղատնտեսական նշանակության 

յուրաքանչյուր հեկտար հողի համար 100,000 ՀՀ դրամ 

գումար հատկացնելու նպատակով՝ որպես հասցեական 

ֆինանսական օժանդակություն: 

 Գյուղատնտեսական մշակաբույսերի 2014թ. փաստացի 

ցանքատարածությունները կազմել են 332.7 հազ. հա 

(հաշվի չեն առնված պտղատու և խաղողի այգիների 

տարածքները, որոնք 2013թ. կազմել են 40.2 հազ. և 17.4 

հազ. հա): Առաջարկվող սուբսիդավորման պարագայում 

կպահանջվի շուրջ 33.27 մլրդ դրամ, որը ներկայում 

իրատեսական չէ, հաշվի առնելով ՀՀ 2015թ. պետական 

բյուջեի մուտքերի ծրագրավորված մակարդակը: 

223. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

Բյուջեի նախագծում նախատեսել համապատասխան 

ֆինանսավորում սահմանամերձ բնակավայրերի գյուղա-

տնտեսական նշանակության յուրաքանչյուր հեկտար հո-

ղի համար 200,000 ՀՀ դրամ գումար հատկացնելու 

  ՀՀ կառավարության 15.05.2014թ. N511-Ա որոշմամբ 

հաստատված ՀՀ կառավարության ծրագրում ընդգրկ-

ված է գյուղատնտեսության հիմնական ռեսուրսների 

օգտագործման արդյունավետության բարձրացման միջո-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

նպատակով՝ որպես հասցեական ֆինանսական օժան-

դակություն: 

ցառումների իրականացումը, այդ թվում սահմանամերձ և 

բարձր լեռնային համայնքներում հացահատիկային 

մշակաբույսերի մշակման սուբսիդավորման միջոցով 

միջոցառումը: 

  Միաժամանակ, ՀՀ կառավարության կողմից ՀՀ սահ-

մանամերձ բնակավայրերում կիրառվում են մի շարք 

արտոնություններ (որոշ սահմանամերձ համայնքներում 

հողի հարկի զիջում, ոռոգման ջրի 50% զեղչի կիրառում, 

(ՀՀ կառավարության 21.03.2013թ.N 271-Ն և 

27.03.2014թ. N 338-Ա որոշումներ)) և այլն:  

  Հարկ է նշել, որ ՀՀ Ազգային Ժողովի կողմից երկրորդ 

ընթերցմամբ ընդունվել է «Սահմանամերձ համայնքների 

սոցիալական աջակցության մասին» ՀՀ օրենքի նա-

խագծը, որով նախատեսվում է սահմանամերձ համայնք-

ներում մշտական բնակություն ունեցող անձանց սպառած 

բնական գազի, էլեկտրական էներգիայի եւ ոռոգման ջրի 

վարձավճարների մասնակի փոխհատուցում: 

  Առաջարկությունը ներկայում չի ընդունվել` հաշվի առ-

նելով վերոգրյալ արտոնությունների շրջանակը, ինչպես 

նաև ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծով 

կանխատեսվող բյուջետային մուտքերի մակարդակը և 

ծախսերի առաջնահերթությունը:    

224. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

Հայաստանի Հանրապետության համայնքների բյուջե-

ներին «Ֆինանսական համահարթեցման մասին» ՀՀ 

օրենքով դոտացիաներ տրամադրելու և ՀՀ օրենքների 

կիրարկման արդյունքում համայնքների 2013թ. Բյուջե-

ների եկամուտների կորուստների փոխհատուցման նպա-

տակով «Հայաստանի Հանրապետության 2015 թվականի 

պետական բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքով գյուղական հա-

մայնքների համար նախատեսված հատկացումները ավե-

լացնել 50%-ով համամասնորեն: 

ՀՀ համայնքների բյուջեներին տրամադրվող ֆինանսա-

կան համահարթեցման դոտացիաների գումարների ըստ 

առանձին համայնքների բաշխման հաշվարկները իրա-

կանացվում են «Ֆինանսական համահարթեցման մա-

սին» ՀՀ օրենքի պահանջներին համապատասխան: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

225. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

Բյուջեի նախագծում նախատեսել համապատասխան 

ֆինանսավորում 2015 թվականին բազային կենսաթոշակ-

ների չափը առնվազն 1,5 անգամ ավելացնելու նպատա-

կով: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծով 

նախատեսվում է 458.5 հազ. մարդու վճարել աշխատան-

քային կենսաթոշակ, իսկ հիմնական կենսաթոշակի 

չափը սահմանել 16.0 հազ. դրամ: Հիմնական կենսա-

թոշակի չափը առնվազն 1,5 անգամ ավելացնելու դեպ-

քում կամ 24.0 հազ. դրամ սահմանելու դեպքում լրա-

ցուցիչ ծախսը կկազմի 44.5 մլրդ դրամ,  որի ընդունումը 

իրատեսական չէ: 

Միաժամանակ հարկ է նշել, որ կենսաթոշակների չափե-

րի ավելացումը ՀՀ կառավարության ծրագրային առաջ-

նահերթություններից մեկն է, ինչն արտացոլված է նաև 

ՀՀ 2015-2017թթ ՄԺԾԾ-ում, որով առկա ֆինանսական 

ռեսուրսների շրջանակում նշված տարիների համար 

ծրագրվել է թե հիմնական կենսաթոշակի, թե աշխատան-

քային ստաժի 1 տարվա արժեքի ավելացում: 

226. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

Բյուջեի նախագծում նախատեսել համապատասխան ֆի-

նանսավորում «Նաիրիտ գործարան» փակ բաժնետիրա-

կան ընկերության վերագործարկմանը պետական 

մասնակցության ապահովման համար: 

«Նաիրիտ Գործարան» ՓԲԸ-ի վերագործարկմանը պե-

տական աջակցություն ցուցաբերելու և այդ նպատակով 

համապատասխան ֆինանսավորում հատկացնելու հար-

ցին նպատակահարմար է անդրադառնալ ընկերության 

վերագործարկման ներդրումային ծրագրի վերաբերյալ 

հնարավոր ներդրողների հետ վերջնական պայմանավոր-

վածության արդյունքով: 

227. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

«ՎՏԲ-Հայաստան» ՓԲԸ-ում ավանդատու հանդիսացող 

քաղաքացիների, որպես նախկին ԽՍՀՄ Խնայբանկի 

ՀԽՍՀ հանրապետական բանկում մինչև 1993 թվականի 

հունիսի 10-ը ներդրված դրամական ավանդների դիմաց 

փոխհատուցում» հոդվածով նախատեսված 1485148,6 

հազ. ՀՀ դրամը կրկնապատկել: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել: 

Ելնելով ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագ-

ծով կանխատեսվող բյուջետային մուտքերի մակարդա-

կից և ծախսերի առաջնահերթությունից, հնարավոր չէ 

2015 թվականի պետական բյուջեով ավանդների դիմաց 

փոխհատուցման համար նախատեսել լրացուցիչ 1.5 մլրդ 

դրամ:  

Միաժամանակ, 2014-2017 թվականների ՀՀ կառավարու-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թյան ծրագրով (ՀՀ կառավարության 19.05.2014 թ. N 511-

Ա որոշում) նախատեսվում է իրականացնել ԽՍՀՄ 

խնայբանկում մինչև 1993 թ. ներդրված ավանդների դի-

մաց սոցիալապես խոցելի ավանդատուներին օգնության 

տրամադրման  շարունակական ծրագրեր:  

228. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Միքայել Մելքումյան   

Բյուջեի նախագծում նախատեսել համապատասխան 

ֆինանսավորում ՀՀ սահմանամերձ բնակավայրերի բնա-

կիչների էլեկտրաէներգիայի և գազի վարձավճարների 

փոխհատուցման համար: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: ՀՀ Ազգային ժողովի կող-

մից 2014 թվականի նոյեմբերի 20-ին երկրորդ ընթերց-

մամբ ընդունված  «Սահմանամերձ համայնքների սոցիա-

լական աջակցության մասին» ՀՀ օրենքի նախագծի 

դրույթներին համապատասխան պետական բյուջեից  

սահմանամերձ համայնքերին պետական աջակցության 

համար   Նախագծի վերջնական տարբերակում  նախա-

տեսված  է շուրջ 928,9 մլն դրամ:  

229. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Նաիրա Զոհրաբյան   

Հայաստանի Ազգային գրապալատ» ՊՈԱԿ-ը Հանրա-

պետությունում ազգային մատենագիտության, մամուլի 

մատենագիտական տեղեկատվության ու վիճակագրու-

թյան, սոցոլոգիական հետազոտությունների, կենտրո-

նացված քարտագրացուցակավորման, ինչպես նաև 

համահայկական  տպագիր արտադրանքի, անձեռնմխելի 

ազգային արխիվային ավանդադրված ֆոնդի պահպա-

նության կենտրոնն է, որտեղ պահպանվում է գալիք սե-

րունդների համար որպես  ավանդ 1920թ-ից հետայսու 

Հանրապետությունում ու Սփյուռքում լույս տեսած տպա-

գիր ամեն տեսակ նյութերի ավելի քան մեկ միլիոն հաշվ-

վող անձեռնմխելի եզակի արխիվային հավաքածուն: 

Գրապալատն այսօր գտնվում է անմխիթար վիճակում, 

որի տանիքի ձեղնահարկի և հատակի վերանորոգման 

համար կատարված նախահաշվի համաձայն պահանջ-

վում է 100 միլիոն դրամ: 

Հայաստանի Ազգային գրապալատ» ՊՈԱԿ-ի տանի-

քի ձեղնահարկի և հատակի վերանորոգման համար ՀՀ 

Հայաստանի Ազգային գրապալատի հիմնանորոգման 

աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառավարության 

18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուց-

ման և արդիականացման ենթակա կրթական, մշակու-

թային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հավանու-

թյուն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման I 

փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

2015թ. պետական բյուջեից հատկացնել 100 միլիոն 

/հարյուր միլիոն/ դրամ: 

 

230. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր        

Նաիրա Զոհրաբյան   

2014թ. մայիսին կառավարության ծրագրում անդրադարձ 

է եղել 1988-1992թթ Ադրբեջանից բռնագաղթվածների 

բնակարանային ապահովման խնդրին՝ մինչև 2017թ. փուլ 

առ փուլ լուծելու այն: Բյուջեի նախագծում նախատեսված 

է  միայն հետևյալ ձևակերպումը. Գործնական քայլեր 

կիրականացվեն 1988-1992թթ Ադրբեջանից բռնագաղ-

թած՝ առավել կարիքավոր փախստականների բնակա-

րանային ապահովման հիմնախնդրի լուծման ուղղու-

թյամբ»: 

Ադրբեջանից բռնագաղթվածների բնակարանային ապա-

հովման խնդրի լուծման համար ՀՀ 2015թ. պետական 

բյուջեից հատկացնել կոնկրետ գումար:   

ՀՀ Ազգային ժողովի քննարկմանը ներկայացված «Հա-

յաստանի Հանրապետության 2015 թվականի պետական 

բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի նախագծի № 1 հավելվածի 

բյուջետային ծախսերի գործառական դասակարգման 06 

բաժնի 01 խմբի 01 դասի «01. Պետական աջակցություն 

Երևան համայնքին 4-րդ աստիճանի վթարային շենքերի 

քանդման հետևանքով բնակտարածությունից զրկված 

բնակիչների փոխհատուցման համար բնակարանների 

ձեռքբերման նպատակով» ծրագրով նախատեսված է 

Երևան համայնքին տրամադրել 2.0 մլրդ դրամի աջակ-

ցություն: Ծրագրի նպատակն է Երևանի Աջափնյակ վար-

չական շրջանի Մարգարյան 45, Շինարարների 6, Շինա-

րարների 15 և Սիսակյան 16 հասցեներում բազմաբնակա-

րան շենքերի կառուցման և այդ շենքերից բնակարաննե-

րի ձեռքբերման միջոցով լուծել Երևան քաղաքի 4-րդ աս-

տիճանի վթարային շենքերի բնակիչների վերաբնակեց-

ման խնդիրը: Ծրագրում ընդգրկված վերաբնակեցման 

ենթակա շենքերից թվով 4-ը հանդիսանում են հանրակա-

ցարանային շենքեր, որի շրջանակներում կլուծվի նաև 

այդ շենքերում բնակեցված փախստական ընտանիքների 

վերաբնակեցման խնդիրը: 

Լրացուցիչ միջոցների հատկացումը հնարավոր չէ` ելնե-

լով ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծով 

կանխատեսվող բյուջետային մուտքերի մակարդակից և 

ծախսերի առաջնահերթությունից: 

231. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր       

Շիրակ Թորոսյան   

Երեխաների ամառային հանգստի կազմակերպման 

շրջանակներում միջոցներ հատկացնել /ներառյալ ճանա-

պարհածախսը/ Վրաստանի Սամցխե-Ջավախք և Քվեմո-

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվա-

կանի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող 

բյուջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջ-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Քարթլի նահանգների սոցիալապես անապահով հայ 

ընտանիքների 200  երեխաների հանգիստը կազմակեր-

պելու համար:   

նահերթությունից: 2014 թվականից սկսված կազմակերպ-

վում է թվով 4500 երեխայի հանգիստը, ի տարբերություն 

անցած տարիների 3000-ի: Ավելացված 1500 երեխաների 

մեջ ընդգրկվել են նաև Ջավախքից  ժամանած 150 

երեխաները (երեխաների տրանսպորտային ծախսերը 

2014 թվականին տրամադրվել են հասարակական 

կազմակերպությունների կողմից):  

232. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր       

Արկադի Համբարձումյան  

(029 ընտրատարածք) 

Քաղաք Սպիտակի Տեր-Սիմոնյան փողոցի ասֆալտապա-

տում – 80000000 ՀՀ դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Լոռու մարզի Սպիտակ քաղա-

քի Տեր-Սիմոնյան փողոցի ասֆալտապատման նպատա-

կով նախատեսվել է 80.0 մլն դրամ, որը ներառված է 

«Հայաստանի Հանրապետության 2015 թվականի պետա-

կան բյուջեի մասին» ՀՀ օրենքի № 1 հավելվածի № 13 

աղյուսակի 04 բաժնի 05 դասի 01 խմբի «01. Պետական 

նշանակության ավտոճանապարհների հիմնանորոգում» 

ծրագրի «1.4. Այլ ճանապարհների» գծով նախատեսված 

գումարում: 

233. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր       

Արկադի Համբարձումյան  

(029 ընտրատարածք) 

Քաղաք Սպիտակի Այգեստան և Ս.Ավետիսյան փողոցնե-

րի հենապատերի   կառուցում - 8000000 ՀՀ դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

234. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Կարեն  Սարիբեկյան     

(031 ընտրատարածք) 

          

 ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի մասին 

Հայաստանի Հանրապետության օրենքի նախագծի վե-

րաբերյալ  առաջարկություն 

 Քաղաք Վանաձորի Վ. Համբարձումյանի անվան թիվ 25 

հիմնական դպրոցի վերանորոգում – 120000000 ՀՀ 

դրամ: 

ՀՀ Լոռու մարզի Վանաձոր քաղաքի թիվ 25 դպրոցի հիմ-

նանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառա-

վարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգ-

ման, կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթա-

կան, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին 

հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային 

որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 



113 
 

 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

235. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Կարեն  Սարիբեկյան     

(031 ընտրատարածք) 

          

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի մասին 

Հայաստանի Հանրապետության օրենքի նախագծի վե-

րաբերյալ  առաջարկություն 

Լոռու մարզի Ճոճկան գյուղի խմելու ջրագծերի անցկա-

ցում – 100000000 ՀՀ դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

236. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

65 բազմաբնակարան շենքերի տանիքների և մուտքերի 

վերանորոգում: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

237. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

3 մսուր մանկապարտեզների տանիքների վերանորոգում 

և գազիֆիկացում: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

238. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Մեծամոր քաղաքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա կր-

թական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

239. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր 

Արվեստի դպրոցի տանիքի վերանորոգում և գազաֆիկա-

ցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Մեծամոր քաղաքի արվեստի 

դպրոցի հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված 

չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ 

հիմնանորոգման, կառուցման և արդիականացման 

ենթակա կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտ-

ների ցանկերին հավանություն տալու մասին» N 28 

արձանագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

240. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

 ք. Մեծամոր 

Ներքաղաքային ճանապարհների փոսային նորոգում: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

241. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

 ք. Մեծամոր 

Ոռոգման 1 խորքային հորի հորատում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի աջակ-

ցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի զար-

գացման ծրագրի շրջանակներում: 

242. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

Թիվ 2 դպրոցի տանիքի վերանորոգում: 

 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Մեծամոր քաղաքի թիվ 2 ավագ 

դպրոցի տանիքը հիմնանորոգվել է, որի նպատակով ՀՀ 

կառավարության 21.11.2013թ-ի թիվ 1334-Ն որոշմամբ ՀՀ 

2013 թվականի պետական բյուջեով նախատեսված ՀՀ 

կառավարության պահուստային ֆոնդից հատկացվել է 

60.0 մլն դրամ: 

243. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

ՀՄԷկ-ից համայնքին հանձնվի`  

սպորտ համալիրը 

հանրակացարանը 

ավտոհավաքակայանը 

կիսակառույց թիվ 39 բնակելի շենքը: 

   Սպորտ համալիրը, հանրակացարանը և ավտոհավա-

քակայանը ՀՀ կառավարության 04.04.2008թ. N 314-Ա 

որոշման 3-րդ կետով հանձնվել է ՀՀ կառավարությանն 

առընթեր պետական գույքի կառավարման վարչությանը: 

Վերջինս էլ նույն որոշման 5-րդ կետի 1-ին ենթակետով 

նշված գույքը նվիրաբերել է Մեծամորի քաղաքային 

համայնքին: Նշված գույքի հանձնման աշխատանքներն 

ավարտվել են 2008թ. հուլիսի 28-ին: 

   Իսկ կիսակառույց թիվ 39 բնակելի շենքը ՀՀ կա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ռավարության 10.02.2011թ. N 98-Ա որոշման 3-րդ կետով 

ամրացվել է ՀՀ կառավարությանն առընթեր պետական 

գույքի կառավարման վարչությանը: Վերջինս էլ նույն 

որոշման 5-րդ կետի 1-ին ենթակետով նշված գույքը 

նվիրաբերել է Մեծամորի քաղաքային համայնքին: Նշված 

գույքի հանձնման աշխատանքներն ավարտվել են 

20011թ. ապրիլի 27-ին: Ընդ որում այդ շենքում բնակվում 

են ՀԱԷԿ-ի աշխատողները: 

244. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

Այգեգործական ընկերության հողատարածքն ընդգրկել 

համայնքի վարչական սահմաններում: 

Հարցը դուրս է պետական բյուջեի մասին օրենքի կար-

գավորման շրջանակներից: 

Համայնքերի վարչական սահմանների նկարագիրը փո-

փոխելու համար անհրաժեշտ է 2 համայնքների փոխա-

դարձ համաձայնությունը` արտահայտված ավագանինե-

րի որոշումներով, որի արդյունքում առաջարկություն  է 

ներկայացվում ՀՀ տարածքային կառավարման նախա-

րարություն: ՀՀ տարածքային կառավարման նախարա-

րությունը սահմանված կարգով ուղարկում է կարծիքների 

շահագրգիռ մարմիներին և հարցը քննարկվում է ՀՀ 

վարչապետի 2005թ-ի փետրվարի 7-ի «Հայաստանի 

Հանրապետության մարզերի և համայնքների վարչական 

սահմանների նկարագրման աշխատանքների կարգա-

վորման միջոցառումների մասին» թիվ 67-Ա որոշմամբ 

ստեղծված կառավարական հանձնաժողովի նիստում:  

Դրական համաձայնության դեպքում մշակվում և ՀՀ կա-

ռավարության քննարկմանն է ներկայացվում «Հայաստա-

նի Հանրապետության վարաչատարածքային բաժանման 

մասին» ՀՀ օրենքում փոփոխություններ կատարելու մա-

սին» ՀՀ օրենքի նախագիծ, ինչը ՀՀ կառավարության 

հավանությանն արժանանալու դեպքում ներկայացվում է 

ՀՀ Ազգային ժողովի քննարկմանը: 

245. ՀՀ Ազգային Ժողովի  ք. Մեծամոր  Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մաքրման կայանի կառուցում: նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

246. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

2008թ-ի պետական բյուջեից համայնքին նախատեսվող 

դոտացիայի ավելացում: 

ՀՀ համայնքների բյուջեներին տրամադրվող ֆինանսա-

կան համահարթեցման դոտացիաների գումարների ըստ 

առանձին համայնքների բաշխման հաշվարկները իրա-

կանացվում են «Ֆինանսական համահարթեցման մա-

սին» ՀՀ օրենքի պահանջներին համապատասխան: 

247. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

Համայնքի սահմանագծով անցնող սելավատարի 

մաքրում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

248. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

Պոլիկլինիկայի գազաֆիկացում: 

Ներկայումս Համաշխարհային բանկի աջակցությամբ 

իրականացվող «Հայաստանի առողջապահական համա-

կարգի արդիականացում» վարկային ծրագրի լրացուցիչ 

ֆինանսավորման շրջանակներում ընթանում են Մեծամո-

րի բժշկական կենտրոնի պոլիկլինիկական հատվածի 

հիմնանորոգման աշխատանքները: Մեծամորի բժշկա-

կան կենտրոնը գազաֆիկացված է: 

249. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

ք. Մեծամոր  

Կապի համակարգի վերակառուցում: 

Առաջարկը կարիք ունի լրացուցիչ հստակեցման: 

Պարզ չէ, թե որ կապի համակարգն է առաջարկվում 

վերակառուցել:  

250. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արգավանդ 

Ոռոգման կիսախողովակների տեղադրում 3 կմ: 

 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի 

զարգացման ծրագրի շրջանակներում: 

251. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արգավանդ 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

252. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արգավանդ 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Արգավանդ համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

253. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Փշատավան  

Գազիֆիկացում: 

Համայնքը մասնակի գազաֆիկացված է: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյու-

ջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնա-

հերթությունից: 

 

254. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Փշատավան 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Փշատավան համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

255. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Փշատավան 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյու-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Հրանտ Գրիգորյան ջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնա-

հերթությունից: 

256. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Եղեգնուտ 

Խմելաջրի խորքային հորի հորատում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

257. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Եղեգնուտ 

Մանկապարտեզի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

258. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Եղեգնուտ 

Ոռոգման կիսախողովակների տեղադրում 2 կմ: 

 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի աջակ-

ցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի զար-

գացման ծրագրի շրջանակներում: 

259. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Զարթոնք 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Զարթոնք համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

260. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Զարթոնք 

Մակապարտեզի վերանորոգում: 

 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

261. ՀՀ Ազգային Ժողովի  Զարթոնք Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

262. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մարգարա 

Գազաֆիկացում: 

Համայնքը գազաֆիկացված է: 

263. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մարգարա 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Մարգարա համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

264. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մարգարա 

Մակապարտեզի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

265. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արազափ 

Գազաֆիկացում: 

Համայնքը գազաֆիկացված է: 

266. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արազափ 

Դպրոցի վերանորոգում: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Արազափ համայնքի դպրոցի հիմ-

նանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառա-

վարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգ-

ման, կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթա-

կան, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին 

հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշ-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ման II փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 

լուծման շրջանակներում Արազափ համայնքի դպրոցի 

վերանորոգման համար ՀՀ 2011-2012 թթ-ի պետական 

բյուջեներից, ինչպես նաև ՀՀ 2014թ-ի պետական բյուջե-

ից հատկացվել է ընդամենը 178.2 մլն դրամ: 

Լրացուցիչ աշխատանքների իրականացման հնարավո-

րության հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների 

ՄԺԾԾ շրջանակներում: 

267. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արազափ 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 

թվականի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող 

բյուջետային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի 

առաջնահերթությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Արազափ համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

268. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Երասխահուն 

Գազաֆիկացում: 

 

Համայնքը մասնակի գազաֆիկացված է: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

269. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Երասխահուն 

Խմելաջրի ինքնահոս հորի հորատում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

270. ՀՀ Ազգային Ժողովի  Երասխահուն Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Դպրոցի վերանորոգում: լուծման շրջանակներում Երասխահուն համայնքի դպրո-

ցի վերանորոգման համար ՀՀ 2013-2014 թթ-ի պետա-

կան բյուջեներից հատկացվել է  ընդամենը 123.2 մլն 

դրամ: 

Լրացուցիչ աշխատանքների իրականացման հնարավո-

րության հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների 

ՄԺԾԾ շրջանակներում: 

271. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Վարդանաշեն 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Վարդանաշեն համայնքի մշակույ-

թի տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված 

չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ 

հիմնանորոգման, կառուցման և արդիականացման են-

թակա կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտնե-

րի ցանկերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձա-

նագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

272. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Վարդանաշեն 

Գազաֆիկացում: 

 

Համայնքը մասնակի գազաֆիկացված է: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

273. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Վարդանաշեն 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

274. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արտաշար 

Խմելաջրի ինքնահոս հորի հորատում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թությունից: 

275. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արտաշար 

Գյուղամիջյան ասֆալտապատ ճանապարհի վերանորո-

գում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

276. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արտաշար 

2 փողոցի գազիֆիկացում 800 մ: 

Համայնքը գազաֆիկացված է: 

277. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ապագա 

Մշակույթի տանիքի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ապագա համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

278. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ապագա 

Մանկապարտեզի տանիքի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

279. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ապագա 

Գազաֆիկացում: 

Համայնքը գազաֆիկացված է: 

280. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ակնաշեն  

Գազաֆիկացում 380 մ: 

Համայնքը գազաֆիկացված է: 

281. ՀՀ Ազգային Ժողովի  Ակնաշեն  Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Խմելաջրի ինքնահոս հորի հորատում: նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

282. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ակնաշեն  

Մանկապարտեզի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

283. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Լուսագյուղ 

Դպրոցական նոր շենքի կառուցում: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Լուսագյուղ համայնքի դպրոցի նոր 

շենքի կառուցման աշխատանքները ներառված են ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

284. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Լուսագյուղ 

Մանկապարտեզի վերակառուցում գյուղապետարանի: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

285. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Լուսագյուղ 

Գյուղամիջյան ճանապարհի ասֆալտապատում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

286. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ջրառատ 

Դպրոցի վերանորոգում: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ջրառատ համայնքի դպրոցի հիմ-

նանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառա-

վարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգ-

ման, կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթա-

կան, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշ-

ման II փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 

լուծման շրջանակներում Ջրառատ համայնքի դպրոցի 

վերանորոգման համար ՀՀ 2011-2013 թթ-ի պետական 

բյուջեներից հատկացվել է  ընդամենը 149.1 մլն դրամ: 

Լրացուցիչ աշխատանքների իրականացման հնարավո-

րության հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների 

ՄԺԾԾ շրջանակներում: 

287. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ջրառատ 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ջրառատ համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

288. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ջրառատ 

Խմելաջրի 2 խորքային հորերի հորատում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

289. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ջրարբի 

Դպրոցական նոր շենքի կառուցում: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ջրարբի համայնքի դպրոցի նոր 

շենքի կառուցման աշխատանքները ներառված են ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 

290. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ջրարբի 

Գյուղամիջյան ճանապարհի ասֆալտապատում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

291. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ջրարբի 

Խմելաջրի ինքնահոս հորի հորատում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի 

առաջնահերթությունից: 

292. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Գրիբոյեդով 

Ոռոգման կիսախողովակների տեղադրում 3 կմ: 

 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի 

զարգացման ծրագրի շրջանակներում: 

293. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Գրիբոյեդով 

Գյուղամիջյան ճանապարհի ասֆալտապատում 1 կմ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

294. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Գրիբոյեդով 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Գրիբոյեդով համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ 

շրջանակներում: 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

295. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Լեռնամերձ  

Ջրահան կայանի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

296. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Լեռնամերձ  

Գազաֆիկացում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

297. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Լեռնամերձ  

Գյուղապետարանի շենքի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

298. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ամբերդ 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ամբերդ համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

299. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ամբերդ 

Համայնքի համար սպորտդահլիճի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

300. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ամբերդ 

Բուժամբուլատորիայի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թությունից: 

301. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Այգեշատ  

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզում Այգեշատ( Էջմիածնի շրջանի) հա-

մայնքի մշակույթի տան հիմնանորոգման աշխատանք-

ները ներառված չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և արդիա-

կանացման ենթակա կրթական, մշակութային և մարզա-

կան օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու մասին» 

N 28 արձանագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

302. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Այգեշատ 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում : 

Համայնքի ջրամատակարարման համակարգի բարելա-

վումն ընդգրկված է Ասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող Ջրամատակարարման և 

ջրահեռացման II փուլի վարկային ծրագրում: 

303. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Այգեշատ 

Ոռոգման կիսախողովակների տեղադրում 1.5 կմ: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի 

զարգացման ծրագրի շրջանակներում: 

304. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Դաշտ 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Դաշտ համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

305. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Դաշտ 

2 փողոցի գազաֆիկացում 2,418,400 դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

306. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Դաշտ 

Խմելու ջրագծի վերանորոգում: 

Համայնքի ջրամատակարարման համակարգի բարելա-

վումն ընդգրկված է Ասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող Ջրամատակարարման և 

ջրահեռացման II փուլի վարկային ծրագրում: 

307. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Դողս 

Մշակույթի տան վերանորոգում (2008-2010թթ. Ծրագրում 

է, գոնե 2008թ-ին արվի): 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Դողս համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

308. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Դողս 

Խմելաջրի ներտնտեսային ցանցի վերանորոգում: 

Համայնքի ջրամատակարարման համակարգի բարելա-

վումն ընդգրկված է Ասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող Ջրամատակարարման և 

ջրահեռացման II փուլի վարկային ծրագրում: 

309. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Դողս 

Մանկապարտեզի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

310. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Շահումյան 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Հրանտ Գրիգորյան տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Շահումյան համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

311. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Շահումյան 

Բուժամբուլատորիայի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

312. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Շահումյան 

Գյուղապետարանի շենքի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

313. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Շահումյանի թ/ֆ  

Գազաֆիկացում: 

Համայնքը գազաֆիկացված է: 

314. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Շահումյան թ/ֆ  

Դպրոցի տանիքի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Շահումյանի թռչնաֆաբրիկա հա-

մայնքի դպրոցի հիմնանորոգման աշխատանքները 

ներառված չեն ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի 

«Առաջնահերթ հիմնանորոգման, կառուցման և արդիա-

կանացման ենթակա կրթական, մշակութային և մարզա-

կան օբյեկտների ցանկերին հավանություն տալու մասին» 
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

N 28 արձանագրային որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

315. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Նորակերտ 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Նորակերտ համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

316. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Նորակերտ 

Դպրոցի գազաֆիկացում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Նորակերտ համայնքի դպրոցի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

317. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մրգաստան  

Դպրոցի ֆիզկուլտդահլիճի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Մրգաստան համայնքի դպրոցի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

318. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մրգաստան 

Մեկ փողոցի խմելու ջրագծի կառուցում 500 մ 2: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

319. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մրգաստան 

Ոռոգման մեկ խորքային հորի վերականգնում 400 մ գծի 

կառուցում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության 

հարցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի 

զարգացման ծրագրի շրջանակներում: 

320. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Աղավնատուն 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Համայնքի ջրամատակարարման համակարգի բարելա-

վումն ընդգրկված է Ասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող Ջրամատակարարման և 

ջրահեռացման II փուլի վարկային ծրագրում: 

321. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Աղավնատուն 

Մանկապարտեզի նոր շենքի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

322. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Աղավնատուն 

Մշակույթի տան 400 տեղանոց դահլիճի կահավորում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

323. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արագած 

Մանկապարտեզի ավարտման համար 25-30 մլն դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Արագած 

համայնքի մանկապարտեզի ավարտման նպատակով 

նախատեսվել է 30.0 մլն դրամ: 

324. ՀՀ Ազգային Ժողովի  Արագած Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մշակույթի տան վերանորոգում: նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Արագած համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

325. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ծաղկալանջ 

Դպրոցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ծաղկալանջ համայնքի դպրոցի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

326. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ծաղկալանջ 

Խմելաջրի 2 կմ գծի կառուցում 3: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

327. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ծաղկալանջ 

Մանկապարտեզի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

328. ՀՀ Ազգային Ժողովի  Ֆերիկ Համայնքը գազաֆիկացված է: 
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 Առաջարկության 

հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Գազաֆիկացում:  

329. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ֆերիկ 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Համայնքի ջրամատակարարման համակարգի բարելավ-

ման հարցը կքննարկվի Ասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող Ջրամատակարարման և 

ջրահեռացման II փուլի վարկային ծրագրի տնտեսված 

միջոցների հաշվին: 

330. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ֆերիկ 

Դպրոցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ֆերիկ համայնքի դպրոցի հիմնա-

նորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ կառավա-

րության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, 

կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթական, 

մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հա-

վանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման 

օբյեկտների ցանկերում: 

331. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ծաղկունք 

Ոռոգման կիսաղողովակների տեղադրում 3 կմ: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի աջակ-

ցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի զար-

գացման ծրագրի շրջանակներում: 

332. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ծաղկունք 

Մանկապարտեզի շենքի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

333. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ծաղկունք 

Մշակույթի տան տանիքի և դահլիճի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Ծաղկունք համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

334. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Հովտամեջ 

Խմելու ջրագծի կառուցում 2 կմ 3: 

Համայնքի ջրամատակարարման համակարգի բարելավ-

ման հարցը կքննարկվի Ասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող Ջրամատակարարման և 

ջրահեռացման II փուլի վարկային ծրագրի տնտեսված 

միջոցների հաշվին: 

335. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Հովտամեջ 

Մանկապարտեզի շենքի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

336. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Գեղակերտ 

Դպրոցի վերանորոգում: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Գեղակերտ համայնքի դպրոցի 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիրների 

լուծման շրջանակներում Գեղակերտ համայնքի միջնա-

կարգ դպրոցի լոկալ ջեռուցման համակարգի կառուցման 

համար ՀՀ 2014թ-ի պետական բյուջեից հատկացվել է 

32.7 մլն դրամ: 

Լրացուցիչ աշխատանքների իրականացման հնարավո-

րության հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ՄԺԾԾ շրջանակներում: 

337. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Գեղակերտ 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Գեղակերտ համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

338. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Գեղակերտ 

Բուժամբուլատորիայի նոր շենքի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել: 

Համաշխարհային բանկի աջակցությամբ իրականացվող 

«Հայաստանի առողջապահական համակարգի արդիա-

կանացում» վարկային ծրագրի շրջանակներում 2009 

թվականին հիմնանորոգվել է ՀՀ Արմավիրի մարզի 

Գեղակերտի ամբուլատորիայի տարածքը: 

339. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Գեղակերտ 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

340. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Հայթաղ 

Դպրոցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Հայթաղի 

միջնակարգ դպրոցի մարզադահլիճի և հանդիսություն-

ների դահլիճի վերանորոգման նպատակով նախատեսվել 

է 100.0 մլն դրամ: 

341. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հայթաղ 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

Հրանտ Գրիգորյան տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Հայթաղ համայնքի մշակույթի տան 

հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ 

կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանո-

րոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

342. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Հայթաղ 

Մանկապարտեզի սանհանգույցի վերանորոգում, գույք և 

բարեկարգում 8.5 մլն դրամ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

343. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Հայթաղ 

Խմելու ջրագծի կառուցում 2.2 կմ 6: 

ՀՀ մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիր-

ների լուծման շրջանակներում համայնքի խմելու ջրի 

ներտնտեսային ցանցի վերանորոգման նպատակով 

2012-2013 թվականների  ՀՀ պետական  բյուջեներից 

հատկացվել է 93.5 մլն դրամ: 

Համայնքի ջրամատակարարման համակարգի բարելավ-

ման հարցը կքննարկվի նաև Ասիական զարգացման 

բանկի աջակցությամբ իրականացվող Ջրամատակարար-

ման և ջրահեռացման II փուլի վարկային ծրագրի տնտես-

ված միջոցների հաշվին: 

344. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ծիածան 

Գյուղամիջյան ճանապարհի ասֆալտապատում 1.5 կմ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

345. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ծիածան 

Մանկապարտեզի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

թությունից: 

346. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արշալույս 

Բուժամբուլատորիայի նոր շենքի կառուցում: 

Համաշխարհային բանկի աջակցությամբ իրականացվող 

«Հայաստանի առողջապահական համակարգի արդիա-

կանացում» վարկային ծրագրի շրջանակներում 2010 

թվականին ՀՀ Արմավիրի մարզի Արշալույս համայնքում 

շահագործման է հանձնվել ամբուլատորիայի նոր շենք: 

347. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արշալույս 

Մշակույթի տան վերանորոգում: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Արշալույս համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի գործող վարկային միջոցների հաշվին, 

ինչպես նաև ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջա-

նակներում: 

348. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արշալույս 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Համայնքի ջրամատակարարման համակարգի բարելավ-

ման հարցը կքննարկվի Ասիական զարգացման բանկի 

աջակցությամբ իրականացվող Ջրամատակարարման և 

ջրահեռացման II փուլի վարկային ծրագրի տնտեսված 

միջոցների հաշվին: 

349. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Տարոնիկ 

Դպրոցի վերանորոգում /վթարային է/: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Տարոնիկ համայնքի դպրոցի հիմ-

նանորոգման աշխատանքները ներառված են ՀՀ կառա-

վարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգ-

ման, կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթա-

կան, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին 

հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշ-

ման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

ՀՀ մարզերի հրատապ լուծում պահանջող հիմնախնդիր-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

ների լուծման շրջանակներում դպրոցի վերանորոգման 

նպատակով 2012-2014 թվականների ՀՀ պետական բյու-

ջեներից հատկացվել է 139.3 մլն դրամ: 

Լրացուցիչ աշխատանքների իրականացման հնարավո-

րության հարցը կքննարկվի ՀՀ 2016-2018 թվականների 

ՄԺԾԾ շրջանակներում: 

350. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Տարոնիկ 

Մշակույթի տան վերանորոգում /հրդեհված  է/: 

ՀՀ Արմավիրի մարզի Տարոնիկ համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված են 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման I փուլի աշխատանքների ցանկում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի գործող վարկային միջոցների հաշվին, 

ինչպես նաև ՀՀ 2016-2018 թվականների ՄԺԾԾ շրջա-

նակներում: 

351. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ակնալիճ 

Ոռոգման կիսաղողովակների տեղադրում 15 կմ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

352. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ակնալիճ 

Ոռոգման փլուզված խորքային հորի վերականգնում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

353. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Ակնալիճ 

Ոռոգման խորքային հորի հորատում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի աջակ-

ցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի զար-

գացման ծրագրի շրջանակներում: 

354. ՀՀ Ազգային Ժողովի  Առատաշեն Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Մշակույթի տան վերանորոգում: նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Առատաշեն համայնքի մշակույթի 

տան հիմնանորոգման աշխատանքները ներառված չեն 

ՀՀ կառավարության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմ-

նանորոգման, կառուցման և արդիականացման ենթակա 

կրթական, մշակութային և մարզական օբյեկտների ցան-

կերին հավանություն տալու մասին» N 28 արձանագրա-

յին որոշման օբյեկտների ցանկերում: 

355. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Առատաշեն 

Գյուղի հեռախոսաֆիկացում: 

«ԱրմենՏել» ՓԲ և «Օրանժ-Արմենիա» ՓԲ ընկերություն-

ները  ապահովում են բջջային կապի 100% ծածկույթ: «Ղ-

Տելեկոմ» ՓԲԸ-ն   ապահովում է 70 % ծածկույթ: 

«ԱրմենՏել» ՓԲԸ ֆիքսված հեռախոսակապի ծառայու-

թյուն է մատուցում CDMA ռադիոկապի ցանցի միջոցով, 

որը տվյալ համայնքում ունի 59 բաժանորդ:   

356. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Խորոնք 

Գյուղամիջյան ճանապարհի ասֆալտապատում 2 կմ: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

357. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Խորոնք 

Դպրոցի լոկալ ջեռուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից:  

ՀՀ Արմավիրի մարզի Խորոնք համայնքի դպրոցի հիմնա-

նորոգման աշխատանքները ներառված չեն ՀՀ կառավա-

րության 18.07.2013թ-ի «Առաջնահերթ հիմնանորոգման, 

կառուցման և արդիականացման ենթակա կրթական, 

մշակութային և մարզական օբյեկտների ցանկերին հա-

վանություն տալու մասին» N 28 արձանագրային որոշման 
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Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

օբյեկտների ցանկերում: 

358. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Խորոնք 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

359. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արտիմետ 

Մանկապարտեզի կառուցում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

360. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արտիմետ 

Ոռոգման խորքային հորի հորատում: 

Աշխատանքների իրականացման հնարավորության հար-

ցը կքննարկվի Եվրասիական զարգացման բանկի աջակ-

ցությամբ իրականացվող ոռոգման համակարգերի զար-

գացման ծրագրի շրջանակներում: 

361. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Հրանտ Գրիգորյան 

Արտիմետ 

Խմելաջրի ներքին ցանցի վերանորոգում: 

Առաջարկությունը չի ընդունվել` ելնելով ՀՀ 2015 թվակա-

նի պետական բյուջեի նախագծով կանխատեսվող բյուջե-

տային մուտքերի մակարդակից և ծախսերի առաջնահեր-

թությունից: 

362. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Սամվել Ֆարմանյան 

Երևան 

N 120 մանկապարտեզի հիմնանորոգման համար 

հատկացնել 30 մլն դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում Երևան քաղաքի թիվ 120 մանկա-

պարտեզի հիմնանորոգման նպատակով նախատեսվել է 

30.0 մլն դրամ: 

363. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Սամվել Ֆարմանյան 

ՀՀ Շիրակի մարզ, Սպանդարյան համայնք 

Մշակույթի տան հիմնանորոգման համար հատկացնել 20 

մլն դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Շիրակի մարզի Սպանդարյան 

համայնքի մշակույթի տան հիմնանորոգման նպատակով 

նախատեսվել է 20.0 մլն դրամ: 

364. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Արծվիկ Մինասյան 

ՀՀ Արմավիրի մարզ, Շենիկ համայնք 

Մշակույթի տան վերանորոգման համար հատկացնել 50 

մլն դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արմավիրի մարզի Շենիկ հա-
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հեղինակը 

Առաջարկության տեքստը կամ բովանդակությունը ՀՀ կառավարության դիրքորոշումը 

մայնքի մշակույթի տան հիմնանորոգման նպատակով 

նախատեսվել է 50.0 մլն դրամ: 

365. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Մուրադ Մուրադյան 

ՀՀ Արարատի մարզ, Խաչփար համայնք 

Դպրոցի հիմնանորոգման համար հատկացնել 10 մլն 

դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Խաչփար 

համայնքի դպրոցի հիմնանորոգման նպատակով նախա-

տեսվել է 10.0 մլն դրամ: 

366. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Մուրադ Մուրադյան 

ՀՀ Արարատի մարզ, Զորակ համայնք 

Դպրոցի հիմնանորոգման համար հատկացնել 20 մլն 

դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Զորակ հա-

մայնքի դպրոցի հիմնանորոգման նպատակով նախա-

տեսվել է 20.0 մլն դրամ: 

367. ՀՀ Ազգային Ժողովի  

պատգամավոր         

Մուրադ Մուրադյան 

ՀՀ Արարատի մարզ, Դարակերտ համայնք 

Դպրոցի հիմնանորոգման համար հատկացնել 20 մլն 

դրամ: 

Առաջարկությունն ընդունվել է: 

ՀՀ 2015 թվականի պետական բյուջեի նախագծի վերջ-

նական տարբերակում ՀՀ Արարատի մարզի Դարակերտ 

համայնքի դպրոցի հիմնանորոգման նպատակով նախա-

տեսվել է 20.0 մլն դրամ: 

 

 


